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Musikfest: Unge arrangerede festival 
for unge. Gården festival i Tydal var 
igen en stor succes. Tre kendte danske 
navne var på scenen sammen med tre 
lokale musiknavne. På billedet ses nog-
le af de unge arrangører. 
Side 24 og 25.

Årsmødet i Ladelund samlede 600 deltagere. Årsmødet begyndte med et optog, som Nordals FDF orkester gik i spidsen for. Foto: Lars Salomonsen

OPFORDRING

Vision
Harreslev. »Mindretallet 
skal have en klar vision – 
som Lego-koncernen fik 
for et par år siden, da virk-
somheden var i krise.« Det 
budskab kom fra SSWs 
medlem af Forbundsdagen, 
Stefan Seidler.
 
Side 8

POLITIK

Fælles
Askfelt. God mindretalspo-
litik er fredspolitik, sagde 
SSWs tidligere formand, 
Flemming Meyer, da han 
drog krigen i Ukraine ind i 
årsmødet.
 
Side 36

UNIKT

Egen ballet
Risby. Ved årsmødet i Risby 
viste mindretallet i den 
lille by noget frem, som 
ingen andre har: Et børne-
balletkorps.
 
Side 44

»Frivillig – fordi 
jeg ikke kan lade 
være« er snarere 
en både vigtig og 
smuk vision for, 
hvor det her kære 
danske mindretal, 
og på tværs af 
alle foreninger, 
har behov for 
at fokusere i de 
kommende år.

Leder side 5

ÅRSMØDE  2023

Side 21
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De sydslesvigske foreninger bør tage hul på debatten om, hvor mindretallet er om 100 år, sagde formanden for Sydslesvigud-
valget på Flensborghus. Gæstetalere roste mindretallet for en konstruktiv rolle i det grænseoverskridende arbejde.

FLENSBORG
Søren Munch
sm@fla.de

Hvor er mindretallet om 100 
år? Kan grænselandet være 
en rollemodel for fredelig 
sameksistens mellem Ukra-
ine og Rusland? Og hvem er 
Politi Sirenerne?

Ja, der blev stillet mange 
spørgsmål på lørdagens sid-
ste årsmøde i den store mø-
desal på Flensborghus, og 
nogle af dem blev også besva-
ret fra talerstolen og scenen.

Det sidste besvarer vi først: 
Politi Sirenerne er et kvin-
dekor fra Østjyllands Politi 
med 14 medlemmer. Klædt 
i ulastelige politiuniformer 
fik koret forsamlingens to-
tale opmærksomhed, da de 
som små engle sang 2 x 5 dej-
lige danske fædrelandssange, 
pop-ørehængere og klassike-
re. 

Benny Engelbrecht, for-
henværende minister og for-
mand for Sydslesvigudvalget, 
leverede også en klassiker i 
sin tale, der også var en hil-
sen fra den danske regering. 
Eller det var nærmere en for-
tolkning af en evergreen. For 
Engelbrecht gik tilbage til 
1999, da daværende statsmi-

nister Poul Nyrup Rasmus-
sen på årsmøderne fornyede 
Danmarks løfte fra 1920 med 
ordene: »Så længe I holder 
fast i os, holder vi fast i jer«.

- Jeg vil gerne genbekræfte 
de ord, som min partifælle 

udtrykte dengang, men vig-
tigst af alt vil jeg gerne sige: 
Tak, fordi I stadig holder fast 
i os, lød det fra Engelbrecht, 
der selv har boet i grænselan-
det siden 1990.

Er vi her i 2123?

Forsamlingen lyttede også 
godt efter, da han skuede ind 
i fremtiden og retorisk spurg-
te, hvor mon mindretallet er 
om 100 år. Han udtrykte håb 

om, at regeringen også i 2123 
– om 100 år – ville kunne sen-
de en repræsentant for at for-
ny samhørighedsløftet.

- Grænselandet er i foran-
dring. Men er mindretallets 
organisationer også i foran-

dring? Eller er der en risiko 
for, at man kører fast? Glem-
mer man at gøre plads til 
kommende generationer og 
nye tanker? spurgte Benny 
Engelbrecht – og valgte helt 
bevidst ikke at svare selv: 

- Jeg stiller ikke disse 
spørgsmål for at blande mig, 
men fordi jeg oprigtigt me-
ner, at det er vigtigt at disku-
tere for at fremtidssikre det 
betydningsfulde fællesskab, 
som der er mellem det dan-
ske mindretal og Danmark.

Engelbrecht sagde, at 
grænselandet efter over 100 
års fredelig sameksistens 
mellem danskere og tyskere 
kan være en model, der kan 
bruges efter Ukraine-krigen: 

- Vores grænse er en græn-
se bestemt ved folkeafstem-
ning, og vore mindretal be-
skyttes i overensstemmelse 
med folkeretten. Vi har gen-
sidige forpligtelser – for-
bundsrepublikken i forhold 

Engelbrecht og  
sirenekoret stjal billedet

Det århusianske kvindekor 
Politi Sirenerne tog forsam-
lingen med storm med et 
potpourri af klassikere, fæd-
relandssange og nutidige 
popsange under ledelse af 
korleder Miki Hildebrandt.  
Foto:  Tim Riediger
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til det tyske mindretal i Dan-
mark og kongeriget i forhold 
til det danske mindretal her 
i Sydslesvig. Vores grænse-
land er dermed blevet et in-
ternationalt forbillede, vi har 
kunnet være stolte af i årtier. 
Derfor håber jeg, at man også 
her i grænselandet vil være 
klar på at dele erfaringer og 
bidrage til at genskabe et fre-
deligt land i Ukraine, når kri-
gen engang slutter.

Roser fra 
regionsrådsformand
Båndene mellem Danmark 
og Sydslesvig blev også teg-
net op af fungerende regions-
rådsformand i Region Syd-
danmark, Venstres Bo Liber-
gren, som sendte roser til det 
danske mindretal i Sydsles-
vig:

- I spiller en væsentlig rol-
le for den fredelige sameksi-
stens, vi har i grænselandet. 
Især i disse tider med krig i 
Europa kan vi ikke værdsæt-
te den fredelige sameksistens 
i grænselandet nok, lød det 
fra Libergren.

Med til at cementere den 
fredelige sameksistens er de 
mange samarbejder – især in-
den for kultur, der hen over 
grænsen binder Danmark og 
Sydslesvig sammen, sagde 
Libergren og nævnte blandt 
andet Interreg-programmet, 
der nu kører på sjette gene-
ration og med sekretariat i 
Kruså.

Ambassadør: Jeres 
indsats er afgørende
Også Danmarks ambassadør i 
Tyskland Susanne Hyldelund, 
havde ros med til Sydslesvig 
og det danske mindretal. Hun 
mindede om, at Danmark og 
den store nabo arbejder sam-
men kulturelt, erhvervsmæs-

sigt og sikkerhedspolitisk 
– konkret udmøntet i et fæl-
les fremstød for forsvarsvirk-
somheder, Leopard 1-projek-
tet samt en fælles indsats på 
energiområdet. 

Desuden fik indsatsen fra 
de sydslesvigske repræsen-
tanter i arbejdsgruppen, der 
arbejder med udmøntningen 
af den dansk-tyske bilaterale 
handlingsplan, smilet frem 
hos ambassadøren. 

- Jeres mange aktiviteter, 
arrangementer, udvekslinger 
og initiativer er helt afgøren-
de for, at arbejdsgruppen kan 
pege præcis på de ændringer, 
der skal til for, at vores græn-
seoverskridende samarbejde 
kan blive bedre, sagde Susan-

ne Hyrdelund.

SSF-formand: Vi skal 
turde stille krav til 
hinanden
Gitte Hougaard-Werner, for-
mand for Sydslesvigsk Kul-
turforening, var aftenens 
sidste taler og tog tråden op 
efter Benny Engelbrechts op-
fordring til at se 100 år frem 
for mindretallet.

- Det danske mindretal er 
et sindelagsmindretal, sagde 
Gitte Hougaard-Werner.

- Derfor har vi et ansvar - og 
en bred vifte af muligheder 
for at tilbyde mødet med og 
udbrede dansk sprog og kul-
tur, traditioner og sange. Det 
er vigtigt, at vi ikke slækker 

på det, der er vores mission, 
nemlig at fremme og støtte 
det danske, men tager ansvar 
og ikke er bange for at stille 
krav til hinanden, holde fast 
og tage dem, der ønsker det 
med på rejsen og vejen ind i 
og styrke valget af det danske 
i vor hjemstavn Sydslesvig.

Sådan sluttede det sidste 
af lørdagens årsmøder i Syd-
slesvig officielt. Og uden for 
Flensborghus holdt en sort 
bus klar til at transportere 
kvindekoret tilbage til Dan-
mark efter endt optræden. 
Koret øver hver onsdag på 
Politigården i Aarhus, hvis 
nogen skulle være interesse-
ret …

Gården bag Flensborghus var 
traditionen tro et mødested 
for årsmødets deltagere. Her 
er generalkonsul Kim Ander-
sen og ambassadør Susanne 
Hyldelund faldet i snak. Foto:  
Tim Riediger 

RESÜMEE
Bei der letzten Sams-
tag-Veranstaltung des 
Årsmøde 2023 blickte 
der Vorsitzende des Süd-
schleswig-Ausschussesn, 
Benny Engelbrecht, so-
wohl auf das Jahr 1920 
zurück als auch 100 Jahre 
voraus. Er rief zu einem 
Dialog darüber auf, wie 
sich die Minderheit und 
die Südschleswigschen 
Vereine in Zukunft ent-
wickeln sollen. 

Dänemarks Botschaf-
terin in Deutschland, Su-
sanne Hyrdelund, beton-
te die große Bedeutung 
Südschleswigs und der 
Minderheit für die Ent-
wicklung der Beziehun-
gen zwischen Dänemark 
und Deutschland, und 
Bo Libergren, stellvertre-
tender Vorsitzender des 
Regionalrates der Region 
Süddänemark, lobte die 
Minderheit für ihr En-
gagement in der grenz-
überschreitenden Zu-
sammenarbeit. Die SSF-
Vorsitzende Gitte Hou-
gaard-Werner, betonte, 
dass die gesellschaftliche 
Identität der Minderheit 
dänisch sein dürfe und 
müsse.

Forud for årsmødet på Flensborghus gav Kibæk FDF-orkester 
en udendørs koncert i det dejlige junivejr. Foto:  Tim Riediger

Intet årsmøde uden selfies. Her får Benny Engelbrecht, formand for Sydslesvigudvalget, SSWs 
forbundsdagsmedlem Stefan Seidler, til venstre med hjem på mobilen. Foto:  Tim Riediger 

Hugo Sisseck Boligudstyr

Nørregade 39  •  6330 Padborg  •  Tlf. 74 67 19 54  •  Mail: padborg@garant.nu  •  www.garant.nu

Vi kan hjælpe dig med alt inden for laminat-, vinyl- og 
trægulve, gulvafslibning, klinker, tæpper og gardiner.
...og vi kommer gerne ud og måler op og monterer!

Kom ind og hør, hvordan vi kan hjælpe lige netop dig!

I spiller en væsentlig rolle for den fredelige 
sameksistens, vi har i grænselandet.

Bo Libergren (V), 
fungerende regionsrådsformand
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Fredagens eftermiddagsårsmøde i Flensborg Nord har de se-
neste år været tilrettelagt med et program til voksne og et til 
børn.

PARALLELPROGRAM
Trine Flamming
tf@fla.de

Flensborg. Når SSF Flensborg 
Nord og Sortevej Børne- og 
Ungdomshus holder årsmø-
de, er der stor fokus på, at al-
le har det sjovt. 

Og derfor – »af hensyn til 
alle«, som SSF-bestyrelses-
medlem Kirsten Futtrup sag-
de i sin velkomst, var fredag 
eftermiddags program tilret-
telagt, så de voksne kunne gå 
ind og drikke kaffe og spise 
kringle og senere også lytte 
til dagens taler, mens børne-
ne fik serveret dannebrogs-
boller og alkoholfrie cock-
tails udenfor, hvor der des-
uden var en masse andre ak-
tiviteter at begive sig af med 
dagen igennem. 

Godt blandet
At dømme ud fra humøret 
hos de omkring 250 årsmøde-
deltagere i alle aldre, var det 
også i år en god ide at køre 
parallelprogram.

For parallelprogram bety-
der ikke, at store og små ikke 
må være sammen med hin-
anden, det betyder bare, at 
man har mulighed for at lave 
præcis det, man har lyst til. 

Således var der da også 
børn med indenfor for at spi-
se kringle og en hel del voks-
ne i kø for at få en cocktail i 
baren.

Store og små var også godt 
blandet, da den altid humør-
fyldte Jesper Falch instru-
erede i det altid populære 
stomp, som kort sagt er span-
de og kæppe, lov til at banke 
løs og lave larm, takt, rytme, 
musik og dans. Og som altid 
var det imponerende, hvor-
dan den mand kan få alle til 
at lytte til og gøre præcis det, 
han siger, de skal. 

Snobrød, kart-ringridning, 
kasse-stabling-klatring og 
meget mere kastede en del af 
det yngre publikum sig over 
igen, da små 30 voksne som 
eftermiddagens sidste pro-
grampunkt sang sange og lyt-
tede til dagens talere, SdU-
formand Kay von Eitzen og 
Emma Andresen fra 9. klasse 
på Gustav Johannsen-Skolen 
samt formand for Slesvig-Li-
gaen, Horst-Werner Knüppel, 
der kom med en hilsen.

Berigende del af livet
Kay von Eitzen, der trods sit 
mangeårige engagement i 
mindretallet i år holdt års-
mødetale for første gang, for-
talte i en helt igennem per-
sonlig beretning, hvad årets 
årsmødemotto betyder for 
ham.

- Dette års motto fik mig 
op af stolen. »Jamen, det er 
jo mig, det handler om«, var 
min første tanke, sagde Kay 
von Eitzen om mottoet »Fri-
villig – fordi jeg ikke kan lade 
være«.

For siden han i 1995 blev 
ansat som pedel på Okseve-
jens Skole og pludselig var 
kommet ind i den lokale SSF-
bestyrelse, har han ikke kun-
net lade være. SSW og menig-
hedsrådet har han også enga-
geret sig i lokalt, inden han i 
2013 blev formand for Flens-
borg Yacht Club og i 2022 for 

SdU. Og det er bare lidt af 
det. 

Med den personlige fortæl-
ling ville han egentlig bare 
sige, at:

- Det frivillige arbejde kan 
være en berigende del af li-
vet.

For, pointerede SdU-for-
manden, i frivilligt arbejde 
ligger også et fællesskab, og:

- At opleve noget smukt 
føles godt. At opleve noget 
i fællesskab er bare endnu 
smukkere. 

Det erklærede Horst-Wer-
ner Knüppel sig enig i:

- At være frivillig betyder, 

at man bliver en del af et fæl-
lesskab (...) hvor engagement 
er det førende element og 
skaber et levende og livskraf-
tigt og livsbekræftende mil-
jø, sagde han blandt andet, 
mens Emma Andresen, der 
med kort varsel var sprunget 
til som ungdomstaler i stedet 
for en syg klassekammerat, 
mindede de ældre generatio-
ner om, at de unge også fin-
des. 

Hun udtrykte bekymring 
over tider med grænsekon-
trol og krig i Europa, fortalte 
om, hvordan corona og dens 

nedlukninger har påvirket 
hendes generation, og kom 
med ønsker til, hvordan et 
dansk-tysk samarbejde hen 
over grænsen kan se ud i 
fremtiden.

- Det er vigtigt, at vi lige si-
ger vores mening, og det ik-
ke kun er de gamle, man hø-
rer, sagde hun efterfølgende, 
mens en masse legende børn 
stadig sørgede for en glad 
lydkulisse omkring børne- og 
ungdomshuset.

En hurtig evaluering af fre-
dagens årsmøde falder posi-
tivt ud:

- Det var igen en succes at 
få koblet en børnefest i kend-
te rammer sammen med et 
traditionelt årsmøde. Det var 
en rigtig god symbiose, vej-
ret var med og stemningen 
god, sagde et godt tilfreds be-
styrelsesmedlem i SSF Flens-
borg Nord, Angelina Dürkop, 
og en mindst lige så godt til-
freds formand, Merethe Nel-
deberg Jørgensen, sagde kort 
før spisetid tak for i dag og 
konstaterede: 

- Så er årsmødeweekenden 
skudt godt i gang.

God symbiose 
gav vellykket  
eftermiddag

 »God symbiose, vejret var med og stemningen god«, var konklusionen på en vellykket kom-
bination af tradtionelt årsmøde og børnefest i trygge rammer i og omkring Sortevej Børne- og 
Ungdomshus. Foto:  Lars Salomonsen

De alkoholfrie cocktails var et hit hos både store og små. Foto:  Lars Salomonsen Også Jesper Falch formåede at begejstre alle aldre med »stomp«. Foto:  Lars Salomonsen

RESÜMEE
250 Kinder und Erwach-
sene waren am Freitag-
abend beim Årsmode im 
Sortevejs Børne- og Ung-
domshus dabei. Auch in 
diesem Jahr war das Fest 
so geplant, dass es einen 
Teil für die Erwachse-
nen drinnen – mit Re-
den – und einen Teil für 
die Kinder gab, denen 
draußen Brötchen und 
alkoholfreie Getränke 
serviert wurden. Für Un-
terhaltung sorgte Jesper 
Falch, der eine Stomp-
Show vorführte, bei der 
auch die Gäste mitma-
chen konnten.

Det frivillige arbejde kan være en berigende 
del af livet.

Kay von Eitzen
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Da årsmødet i Lyksborg begyndte, skinnede solen også. Til en fællessang i mange tonelejer blev dannebrog hejst. Fæl-
lesskab og frivillighed stod i høj kursus på skolegården.

MANGFOLDIGHED
Grit Jurack
grit@fla.de

Lyksborg. I år var det første 
gang, at man kunne se de 
mange forskellige institutio-
ner og deres frivillige, der 
findes i og omkring Lyksborg.

Det var ikke kun SSF Lyks-
borg, byens danske børne-
have og skole, der stod for 
organisationen. I år var også 
SSF Husby, Ves og Munkbra-
rup plus spejderne fra Husby, 
Lyksborgs menighed, kvinde-
foreningen og SSW involve-
ret. 

Alle kom med en del frivil-
lige.

Interview som tale
Anderledes end de seneste år 
valgte udvalget omkring Lis 
Bewernick  og Claudia Buch-

holz, som tilsammen danner 
mødelederteamet, at invitere 
fem frivillige fra Lyksborgs 
hverdag. 

De spredte sig vidt. Nogle 
engagerer sig i sport, andre 
som spejder og andre igen 
i samarbejdsråd eller i SSF-
sammenhæng.

Brug for dem er der alle 
steder. 

Hilsen fra Christian 
Juhl
Christian Juhl, dansk politi-
ker og medlem af Folketin-
get, kom med en hilsen fra 
Danmark. 

- Det er et rigtig godt slo-
gan, I har valgt i dag, sagde 
han og fortsatte:

- Uden de frivillige ville der 
ikke være det danske mindre-
tal. De er hverdagens helte.

Juhl roste SSWs indsats i 
de seneste kommunalvalg 

og understregede igen, at det 
danske mindretal er et godt 
forbillede for flere andre 
mindretal i Europa. 
Puslespil, skydning, cykling
Mens danskeren holdt sin ta-
le, begyndte de mindste alle-
rede med at skrabe med fød-
derne. De ville i gang med de 
ni aktiviteter, som udløste en 
t-shirt, som så kunne »peppes 
op«. 

De frivillige fra de forskel-
lige stationer stod klar ved en 
station hver.

Hos præsten blev der fisket 
træfisk, hos spejderne skulle 
der væltes flasker, mens bør-
nehaven stod klar med en flø-
debollemaskine, et ærteappa-
rat og et målmaskine. 

- Jeg har allerede fem 
stempler. Lad os løbe hen til 
bobbycar-banen, lød det fra 
Bosse, mens Meta og Mia al-
lerede snakkede om deres T-
shirt-designs. 

De fik begge to deres navn 
stemplet på.

Hygge og lidt snak
Mens børnene racede rundt 
i skolegården og på sports-
pladsen, kunne de voksne 
slappe af over et stykke kage 
eller en lækker salat. 

Folk begyndte med at tale 

om, hvorfor de egentlig gør 
en indsats og arbejder som 
frivillige.

- Det er sjovt at planlægge 
og være sammen med andre. 
Jeg kan godt lide at komme 
med mine ideer og forandre 
noget, sagde for eksempel 
Claudia Buchholz.

- Jeg er glad for at være en 
del af et stærkt fælleskab. 
Det er sjovt at få noget op 
at stå, når man har gjort det 
sammen, sagde Stephan Jelk-
mann, som er SSWer i Lyks-
borgs byråd.

Uwe Prühs udretter gerne 
noget sammen med nogle for 
nogen. 

- Jeg vil gerne gøre noget 
meningsfyldt, sagde han.

Lis Bewernick var enig med 
alle de andre og supplerede:

- Det er vigtigt for samfun-
det. Jeg gør det gerne. Man 
møder nye mennesker i alle 
aldre. Det elsker jeg.

Og sådan var det også i 
Lyksborg. Ung som gammel 
mødte op og hyggede sam-
men. Gad vide, om den ene 
eller anden forening har fun-
det nye frivillige til her og nu 
eller næste års årsmøde. Alle 
er velkommen.

Meget mere end blot et motto

De danske årsmøder i Syd-
slesvig finder denne week-
end sted under et uvurderligt 
godt tænkt motto: »Frivillig – 
fordi jeg ikke kan lade være!«

Det er godt tænkt, fordi 
det på den ene side hylder de 
mange i vores mindretal, der 
år efter år lægger mange gra-
tis timer i at få det frivillige 
arbejde til at fungere. Mange 
tak for jer! For som det så rig-
tigt blev sagt under det tradi-
tionelle årsmøde-debatmøde 
lørdag formiddag på Flens-
borghus, så er frivillighed en 
omfattende og helt uomgæn-

gelig dansk kerneværdi. In-
gen frivillighed, intet velfun-
gerende civilt samfund.

Om man så giver et nap 
med i det frivillige arbejde 
på vores skoler, hos SSF el-
ler i en idrætsklub. Eller må-
ske som besøgsven på Alder-
domshjemmet, i kirken eller 
noget sjette er helt underord-
net.

Afgørende er det, at vi 
overhovedet gider gøre no-
get for hinanden. Og det gør 
vi stadig.

40 procent af den danske 
befolkning er frivillige i for-

eningsliv, langt størsteparten 
inden for idræt. Og andelen 
af borgere, der gerne vil være 
frivillige, ligger – i hvert fald 
i Danmark – imod al myte-
dannelse ret konstant.

Men måden, vi vil være 
frivillige på, har skiftet mar-
kant. Folk gider godt give et 
nap med, men sidde i en be-
styrelse i årtier, er tiden løbet 
fra. Micro-frivillighed hedder 
tidens løsning. I stedet for at 
bestyrelsen altid (også) står 
for alt det praktiske omkring 
et arrangement, så kan de 
fleste faste frivillige opgaver 

godt fordeles ud over de me-
nige medlemmer i stedet for.

Det giver både  et bedre 
fællesskab i klubben, men 
stiller på den anden side sto-
re krav. »Nogen« skal organi-
sere de mange medlemmer, 
der gerne vil hjælpe konkret, 
men med et overskueligt ar-
bejdsomfang. I Danmark har 
mange foreninger derfor en 
eller sågar flere deltidsan-
satte klub-managere for at få 
foreningsdagligdagen til at 
fungere.

Er vi tilsvarende dygtige 
nok i foreningslivet i det dan-

ske mindretal til at facilitere 
og koordinere vores folkelige 
fællesskaber? »Frivillig – for-
di jeg ikke kan lade være« er 
ret beset langt mere end blot 
et årsmøde-motto, der næste 
år afløses af et andet.

»Frivillig – fordi jeg ikke 
kan lade være« er snarere 
en både vigtig og smuk vision 
for, hvor det her kære danske 
mindretal, og på tværs af alle 
foreninger, har behov for at 
fokusere i de kommende år. 

Die »Årsmøder« an die-
sem Wochenende stehen 
unter einem aktuellen 
Leitfaden. Dieses Jahr: 
»Freiwillig – weil ich 
es einfach nicht lassen 
kann«. Es geht um die 
Mitarbeit in unseren Ver-
einen. Ob in der Schule, 
im Sportverein, im SSF, 
der Kirche oder anders-
wo, ist untergeordnet. 
In Dänemark ist Freiwil-
ligkeit ein echter Grund-
stein der zivilen Gesell-
schaft. Und trotz aller 
Hiobsbotschaften ist sie 
konstant: 40 Prozent 
leisten einen Beitrag. Be-
sonders aktiv sind die 
16-29-Jährigen und 60+. 
Aber nicht mehr jah-
relang im Verreinsvor-
stand. Helfen wollen wir 
gern, aber konkret und 
überschaubar. Dafür 
braucht es aber ein neu-
es Vereinsmanagement. 
In Dänemark lösen viele 
Vereine dies mit einem 
honorierten Teilzeit-Ko-
ordinator. Und bei uns?

Er vi tilsvarende dygtige nok i foreningslivet 
i det danske mindretal til at facilitere og 
koordinere vores folkelige fællesskaber?

Jørgen Møllekær, chefredaktør

Otto og Ingver fik samlet puslespillet. Foto: Grit Jurack

Eilin fik pyntet sin t-shirt under årsmødet i Lyksborg. 
Foto:  Grit Jurack

Frivilligheden fra alle hjørner af Lyksborg

Uden de frivillige ville der ikke være det 
danske mindretal. De er hverdagens helte.

Christian Juhl, 
medlem af Sydslesvigudvalget
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Debatmødet på Flensborghus tog fat på udfordringer, løsninger og viden om frivillighed. Det er en god idé at rekruttere 
blandt de unge og de ældre, lød det fra DGI-foreningskonsulent.  

DEBAT
Camilla Sørensen
cs@fla.de

Flensborg. Hvordan står det 
egentlig til med frivillighe-
den, og hvordan kan forenin-
ger tiltrække frivillige til de-
res tilbud? 

Dansk Generalsekretariat 
satte lørdag fokus på udfor-
dringer i frivilliglivet under 
et debatmøde på Flensborg-
hus, hvor aktører i Sydsle-
svigs foreningsliv debattere-
de løsninger og udfordringer.

I panelet sad Mieke Fedder-
sen, der blandt andet er ak-
tiv i Dansk Spejderkorps Syd-
slesvig, Henry Bohm fra Syd-
slesvigsk Forenings tilslut-
tede foreninger, Claus Jørn 
Jensen, foreningskonsulent 
i Grænseforeningen og Hin-
nerk Petersen, områdeleder i 
Sydslesvigs danske Ungdoms-
foreninger. 

Foreningskonsulent for 
DGI Sønderjylland, Janne 
Bonde, åbnede debatmødet 
med et oplæg om, hvordan 
det står til med frivillighe-
den nord for grænsen. 

Man hører ofte, at for-
eninger ikke kan skaffe hæn-
der nok, og at færre og fær-
re har lyst og overskud til 
at forpligte sig til forenings-
livet. Men går det egentlig 
ned ad bakke for frivillighe-
den? spurgte Janne Bonde de 
fremmødte.

Ikke hvis man kigger på 
andelen af danskere, der er 
frivillige. En undersøgelse 
fra 2019 foretaget af Center 
for Frivilligt Socialt Arbejde 
viser, at 40 procent af dan-
skerne er frivillige. 

- Sammenlignet med tidli-
gere undersøgelse er det tal 
ret stabilt, så man kan ikke 
se i tallene, at det går ned af 
bakke, konstaterede hun. 

Dog er vi i dag frivillige på 
andre måder, fortalte hun. 
Undersøgelser viser, at folk 
bruger færre timer på det fri-
villige arbejde, og at de frivil-
lige er mere tilbøjelige til at 
engagere sig i et tilbud i kor-

tere perioder, frem for at væ-
re frivillig i den samme klub 
igennem en lang årrække. 
De unge er ikke så slemme, 
som vi tror
Janne Bonde tog også fat på 
forestillingen om, at de unge 
ikke gider det frivillige arbej-
de, og at det er de ældre, der 
tager ansvaret i foreningsli-
vet. 

Faktisk er unge mellem 16-
29 år den aldersgruppe, hvor 
der er flest frivillige (43 pro-
cent), fortalte hun. 

- De unge er ikke så slem-
me, som vi gør dem til. Kig-
ger man på, hvor mange ti-
mer folk bruger på frivillig 
arbejde, ligger de unge højt. 
Når de først har engageret 
sig, så smider de mange res-
sourcer i det, sagde hun.  

De unge er efterfulgt af de 
ældre, hvor 42 procent af de 
ældre over 70 år er frivillige. 

Janne Bonde rådede til at 

tænke i livsfaser, når de fri-
villige skal rekrutteres. Det 
er sværere at tiltrække små-
børnsforældre end forældre 
med større børn, pointerede 
hun. 

- Alder har ikke den stør-
ste betydning. Man skal kig-
ge på, hvor folk er i deres liv. 
Hvis jeg skal give et fif, er det 
en god idé at kigge på de un-
ge og ny-seniorerne. Det er 
dem, I skal have fokus på, 
sagde Janne Bonde.

Hun understregede vigtig-
heden af at invitere dem med 
ind i foreningslivet som en 
del af det frivillige hold. For 
nogle føles det som en an-
erkendelse at blive spurgt, 
og ikke alle har gå-på-modet 
til selv at melde sig, fortalte 
hun. 

Udfordring at 
fastholde unge
Det nikkede Mieke Fedder-

sen genkendende til under 
den efterfølgende panelde-
bat. Som ung betyder det 
meget at blive spurgt, mente 
hun.

- Det er rart, når en ældre 
person med autoritet får øje 
på en og ser nogle kvaliteter 
i en. Måske skal vi blive bed-
re til at spørge, sagde Mieke 
Feddersen.

Henry Bohm påpegede, at 
de unge ikke bliver i det dan-
ske system i Sydslesvig, og 
at de danske tilbud er i kon-
kurrence med de tyske. Efter 
endt 9. klasse starter nogle 
på tyske uddannelser, hvor 
de følger med de nye venner 
over i det tyske foreningsliv, 
sagde han og tilføjede:

- Studenter fra mindre-
tallet tager til Danmark el-
ler Kiel for at studere, hvor 
de får job. I mange tilfælde 
kommer de ikke tilbage igen, 
og hvis de gør, sker det først 

efter 15-20 år. Vi har svært 
ved at fastholde de unge, sag-
de han. 

Sønderjylland står med en 
lignende udfordring, da man-
ge unge søger til større byer 
for at tage en uddannelse, 
lød det fra Janne Bonde.

- Skal vi så lade være med 
at gøre de unge til frivillige? 
Nej, vi bliver nødt til at inve-
stere i at give de unge en god 
oplevelse med at være frivil-
lige, for der kommer mulig-
vis momenter senere, hvor 
de igen kan engageres, sagde 
hun. 

 Det handler om så tidligt 
som muligt at aktivere børn 
i de frivillige fællesskaber, 
mente Hinnerk Petersen. Der 
er ikke så meget at gøre ved, 
at de unge forlader Sydsles-
vig, fastslog han.

- Det, vi kan gøre, er at for-
søge at skabe oplysning i en 
følelsesmæssig kontekst om, 

at det her er fedt og giver me-
ning. Det er et anker, der kan 
sikre den stærkest mulige 
forbindelse og tilknytning til 
mindretallet, sagde han.
 
Leder side 5

Årsmødedebat: Unge vil gerne være 
frivillige – men husk at spørge dem

For nogle unge kan det føles som en anerkendelse, når foreningslivet spørger, om de har lyst 
til at varetage en tjans. Det er vigtigt at invitere dem ind, sagde DGI-foreningskonsulent, Janne 
Bonde, under lørdagens debatmøde i Flensborghus. Foto:  Lars Salomonsen

Mieke Feddersen modtog i 2022 18. April-Fondens ungdomslederpris for sin indsats i Sydsle-
svigs danske Ungdomsforeningers (SdU) ungdomsarbejde. Foto: Lars Salomonsen

Traditionen tro stod Dansk Generalsekretariat for et debatmøde, der sætter fokus på årsmødernes tema, som i år er frivillig-
hed. Foto: Lars Salomonsen

RESÜMEE
Wie ist es eigentlich um 
das Ehrenamt bestellt 
und wie können Organi-
sationen Freiwillige für 
ihre Dienste gewinnen? 
Am Samstag konzentri-
erte sich das dänische 
Generalsekretariat bei 
einer Diskussionsveran-
staltung im Flensborg-
hus auf die Herausforder-
ungen des Ehrenamtes. 
Dabei diskutierten Ak-
teure des südschleswigs-
chen Vereinslebens über 
Probleme und Lösungen. 
»Junge Menschen sind 
eine größere Ressource 
in der Freiwilligenarbeit 
als uns vielleicht bewus-
st ist«, sagte DGI-Vereins-
beraterin Janne Bonde. 
Die Debatte drehte sich 
unter anderem um die 
Frage, wie Südschleswig 
junge Menschen an das 
Ehrenamt binden kann.

Det er rart, når en 
ældre person med 
autoritet får øje 
på en og ser nogle 
kvaliteter i en. 
Måske skal vi blive 
bedre til at spørge.

Mieke Feddersen
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Aflysning havde ingen indvirkning på den gode stemning til årsmødet på Oksevejens Skole i Sporskifte. Formand for SdU Kay 
von Eitzen tog i sin tale udgangspunkt i sin egen frivillighed. 

STEMNINGSFULD
Helena Munk-Andersen
hma@fla.de

Flensborg. En optimistisk for-
mand for Sydslesvigs danske 
Ungdomsforeninger Kay von 
Eitzen måtte desværre med-
dele, at underholdningsorke-
steret Downtown Dynt ikke 
kom alligevel. 

- Så er det bare os, der er 
underholdningen, sagde han, 
hvorefter mødegæsterne, for-
delt på bænke i skolegården 
på Oksevejens skole i Spor-
skifte, lagde tonen an til den 
første fællessang på dagens 
program; »Velkommen i den 
grønne lund«.

Von Eitzen agerede både 
mødeleder og hovedtaler. Fri-
villigheden, der er årets store 
emne på årsmøderne kunne 
han især relatere til. 

- Jamen, det er jo mig, det 
handler om, var min første 
tanke, fortalte han.

Von Eitzen fremhævde vig-
tigheden af frivilligt arbejde, 
og hvordan det kan berige 
ens liv og samfundet som 
helhed. Han fortalte, hvor-
dan han selv arbejdede som 
pedel på Oksevejens Skole i 
1995 og var engageret i det 
danske foreningsliv omkring 
skolen og børnehaven. Han 
blev inviteret til at deltage i 
distriktsbestyrelsen og blev 
senere valgt som formand. 
Selvom han ikke følte sig 
komfortabel med at stå frem 
og være »førstemand«, fort-
satte han med at udføre sit 
arbejde og blev mere selvsik-
ker med tiden. Han beskrev, 

hvordan han dengang skul-
le lede sit første årsmøde og 
overvandt sin usikkerhed for 
at lykkes med opgaven.

Hyldet frivilligheden
- Årsmøderne har i alle år hyl-
det frivilligheden, fordi der 
uden frivilligt arbejde slet 
ikke ville være nogle årsmø-
der overhovedet. Selv om de 
mange dygtige ansatte rundt 
omkring i organisationerne 
er med til at planlægge og 
gennemføre arrangemen-
terne, så er det de frivilliges 
fest. Det er dem, der giver det 
hele en mening, kulør, hu-
mør og den rette stemning. 

Von Eitzen fortalte, hvor-
dan frivillighed skaber fæl-
lesskaber, glæde og mulig-
heder for at dyrke interes-
ser og skabe meningsfulde 
oplevelser. Han påpegegede, 
hvordan frivilligt arbejde er 
en tradition både i Danmark 
og Tyskland, og at det danske 
mindretal er afhængigt af fri-
villige fællesskaber for at be-
vare og styrke deres kultur 
og identitet.

- Det danske mindretal var 
ikke tænkeligt uden frivilli-
ge fællesskaber. Efter folke-
afstemningens udfald i 1920, 
hvor vi så ikke kom hjem til 
Danmark, blev den Slesvig-
ske Forening til for at kana-
lisere alt det danske, man 
holdt fast i.

Den manglende udsigt 
til musikalsk underhold-
ning lagde på ingen måde 
en dæmper på stemningen i 
skolegården på Oksevejens 
Skole. Foruden kagebuffet, 
ansigtmaling, vandpistol-
leg og kreative tilbud kunne 
man stifte bekendskab med 
flødebollekast, der er en en 
blide-lignende konstruktion 
med en skydeskive monteret 
foroven. Rammes skiven med 
en bold kvitterer mekanis-
men med en flødebolle lige 
i smasken, til stor fornøjelse 
for de kortbenede deltagere.

Også direktør fra Dan-
marks Radio, Lasse Bastkjær 
Jensen, havde fundet vejen 
til Sporskifte for at bringe en 
hilsen på vegne af DR. Det 
var første gang, DR dirketø-

ren var til årsmøde i Sydsles-
vig. Årets emne kunne han 
dog sagtens forholde sig til.

Det glæder mig oprigtigt, 
at frivillighed diskuteres så 
mange steder, sagde han og 
påpegede, hvordan DR som 
serviceinstitution har en vig-
tig opgave i at fremme frivil-
lighed i bevidstheden.  Direk-
tøren, der selv er fra Vendsys-
sel, havde selv oplevet, hvor-
dan frivilligheden er vigtig 
for at binde en by og en egn 
sammen, 

- Uden frivillige ildsjæle bli-
ver fodboldbanen sjældent 
kridtet op, grusbunker flyttet 
eller snobrødsdejen lavet hos 
spejderne.

- De frivillige er dem, der  
giver det hele en mening

Formand for SdU Kay von Eitzen var selv pedel på Oksevejens Skole tilbage i 1995. Foto: Karsten Sörensen

Dansk Husflidskreds Sydslesvig havde gang i kreativ sommerfugleklippeklister.  Foto: Karsten 
Sörensen

Direktør fra Danmarks Radio Lasse Bastkjær Jensen kom med 
en hilsen på DRs vegne til årsmødet på Oksevejens Skole.  
Foto: Karsten Sörensen

Årsmøderne har i alle år hyldet 
frivilligheden, fordi der uden frivilligt 
arbejde slet ikke ville være nogle årsmøder 
overhovedet.

Kay von Eitzen, SdU-formand

RESÜMEE

Beim Årsmøde an der 
Oksevejens Skole muss-
ten die Teilnehmer selbst 
für die Musik sorgen. Das 
Unterhaltungsorches-
ter hatte kurzfristig ab-
gesagt. Dies beeinträch-
tigte jedoch keineswegs 
die Stimmung. Der SdU-
Vorsitzende Kay von Eit-
zen berichtete in seiner 
Rede über seine eigenen 
Erfahrungen mit ehren-
amtlicher Arbeit. Auch 
der Geschäftsführer von 
Danmarks Radio, Lasse 
Bastkjær Jensen, über-
brachte seine Grüße. 
Für die Kleinen gab es 
verschiedene unterhalt-
same Programmpunk-
te, wie zum Beispiel ein 
Schaumkuss-Katapult.
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Over 120 årsmødefeststemte fyldte sportshallen ved Harreslev Danske Skole. Forbundsdagsmedlem Stefan Seidler argumente-
rede for, at mindretallet får en fælles vision og modellerer en ny struktur ud fra den.

STOPFULD
Niels Ole Krogh
nok@fla.de

Harreslev. Duborg-Skolens 
D-Band – næsten et bigband 
med 11 medlemmer – brød 
det traditionelle årsmøde 
i Harreslev med blandt an-
det Michael Jacksons »Man 
in the mirror«. Ikke mindre 
end fem sangere, congas, el-
piano, trommer og el-guita-
rer sendte musikken ud i den 
store sportshal på Harreslev 
Danske Skole, så salen rocke-
de med. Da Beatles’ »Let it be« 
røg over scenekanten, klap-
pede hele salen i takt. 

Sammen med et skifte fra 
den traditionelle vandkringle 
til vaniljekringle stod D-Band 
for fornyelsen af årsmødet. 

Skiftet i, som det hed i 
programmet »festlige kaffe-
bord«, var affødt af et afbud 
fra den faste bager, og hav-
de ifølge mødeleder og SSF-
formand Kirsten Anthonisen 
affødt, at et prøvesmagehold 
var blev udsendt for at afsøge 
regionens bagerier for et pas-
sende alternativ.

En klar vision
Aftenens hovedtaler, for-
bundsdagsmedlem for SSW 
Stefan Seidler, foreslog, at 
mindretallet får sig en klar 
vision, som fremtidens struk-
tur kan modelleres over.

- Der bør skeles til Legos 
førstemand, Kjeld Kirk Kri-
stiansen, der, da koncernen 
for få år siden stod i en gedi-
gen krise, holdt en legobrik 
frem og sagde til de ansatte: 
Vi skal tilbage til kerneværdi-
en, legoklodsen. Også vi skal 
huske vores grundværdier, 
sagde politikeren og fortsat-
te: 

- På den baggrund kan vi 
udvikle mindretallet. Det 
har SSW vist, da vi har foku-
seret på vores kerneværdier: 
Det borgernære demokrati, 
fokus på det regionale og på 
det danske. De globale struk-
turer ødelægger rigtig meget 
i disse år, sagde forbundsdag-
smedlemmet og nævnte nog-
le af SSWs nylige sejre: Ud 
over valgsejren, ophævelse af 
grænsekontrollen og forbud-
det mod trawlfiskeri i Flens-
borg Fjord. 

Rundet af mindretallet
Ungdomstaleren, 23-årige 
Malte Kleinert, gjorde det 

klart, at han er frivillig, fordi 
han er rundet af mindretal-
let. 

- Jeg er i hvert fald overbe-
vist om, at jeg er den, jeg er, 
på grund af det, jeg har lært i 
mindretallet. Det kan jeg og-
så se nu, hvor jeg har læst tre 
år i Aarhus. Jeg har været tu-
tor to gange og taget imod de 
nye studerende. Mindretal-
let lever at frivillighed, sagde 
ungdomstaleren. 

Han har også været elevam-
bassadør, da han gik på 
Duborg-Skolen i Flensborg. 

- Her søgte jeg uden at tøve 
ind, da muligheden viste sig, 
sagde han om ambassadør-
korpset, der oplyser om min-
dretallet for gæster i Sydsles-
vig og i Danmark. 

Stil krav til avisen

Chefredaktør Peter Orry, Jysk 
Fynske Medier, slog fast, at 
samfundet ikke kan fungere 
uden frivillige og omformu-
lerede aftenens motto fra 
»Frivillig, fordi jeg slet ikke 
kan lade være« til »Medier – 
fordi jeg slet ikke kan lade 
være«. 

- For lige som samfundet 
ikke kan fungere uden fri-
villige, kan det ikke fungere 
uden frie og kritiske medier, 
og demokratiet kan da slet 
ikke.  Der skal være medier, 
som råber højt, når noget ik-
ke er, som det skal være. Me-
dier, som sætter vigtige em-
ner til debat. Medier, som op-
lyser og gør os alle sammen 
klogere og bedre i stand til 
at træffe gode beslutninger 

i hverdagen – og når vi skal 
stemme til valgene, sagde 
chefredaktøren og opfordre-
de den propfyldte sal til at 
købe journalistisk kvalitets-
indhold. 

- Man må gerne være super 
irriteret på sit medie og ban-
de det langt væk, men man 
skal bruge det, fordi man 

selv og samfundet ikke kan 
undvære det. I har jeres helt 
eget medie i Flensborg Avis. 
Den skal I bakke op om, og 
jeg synes også, at I skal for-
lange af avisen, at det ikke 
bare er jeres menighedsblad, 
men også ser kritisk på jer 
som mindretal, sagde Peter 
Orry. 

Borgerforstander Heinz 
Petersen kom med en sid-
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Gebettet auf eine über 25-jährige Erfahrung sind 
wir ein Flensburger Immobilienunternehmen, 
mit umfassender Marktkenntnis im Verwaltungs-
bereich und des Immobilienmaklergeschäfts. 
Unsere Tätigkeit ist unsere Berufung zum Wohle 
unserer Kunden und für eine nachhaltige Part-
nerschaft.

Neben festen Ansprechpartnern dürfen Sie beim 
Team von TFI eine ständige Kommunikation, 
hohe Flexibilität und persönliche Erreichbarkeit 
erwarten. Wir streben nicht nach dem schnellen 
Erfolg, wir wollen kontinuierlich wachsen und 
unser Geschäftsmodell mit unseren Dienstleis-
tungen beständig und stabil erweitern.

Viele Einzelkunden und Familien werden von uns 
oft über einen langen Zeitraum begleitet. Ob es 
die erste Wohnung, das erste Haus oder eine 
spätere Kapitalanlage ist. Wir stehen für langan-
haltende Zufriedenheit.

Unserer Auffassung nach, können wir eine er-
folgreiche Dienstleistung nur nah an unserem 
Kunden vollbringen, wenn wir ihn gut kennen. 
Wir möchten nicht nur Ihre Wünsche und Ihre 
Vorstellungen erfahren, sondern auch Ihre Be-
weggründe sind für uns wichtig. Nur so können 
unsere Mitarbeiter Ihr Wissen und Ihre Erfahrun-
gen optimal für die individuelle Beratung einset-
zen.
Wir beraten konstruktiv und zeigen Ihnen auch 
mal Hürden zu Ihrem Vorhaben auf. Dieses wird 
oft als „erfrischend ehrlich“ wahrgenommen.

Mit großer Motivation ist unser Team nicht nur 
Ihr zuverlässiger Dienstleister, sondern auch Ihr 
vertrauensvoller Partner!

Wir freuen uns, Sie kennenzulernen.
Ihr Thore Feddersen und Team

P R O F E S S I O N E L L E  &
P E R S Ö N L I C H E  B E T R E U U N G
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. hochwertige Objektaufbereitung

. eigene Immobilienverwaltung

. kostenlose Wertermittlung

. 100% Weiterempfehlung von Immobilienverkäufern

. verbrauchsbasierter Energieausweis inklusive!
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Gebettet auf eine über 25-jährige Erfahrung sind 
wir ein Flensburger Immobilienunternehmen, 
mit umfassender Marktkenntnis im Verwaltungs-
bereich und des Immobilienmaklergeschäfts. 
Unsere Tätigkeit ist unsere Berufung zum Wohle 
unserer Kunden und für eine nachhaltige Part-
nerschaft.

Neben festen Ansprechpartnern dürfen Sie beim 
Team von TFI eine ständige Kommunikation, 
hohe Flexibilität und persönliche Erreichbarkeit 
erwarten. Wir streben nicht nach dem schnellen 
Erfolg, wir wollen kontinuierlich wachsen und 
unser Geschäftsmodell mit unseren Dienstleis-
tungen beständig und stabil erweitern.

Viele Einzelkunden und Familien werden von uns 
oft über einen langen Zeitraum begleitet. Ob es 
die erste Wohnung, das erste Haus oder eine 
spätere Kapitalanlage ist. Wir stehen für langan-
haltende Zufriedenheit.

Unserer Auffassung nach, können wir eine er-
folgreiche Dienstleistung nur nah an unserem 
Kunden vollbringen, wenn wir ihn gut kennen. 
Wir möchten nicht nur Ihre Wünsche und Ihre 
Vorstellungen erfahren, sondern auch Ihre Be-
weggründe sind für uns wichtig. Nur so können 
unsere Mitarbeiter Ihr Wissen und Ihre Erfahrun-
gen optimal für die individuelle Beratung einset-
zen.
Wir beraten konstruktiv und zeigen Ihnen auch 
mal Hürden zu Ihrem Vorhaben auf. Dieses wird 
oft als „erfrischend ehrlich“ wahrgenommen.

Mit großer Motivation ist unser Team nicht nur 
Ihr zuverlässiger Dienstleister, sondern auch Ihr 
vertrauensvoller Partner!

Wir freuen uns, Sie kennenzulernen.
Ihr Thore Feddersen und Team
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. kostenlose Wertermittlung

. 100% Weiterempfehlung von Immobilienverkäufern

. verbrauchsbasierter Energieausweis inklusive!
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PROFESSIONEL &
PERSONLIG STØTTE
Med mere end 25 års erfaring er vi et ejendomshandlerselskab i Flensborg med 
et omfattende markedskendskab inden for administration og ejendomsformidling. 
Vi ser vores arbejde som et kald til gavn for vores kunder og for et 
bæredygtigt partnerskab.

Ud over faste kontaktpersoner kan du forvente konstant kommunikation, 
høj fleksibilitet og personlig tilgængelighed til TFI-teamet. Vi stræber ikke 
e� er hurtig succes, vi ønsker at vokse kontinuerligt og udvide vores 
forretningsmodel med vores tjenester på en konstant og stabil måde.

Vi følger o� e mange individuelle klienter og familier over en længere periode. 
Uanset om det drejer sig om den første lejlighed, det første hus eller en 
senere kapitalinvestering. Vi står for langvarig tilfredshed.

Vi mener, at vi kun kan levere en vellykket service tæt på vores kunder, 
hvis vi kender dem godt. Vi ønsker ikke kun at kende dine ønsker og ideer, 
men også dine motiver er vigtige for os. Kun på den måde kan vores 
medarbejdere optimalt udnytte deres viden og erfaring til individuel rådgivning.

Vi giver konstruktiv rådgivning og peger nogle gange på forhindringer for 
dit projekt. Dette opfatter vore kunder o� e som »forfriskende ærligt«.

Med stor motivation er vores team ikke kun din pålidelige tjenesteudbyder, 
men også din troværdige partner!

Vi ser frem til at lære dig at kende. 
Thore Feddersen og team

Am Friedenshügel 24 · 24941 Flensburg
Telefon +49 461 - 40 30 61 61 · info@tfim.de

THORE FEDDERSEN Immobilienmanagement GmbH

SALG
UDLEJNING
FORVALTNING

INDTRYK

DET VILLE GLÆDE MIG 

AT KUNNE BYDE JER 

VELKOMMEN HOS OS

Vi støtter ungdomshåndbold, ungdomsfodbold og velgørende formål i regionen



10 Harreslev søndag, 11. juni 2023

Der var rift om kagerne, da det danske mindretal i Harreslev holdt familiefest. Drengene ville hellere skyde på mål.

FAMILIEFEST
Hans Christian Davidsen
hcd@fla.de

Harreslev. Det sønderjyske 
kaffebord eksisterer også syd 
for grænsen.

Der blev slæbt den ene læk-
re kaloriebombe efter den 
anden ud på kagebordet, da 
der var familiedag på sports-
pladsen bag Harreslev Dan-
ske Skole. Der kom både en 
lagkage med Smarties på top-
pen, en overdådig jordbær-
lagkage med rigelig fløde-
skum, en kage med æggeli-
kør, en kage med den særlige 
tyske form for syrnet fløde 
kaldet »Schmand« – og ja, jeg 
nåede ikke at få noteret alle 
slags. Et af medlemmerne i 
Kvindeforeningen i Harre-
slev fortalte, at der var blevet 
bragt 14 forskellige kager ind 
fra medlemmerne.

I kageboden stod blandt 
andre Susanne Seidler, Mar-
git Lorenzen og Gertrud Zem-
min, og de langede lystigt 
over disken til kunder med 
stor appetit.

Skud på målvæg
Ude på sportspladsen havde 
den yngste del af det lokale 
danske mindretal ikke tid 
til at spise kage. De brændte 
derimod kalorierne af. Tom 
Höfer og Marco Schäfer fik 
stillet en målvæg op med 
to huller – ét hul oppe i tre-
kanten og et andet hul nede 
i hjørnet. Med Hamburger 
Sport-Vereins klubmærke 
malet på.

Det var populært hos dren-
gene. En af dem var Max Sens 
fra 3.B på Harreslev Danske 
Skole. Han spiller også på U11 
(E-Jugend) i Harreslev-Kob-
bermølle UF.

Men hov – hvor skulle man 
så gå hen, hvis man ikke li-
ge var HSV-fans, men hellere 
hepper på for eksempel Bor-
ussia Dortmund eller Bayern 
München?

- Hvis du ikke er HSV-fan, 
skal du bare gå langt væk 
herfra. Helst helt over i krat-
tet, lo Tom Höfer og Marco 
Schäfer, som havde bygget 
målet.

Ved familiefesten i Harre-
slev blev der ikke holdt taler 
og ej heller sunget. Aktivite-
ter for børn var der derimod 
til overmål. Man kunne væl-
te dåser med en bold, fiske i 
et lille bassin (dog ikke efter 
rigtige fisk), balancere på en 
lang plastikslange, få lavet 
balloner af en klovn, der op-
fordrede børn til at banke de-
res mor i rumpen med den, 
og skyde et tøjdyr spændt 
ud på en elastik, så den fik 
fuld fart på og ramte sit mål 
– men alle over 50 år havde 
travlt med at spise kage. De 
gjorde faktisk en impone-
rende indsats for at undgå, at 
medlemmerne af Kvindefor-
eningen blev nødt til at tage 
rester med hjem. 

Harreslev kan også være med – 
Sønderjysk kaffebord i Sydslesvig

Max Sens sigter efter trekan-
ten i målet. Foto: Hans Chri-
stian Davidsen

Spis til I sprækker! Susanne 
Seidler, Margit Lorenzen og 
Gertrud Zemmin står klar 
med kager – og der er flere 
ude bagved. Foto: Hans Chri-
stian Davidsen

Hvis du ikke er HSV-
fan, skal du bare gå 
langt væk herfra. 
Helst helt over i 
krattet,

Tom Höfer og Marco Schäfer

FAKTA

Hvordan opstod 
det sønderjyske 
kaffebord?

Traditionen med de 
mange forskellige slags 
kager opstod efter kri-
gen i 1864, hvor Sønder-
jylland kom under tysk 
styre.

De dansksindede søn-
derjyder mødtes i for-
samlingshusene for at 
holde møder og synge 
danske sange. Forsam-
lingshusene havde ikke 
spiritusbevilling, så i 
stedet for kaffepunch 
sluttede møderne med 
et kaffebord.

Deltagerne medbragte 
hver en kage, og her op-
stod traditionen med de 
mange forskellige slags 
kager.

RESÜMEE

Die nordschleswigsche 
Kaffeetafel gibt es auch 
südlich der Grenze. Beim 
Familientag auf dem 
Sportplatz hinter der Dä-
nischen Schule in Har-
rislee wurde eine lecke-
re Kalorienbombe nach 
der anderen auf die Ku-
chentafel geworfen. Die 
Torten wurden von Mit-
gliedern des Dänischen 
Frauenvereins in Harris-
lee zubereitet. Auf dem 
Sportplatz der Schule 
waren die Kinder derweil 
mit körperlicher Betäti-
gung beschäftigt und die 
Jungen maßen sich im 
Torwandschießen.
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Som noget nyt prøvede SSF Jaruplund, Veding og Sankelmark at holde årsmøde fredag i stedet for lørdag. 
Det gav et stort fremmøde med børn i alle aldre.

BØRNEFEST
Jade Wittenkamp
jw@fla.de

Jaruplund. Skulle det være en 
vaffel med to kugler? Måske 
en flødebolle i smasken på 
flødebollekasteren? En tur på 
kælkerutsjebanen? Eller to 
minutter i skyggen ved bog-
bussen? 

Ligegyldigt. hvad hjertet 
begærede. havde årsmødet 
på Jaruplund Danske Skole 
det hele, da SSF Jaruplund, 
Veding og Sankelmark invi-
terede. 

Med en ordentlig portion 
solskin tilsat de mange ak-
tiviteter var der lagt i støbe-
skeen til en vaskeægte som-
merfest.

- Alt har været det bedste, 
lød dommen fra Rune Cor-
nils fra 2. klasse på Jaruplund 
Danske Skole, da han skulle 
vurdere årsmødet ved siden 
af snobrødsbålet.

- Egentlig har alt været det 
sjoveste, stemte Ben Beh-
rendsen fra 1. klasse i, som 
oplevede sit første årsmøde.

Flyttet fra lørdag til 
fredag
Knap 200 deltagere blev det 
vurderet, at der dukkede 
op til mødet, og de var godt 
spredt ud på de mange akti-
viteter og områder, som års-
mødet bød på.

I år havde den lokale SSF-
afdeling lavet en ændring, 
som de kunne se bar frugt. 
Sidste år lå mødet lørdag, 
denne gang lå det fredag, »så 
fodboldkampe og andet ikke 
lå samtidig«, lød det fra mø-
deleder Per Wietz. 

- Det har været en stor suc-
ces, konkluderede han yderli-
gere.

Flytningen gjorde også, at 
der dukkede flere børnehave-
børn og små børn op, end de 
tidligere har oplevet.

Man husker oplevelser
Det var børnene, som fyldte 
mest på årsmødet. Jaruplund 
Danske Skoles kor fik flere 
forældre til at trække mobil-
telefonen op af lommen og 
filme, og de fik nok også da-
gens største bifald. 

Flere gange havde de øvet 
»Åh nej, nu regner det«, og 
det fungerede vist som en 
slags antigift, for bagende 
solskin fik skolegården til at 
koge, så alle søgte ind i skyg-
gen tæt op ad skolens mur. 

Mens børn løb frem og til-
bage foran talerstolen, for-
talte hovedtaler Marion Pe-
tersen, næstformand i For-
eningen Norden, hvordan 
hun kom ind i det frivillige 
arbejde. 

- Mine forældre har lært 
mig, hvis man vil have ind-
flydelse og ændre ting, skal 
man lade være med at sidde 
hjemme og brokke sig og i 
stedet lette sig fra sofaen og 
blive frivillig, sagde hun.

Også de to ungdomstaler, 
Carolin Beckmann og Ne-
le Bruse fra Duborg-Skolen, 
fortalte, at de blev frivillige, 
fordi de gerne ville have gode 
oplevelser. 

- Vi har selv været en del af 
lejre, og det man husker, er 
de fede oplevelser, erfarin-

ger og gode venskaber, vi har 
skabt, lød det fra Nele Bruse.

Fremrykning af årsmøde gav pote

Man kunne også udfordre sig selv med et forhindringsæggeløb. Foto: Jade Wittenkamp

Rune Cornils, til venstre, og Ben Behrendsen hyggede sig ge-
valdigt på det børnevenlige årsmøde. Foto: Jade Wittenkamp

Dagens hovedattraktion: Jaruplund Danske Skoles kor tiltrak 
stor opmærksomhed. Foto:  Jade Wittenkamp

RESÜMEE
Der Versuch der SSF-
Ortsvereine Jarplund, 
Weding und Sankel-
mark, ihr gemeinsames 
Årsmøde am Freitag statt 
am Samstag abzuhalten, 
war ein Erfolg. Diesmal 
nahmen mehr Kinder 
teil als bei früheren Ge-
legenheiten. In der däni-
schen Schule in Jarplund 
konzentrierten sich die 
Reden auf die ehrenamt-
liche Arbeit. 

Hauptrednerin Marion 
Petersen, stellvertreten-
de Vorsitzende des Ver-
eins Norden, sagte, dass 
ehrenamtliche Arbeit 
Teil ihrer Erziehung war. 
»Meine Eltern haben mir 
beigebracht: Wenn man 
Einfluss haben und et-
was verändern will, muss 
man vom Sofa aufstehen 
und Ehrenamtler wer-
den, statt zu Hause zu 
sitzen und zu meckern«, 
sagte sie.

Vi har selv været en del af lejre, og det man husker, er de fede 
oplevelser, erfaringer og gode venskaber, vi har skabt. 

Nele Bruse, ungdomstaler

Vi ønsker dig 
et godt 
årsmøde!

For os i Sydslesvig.

Dit mindretal. Dit parti.

Vi vil også gerne sige mange tak for den
store opbakning til kommunalvalget. 

Marion Petersen var inviteret 
til at tale i Jaruplund. Foto: 
Jade Wittenkamp

Carolin Beckmann, til ven-
stre, og Nele Bruse er blandt 
andet frivillige elevambas-
sadører på Duborg-Skolen. 
Foto: Jade Wittenkamp
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Sommerfesten på Hatlund-Langballe Danske Skole bød på megen hygge – spændende også for en årsmøde-nybegynder.

SOMMERFEST
Marc Reese
mr@fla.de

Hatlund. Amalia Wolfromm 
lærte årsmøderne at kende 
arm i arm. Tæt sammen med 
sin kæreste Kian, som er vi-
kar på Hatlund-Langballe 
Danske Skole, var hun rundt 
blandt de knap 200 frem-
mødte i fantastisk solskins-
vejr.

- Jeg forstår ikke så meget, 
da jeg har gået på tysk skole. 
Men der er virkelig mange 
her, og så er sommerfester 
jo altid skønt, sagde 19-årige 
Amalia og fortsatte: 

- Jeg har mange venner på 
Duborg-Skolen. Af og til er 
det lidt ærgerligt, at jeg ik-
ke er god til dansk. Det har 
mange fordele, og det har mi-
ne forældre også fundet ud af 
og har sendt mine unge sø-
skende i dansk børnehave.

Amalia var med til en års-
mødefest, som er en del an-
derledes end andre årsmøde-
arrangementer i Sydslesvig. 
Der var nemlig ikke typiske 
taler, eller en decideret ho-
vedtaler. Det officielle pro-
gram holdtes helt bevidst 

kort, så der var ekstra god 
tid til hygge og samvær. Med 
hoppeborg, mad og drikke, 
og lidt underholdning. 

Programmet bestod af flag-
hejsning, fællessang, skolens 
børnekor var på banen – ja 
og så var Ulla Kronenberger 
og Daniela Lüttkopf klar med 
en »levende årsmødetale«. Ul-
la Kronenberger kom ind på 
forskellige emner. Hun frem-
hævede, at mens vi her lever 
i fred, så er der krig andre 

steder tæt på. De tematise-
rede til sidst årsmødemottoet 
»frivillig – fordi jeg ikke kan 
lade være!«. Og de havde en 
opgave med til gæsterne. De, 
som ville, kunne skrive ned, 
hvorfor frivilligt arbejde er 
vigtigt for dem. Svarene blev 
hængt op på en tavle.

For Kian Bergholz, Amalias 
kæreste, betyder frivillighed 
blandt andet at være med til 
årsmødefesten. Med undta-
gelse af sidste år, hvor han 

tog sin studentereksamen i 
Aabenraa, har han stort set 
været med siden 2002.

Jeg vil være med
- Jeg vil være med, selv om 
jeg ikke behøver, fremhæve-
de Kian.

Klaus Andersen, formand 
for SSF Distrikt Hatlund/
Langballe med helt præcis 
303 medlemmer, var en glad 
mand sent lørdag eftermid-
dag.

- Jeg er meget tilfreds, det 
er bare fremragende. Men 

vi har aldrig haft bekymrin-
ger, fordi vores medlemmer 
bakker vældig godt op om 
distriktet. Og så er vejret op-
timalt, så dejligt med frisk 
vind, jublede Klaus Ander-
sen.

Hans bestyrelseskollega og 
leder af Hatlund Børnehave, 
Annika Zander, var sikker på, 
at man har et rigtig godt års-
møde-koncept i Hatlund.

- Vi plejer at ligge på de 
200, som er med. Vi holder 
det officielle program på 
en halv time, så er der som-
merfest. Sidste år kunne vi 
mærke, at corona har spillet 
en stor rolle. Folk higer efter 
samvær, siger Annika Zander.

Sidste år var der rekorddel-
tagelse på Hatlund-Langballe 
Danske Skole, der i 2022 trak 
omkring 230 mennesker.

Folk higer efter samvær i Hatlund
Skolebørnene sørgede for underholdning i Hatlund. Foto: Sebastian Iwersen

Selvfølgelig blev der også sunget i Hatlund: »Livstræet« og 
»Jutlandia« stod på programmet i år. 
Foto: Sebastian Iwersen

- Hvorfor mener I, at frivilligt arbejde er vigtigt?, spurgte Ulla Lüttkopf, da hun sammen med 
Ulla Kronenberger holdt en »levende årsmødetale«. Det var der gode erfaringer med fra sidste 
år. Foto: Sebastian Iwersen

Arm i arm lærte Amalia Wolfromm de danske årsmøder at 
kende i Hatlund. For hendes kæreste, lærervikar Kian Berg-
holz, er deltagelse ved årsmøderne en selvfølge. Alligevel hø-
rer det for ham også under frivillighed. 
Foto: Sebastian Iwersen

Omkring 200 var til årsmøde i Hatlund. 
Foto: Sebastian Iwersen

Jeg er meget 
tilfreds, det er bare 
fremragende.

Klaus Andersen, formand, 
SSF Distrikt Hatlund/

Langballe

RESÜMEE

Beim Årsmøde in Hatt-
lund war wieder viel los 
und gute Stimmung. 
Rund 200 Teilnehmer 
freuten sich bei gran-
diosem Wetter über das 
Wiedersehen. Für Un-
terhaltung sorgten die 
Schülerinnen und Schü-
ler und erneut Ulla Kro-
nenberger und Daniela 
Lüttkopf in ihrer »leben-
digen Årsmøde-Rede«. 
Der örtliche SSF-Vorsit-
zende Klaus Andresen 
freute sich über den er-
neut guten Besuch. Für 
die 19 Jahre alte Amalia 
Wolfromm war es das 
erste Jahresfest der däni-
schen Minderheit über-
haupt. Sie ist auf eine 
deutsche Schule gegan-
gen und verstand daher 
nicht alles, was gesagt 
wurde. Ihr Freund Kian, 
Aushilfslehrer an der 
Schule in Hattlund, ist 
dagegen seit er denken 
kann beim Årsmøde da-
bei.
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Der var fredag aften rigtig megen latter og endnu mere sang til årsmødet i Sct. Jørgens menighedshus.

DER MÅ SYNGES
Trine Flamming
tf@fla.de

Flensborg. – Det her er det 
mest syngende årsmøde.

Det lovede en veloplagt 
formand for SSF Sct. Jørgen/
Mørvig, Lars Nielsen, da han 
bød velkommen til årsmødet 
i Sct. Jørgens menighedshus 
fredag aften og lovede, at »en 
god fest tager sin tid« – også 
gerne tre timer, hvis det skal 
være.

- Vi slutter, efter at den sid-
ste sang er sunget, slog han 
fast.

Win-win i frivillighed
Aftenen igennem var der 
masser af latter blandt de 
godt 40 årsmødedeltagere – 
også under aftenens to taler.

Anabel Pontoppidan, der 
selv er frivillig som juniorre-
porter på Flensborg Avis, vil-
le overbevise forsamlingen 
om, at »frivilligt arbejde er 
vigtigt og meningsfuldt«.

- Det åbner  dørene til go-
de oplevelser. Man er inde i 
et fællesskab, hvor vi møder 
mennesker med forskellige 
baggrunde, erfaringer og hi-
storier. Det giver os mulig-
hed for at lære og vokse som 
personer (…) Det lærer os, at 
det at give er lige så vigtigt 
som at få, sagde 9. klasse-ele-
ven fra Duborg-Skolen, der 
fik stor ros for sin tale.

SSFs formand, Gitte Hou-
gaard-Werner, der efter en 
enkelt fællessang fulgte ef-
ter med sin tale, mener det 
samme, men brugte lidt an-
dre ord:

- Frivillighed handler ikke 
kun om at yde en tjeneste for 
andre eller udøve et hverv i 
vores mindretal. Det er også 
en måde selv at vokse og ud-
vikle sig på – vi får hver især 
mulighed for at lære nye fær-
digheder, opbygge venskaber 
og knytte bånd, udvide vores 
horisonter og skabe mening 
både for andre, men så san-
delig også for os selv. Det kal-
der man en win-win-situati-
on, sagde hun.

Bragende bifald
Efter endnu en sang under-
holdt det musikalske par 
Keike Faltings og Nils Angus; 
hun fra øen Før og på sang og 
violin, han fra øen Sjælland 
og på guitar.

Også fra de to var der mas-
ser af sang, som de på smuk-
keste vis sendte ud i menig-
hedshuset til stor fryd for for-

samlingen. 
De fulgte med deres mor-

somme bemærkninger mel-
lem sangene i Lars Nielsens 
spor, så det ikke kun var bra-
gende bifald, men også høje 
grin, de fik tilbage.

Endnu en fællessang gav 
startskuddet til kaffen, Keike 
og Nils underholdt igen, og 
lige før det amerikanske lot-
teri var det tid til aftenens 
næstsidste sang. 

Den sidste blev sunget lidt 

før kl. 23 –  lige godt de love-
de tre timer, efter sidste vers 
af »Jeg elsker de grønne lun-
de« havde hjulpet flaget ned 
og skudt festen i gang. 

Munter aften i menighedshuset

Der skal noget til for at være det mest syngende årsmøde. I Sct. Jørgen/Mørvig mener man, at det er lige omkring syv fælles-
sange. Det blev det i hvert fald til fredag aften. Foto: Sven Geissler

RESÜMEE
Am Freitagabend fand im 
Gemeindesaal in Flens-
burg-Jürgensby ein sehr 
fröhliches Årsmøde statt. 
Der Schwerpunkt lag auf 
dem Singen möglichst 
vieler dänischer Lieder. 
Die SSF-Vorsitzende Gitte 
Hougaard-Werner beton-
te in ihrer Rede, dass es 
bei der ehrenamtlichen 
Tätigkeit nicht nur dar-
um gehe, anderen einen 
Dienst zu erweisen oder 
eine Aufgabe für die dä-
nische Minderheit zu er-
füllen. »Es ist auch ein 
Weg, um zu wachsen 
und sich weiterzuentwi-
ckeln.« Man erhalte die 
Chance, neue Fähigkei-
ten zu erlernen, Freund-
schaften aufzubauen, 
seinen Horizont zu er-
weitern und einen Sinn 
für andere und für sich 
selbst zu schaffen. »Das 
ist eine Win-Win-Situati-
on«, sagte sie.

Det her er det mest syngende årsmøde.
 Lars Nielsen,  

SSF Sct. Jørgen/Mørvig

Brillestel + 
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Kunstofglas fra Falcon®
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   Kun € 249,-

Mandag-Fredag kl. 9-18 og Lørdag fra kl. 9-13
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NATURLIGT
Perfekt øjenoptik er 

grundlaget for et

GODT SYN

SSF-formand Gitte Hougaard-Werner var en af fredag aftens 
talere i menighedshuset for Sct. Jørgens danske Menighed. 
Foto: Sven Geissler

»Sølvnålspigen«, som SSF-formand Lars Nielsen kaldte den 
med SSFs sølvnål nyligt dekorerede Aase Abild, stod for den 
musikalske ledsagelse af aftenens fællessange. Foto: Sven 
Geissler

Keike Faltings og Nils Angus faldt med deres musikalske 
underholdning i høj grad i forsamlingens smag. Foto:Sven 
Geissler
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Til et intimt årsmøde i Vikingeskoven fik en tryllekunstner smilet frem på både store og små læber. Årsmødetemaet om frivil-
lighed blev heller ikke glemt af en prominent taler.

OPTRÆDEN
Jade Wittenkamp
jw@fla.de

Medelby. Heldigvis viste små 
Dannebrog-flag vej ind til Vi-
kingeskoven i Medelby, for 
helt inde i den dybe skov på 
Gudernes Plads fandt årsmø-
det sted i Medelby. En tradi-
tion udløst af coronaens be-
grænsninger for nogle år si-
den.

En skarp lugt af mygges-
pray hang fra start i luften, 
for inde under træerne holdt 
solen pause, men det gjorde 
myggene ikke. 

Det skulle dog ikke spæn-
de ben for en hyggelig aften, 
hvor der var sørget for godt 

gammeldags sammenskuds-
gilde og pølser på grillen. 
Omkring 40 deltagere i alle 
aldre dukkede op for at fejre 
årsmødet.

Tryllebindende tricks
I skoven var der prominent 

besøg i form af den mange-
årige aktive årsmødegænger 
og medlem af Folketingets 
Sydslesvigudvalg, Christian 
Juhl (Enhedslisten), og FDF-
bandet fra Århus og Silke-
borg sørgede for den musi-
kalske underholdning. 

Men det var nok alligevel 
tryllekunstner og gøgler Lars 
U., som løb med det meste 
af opmærksomheden. »U’et« 
stod for – kunne han fortælle 
– Utrolig.

- Det er jo i din lomme, ud-
brød en gruppe af piger, da 
Lars U tryllede små forskel-
ligfarvede lommetørklæder 
væk. 

Også et lidt farligt nummer 
havde han med i repertoiret. 
Til en lille guillotine skulle 

han bruge en frivillig, og der 
var Anne hurtig til at stikke 
hånden i vejret. 

Selvom man holdt vejret 
lidt, røg hendes hånd dog ik-
ke af, da han lod klingen fal-
de ned over den. 

Både børn og voksne grin-
te højlydt flere gange og var 
fascineret af den selvironiske 
og fængende gøgler.

Spørg de frivillige
Også fra Christian Juhl var 
der et par smil og grin at hen-
te. Kort forinden havde han 
givet sit besyv med omkring 
årsmødemottoet. 

- I Danmark ser jeg frivil-
ligheden gå stærkt tilbage, 
mange medlemmer i politik 
bliver tilskuere til en udvik-

ling, som styres af spindokto-
rer og ledere, sagde Christian 
Juhl og nævnte, at også i min-
dretallet prøver lederne at 
bestemme og styre, hvordan 
strukturen bør være.

- Det burde vendes på hove-
det, så man spørger jer, som 
måske er medlem af tre for-
eninger, hvordan I synes, no-
get bør være, sagde han.

Han mindede om, at man 
skal huske at sige tak til de 
frivillige for arbejdet, og på-
pegede, at uden nogen til at 
at lave mad til et årsmøde, 
stille bænke op eller træne 
børn, ville vi have ingenting.

- Det er et demokratisk pro-
blem, hvis de frivillige for-
svinder, for så stivner hele 
samfundet, sagde Christian 
Juhl.

Årsmøde er belønning
Skoleleder af Medelby Dan-
ske Skole Uwe Nissen var mø-
deleder i Vikingeskoven og et 
godt eksempel på en af dem, 
som årsmødemottoet hylder. 

Han har altid været meget 
aktiv som frivillig og er med-
lem af rigtig mange mindre-
talsforeninger. 

- Jeg kan og vil investere 
min tid, belønningen er at 
opleve sådan noget som i 
dag, sagde Uwe Nissen, der 
gerne ville give en god ople-
velse ved årsmødet.

Han var godt tilfreds med 

mødet, da det var lige, som 
han havde forestillet sig. Med 
den tanke kunne han lukke 
årsmødet sammen med FDF-
bandet til en fællessang med 
»Nu går solen sin vej«, lige 
som de sidste solstråler tit-
tede gennem skovens blade.

I skovens dybe stille ro i Medelby stjal 
tryllekunsten opmærksomheden

Klovnen Lars U optrådte med gøgleri, som fangede både voksen og barn. Foto: Lars Salomonsen

FDF Århus og FDF Silkeborg sørgede for god musik med både 
»Danse i Måneskin« og »I Danmark er jeg født«.  
Foto: Lars Salomonsen

Christian Juhl har deltaget på årsmøderne i mange år, og han 
kan godt lidt at komme ud og møde folk i Sydslesvig.  
Foto: Lars Salomonsen

Det er et demokratisk 
problem, hvis de 
frivillige forsvinder, 
for så stivner hele 
samfundet.

Christian Juhl, medlem af 
Sydslesvigudvalget

RESÜMEE
Bei einem intimen 
Årsmøde im Wikinger-
wald in Medelby war 
Christian Juhl, Mitglied 
des Südschleswig-Aus-
schusses des dänischen 
Parlaments, einer der 
Redner. »In Dänemark 
sehe ich einen starken 
Rückgang des ehrenamt-
lichen Engagements. Vie-
le Aktive in der Politik 
werden zu Zuschauern 
einer Entwicklung, die 
von Spindoktoren und 
Führungskräften gesteu-
ert wird«, sagte er. »Es ist 
ein demokratisches Prob-
lem, wenn die Freiwilli-
gen verschwinden, denn 
dann wird die ganze Ge-
sellschaft starr.« Es war 
jedoch der Zauberer und 
Magier Lars U., der die 
meiste Aufmerksamkeit 
auf sich zog und ein Lä-
cheln auf die Lippen von 
Jung und Alt zauberte.
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Årsmødet på Jørgensby-Skolen bød på masser af aktiviteter for børn og gode taler til de voksne.

VÆRDIER
Lars Geerdes
lg@fla.de

Flensborg. Man kunne næ-
sten kalde det et to-delt års-
møde, der lørdag eftermid-
dag fandt sted på Jørgensby 
Skolen, hvor mødeleder Per-
Arne Hoeg fra SSF Skt. Hans 
havde nok at se til. Han er 
nemlig også pedel på skolen 
og var derfor involveret i alt 
stort og småt i forbindelse 
med forberedelserne og gen-
nemførelsen af arrangemen-
tet. 

To-delt, fordi ikke kun to 
SSF-distrikter (Sct. Jørgen/
Mørvig og Skt. Hans) stod 
bag, men også alle danske in-
stitutioner i Flensborgs øst-
lige bydele. Det vil sige, at 
hele syv børnehaver, en vug-
gestue, to skoler og to børn- 
og ungdomshuse (de tidligere 
fritidshjem) satte hinanden 
stævne i Jørgensby-Skolens 
gård og tilbød masser af sjo-
ve aktiviteter. Derfor var det 
ganske naturligt, at der var 
rigtig mange unge gæster 
samlet, der ikke viste stor in-
teresse for de tre taler, der 
blev holdt for det mere mod-
ne publikum – for den slags 
skal der også være plads til 
på et årsmøde

Ikke overraskende var det 
også her, at årets motto, »Fri-
villig – fordi jeg ikke kan lade 
være!«, gik igennem som den 
røde tråd i alle taler.

Illustrator og forfatter To-
ve Krebs Lange mindedes i 
sin tale sin barndom i 50erne 
og 60erne, da hun boede på 
skolen i Tarup med sine for-
ældre, der var henholdsvis 
skoleleder og lærer på stedet. 
Hvor der dengang var skole, 
er der i dag en dansk børne-
have.

- Skolen havde kun én dør, 
og det var døren fra skole-
gården ind til skolen. Og der 
var ingen dør, der kunne luk-
kes, mellem skolen og de pri-

vate gemakker, fortalte Tove 
Krebs Lange. For der var den-
gang »ingen klar grænse mel-
lem arbejde og fritid«.

Da begge forældre ganske 
naturligt og med stor glæde 
også varetog andre opgaver i 
og for mindretallet, blev det 
frivillige arbejde en normal 
del af hverdagen også for bør-
nene.

- Vi fik det frivillige arbejde 

ind med modermælken, sag-
de Tove Krebs Lange. Faktisk 
gik det så vidt, at hun senere 
har skullet lære at tage penge 
for sit arbejde, »fordi det lig-
ger dybt i mig, at man gerne 
byder på det, man kan«, sag-
de hun.

315 milliarder kroner
Når man googler »værdien af 
frivilligt arbejde«, er det før-

ste man læser, at frivilligsek-
toren genererer en enorm 
værdi for Danmark. »Fak-
tisk helt op mod 315 milliar-
der kroner, man i princippet 
kunne lægge oven i bruttona-
tionalproduktet«, fortalte To-
ve Krebs Lange.

- Hvis jeg skulle skrive tek-
sten, ville det ikke handle 
om bruttonationalproduktet, 
men om det livsindhold, det 
giver os, fastslog hun.

Medlem af Folketinget Kim 
Aas (S) kom i sin tale blandt 
andet ind på krigen i Ukraine 
og slog et bro til vores egen 
grænseregion.

- Frivillighed er et nøgleord 
til at forstå, hvorfor den fre-
delige sameksistens er mulig, 
sagde han blandt andet.

Hanne Sundin, direktør for 
Grænseforeningen, roste års-
mødemottoet.

- Jeg ville ønske, at jeg hav-
de fundet på det. For det er 
sådan, min egen frivillighed 
er opstået. Ud af en trang til 
at være med. Bidrage, delta-
ge, give noget tilbage, sagde 
hun, men pegede også på, at 

det stadig bliver sværere at 
rekruttere frivillige til for-
eningslivet. En årsag er iføl-
ge hende, at den yngre gene-
ration ikke er så vild med at 
overtage bestyrelsesposter. 
En mere projektorienteret 
frivillig indsats kunne være 
en mulighed, mente hun.

Ud over de mange aktivi-
teter for børn bød årsmødet 
på Jørgensby-Skolen på musi-
kalsk underholdning med he-
le to bands: Først var det Jø-
by-Band med elever fra 4. til 
6. klasse, der havde deres før-
ste offentlige optræden, og si-
den kom bandet »Related« på 
scenen med en håndfuld soli-
de rocknumre, skrevet af san-
ger og guitarist Justus Löwe 
(18 år). Med i bandet er hans 
to brødre Oskar (17 år) på bas 
og Huge (14 år) på trommer. 
Desuden gav Justus solo sin 
egen fortolkning af antikrigs-
sangen »Eve of Destruction«.

Barndom i mindretallet: Fik det frivillige 
arbejde ind med modermælken

Lars Gustav underholdt børnene med klovneri, gøgl og ballade. Foto: Lars Salomonsen

Tove Krebs Lange mindede sin egen barndom, da hun boede 
på den daværende danske skole i Tarup.  
Foto: Lars Salomonsen

Ringridning på bobbycar var en af de sjove aktiviteter for børn ved årsmødet på Jørgensby-
Skolen. Foto: Lars Salomonsen

Frivillighed er et 
nøgleord til at 
forstå, hvorfor 
den fredelige 
sameksistens er 
mulig.

Kim Aas (S), medlem af 
Folketinget

RESÜMEE
Zwei SSF-Distrikte und 
12 Institutionen aus 
den östlichen Stadttei-
len Flensburgs feierten 
am Sonnabend gemein-
sam ihr Årsmøde in der 
Jørgensby-Skolen. Dabei 
wurden den Kindern je-
de Menge Aktivitäten ge-
boten, während die Er-
wachsenen drei Rednern 
lauschten, die sich mit 
dem diesjährigen Mot-
to »Ehrenamt – weil ich 
nicht anders kann!« aus-
einandersetzten. Illustra-
torin Tove Krebs Lange 
beklagte, dass der Wert 
ehrenamtlicher Arbeit 
bei Google zu allererst 
über einen Geldbetrag 
definiert werde. Für mu-
sikalische Unterhaltung 
sorgten gleich zwei Schü-
lerbands.
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For anden gang blev årsmødet i Kobbermølle afviklet i børnehaven på Teichweg, 
hvor fejringen, der både nåede børne- og voksenhøjde, var iklædt højt solskin og 
enorme mængder kage. 

ÅRSMØDER
Diane Marguerita Roland
dr@fla.de

Kobbermølle. Der manglede 
ikke noget, da SSFs afdeling 
i Kobbermølle fredag efter-
middag som nogle af de før-
ste i Sydslesvig skød årsmø-
derne i gang i høj solskin. 

Så skulle det lige have væ-
ret den ene halvdel af duoen 
Moin Mojn, der ifølge ryg-
terne var blevet hængende 
i trafikken og derfor først 
indfandt sig cirka kvart over 

fire. Og det var da også som 
om, at musikken i det øjeblik 
blev fuldendt, da guitaren 
og den enlige stemme plud-
selig blev akkompagneret af 
en harmonika og et medlem 
mere. 

Ikke desto mindre var 
stemningen høj fra start, og 
de omkring 150 gæster, der 
langsomt kom dryssende, 
lod sig ikke mærke med, at 
underholdningen var vinge-
skudt for en stund. Tværti-
mod var smilene brede, hånd-
tryk og krammene mange, og 
inden velkomsttalen ved Bo-

dil Daetz-Wiesner, formand 
for SSF Kobbermølle, fandt 
de fleste voksne og ældre en 
plads ved bordene i skyggen. 

- Det er anden gang, at vi 
holder årsmødet her i børne-
haven, fortalte Bodil Daetz-
Wiesner, der forklarede, at 
man tidligere har haft holdt 
dem på den nu lukkede Kob-
bermølle Danske Skole. Hvil-
ket indtil videre lugter af et 
samarbejde, der godt kunne 
fortsætte: 

- Vi har et supergodt sam-
arbejde med børnehaven, der 
igen har engageret sig i plan-
lægningen. Det er blandt an-
det børnene, der har stået for 
at lave bordpynt til bordene, 
fortalte formanden og henvi-
ste blandt andet til de pynte-
de servietter, der lige gav et 
skud kulør på de opdækkede 
borde. 

Sommeren landede 
Sammen med de mange gæ-
ster ankom også en lind 
strøm af godt og sødt til ga-
nen, og det allerede overdå-
dige kagebord må have været 
lettet, da de første gik om-
bord med spatler og knive – 
for det var lige ved at spræn-
ges. 

Og da børnene var tumlet 
ned på græsplænen til under-
holdningen, der både omfat-
tede snobrød, sæbebobler, 
ansigtsmaling og Henny Sol-
skin, og de første toner af 
sang nummer 71 i Sangbo-
gen Sydslesvig, »Jeg elsker de 

grønne lunde«, lød, var det, 
som om sommeren landede i 
Kobbermølle og sænkede sin 
ro og varme over de tilstede-
værende. 

Frivilligheden lever 
Frivillighed var dagens tema, 
hvilket både Bodil Daetz-Wie-
sners og rektor på Duborg-
Skolen, Heino Aggedams ta-
ler tydeligt cirkulerede om. 
Førstnævnte lagde vægt på, 
at SSF ikke ville kunne eksi-
stere uden frivillige kræfter, 
og roste opbakningen og de 
aktiviteter, som medlemmer-
ne i foreningen nyder sam-
men. Andennævntes tale var 
ikke uden selvkritik: 

- Jeg selv derimod skylder 
faktisk lidt på frivilligheds-
kontoen, fordi jeg i cirka 30 
år har profiteret af andres 
frivillige arbejde for at jeg 
kunne udleve mine drømme 
og opfylde mine ambitioner, 
sagde han ydmygt og henvi-
ste til sine mange år som ud-
øvende i sportsforeninger. 

Samtidig delte han med 
sin tale store roser ud til alle 
dem, der lægger timer i det 
frivillige arbejde, og opfor-
drede til, at flere – ham selv 
inklusive – sætter pris på og 
i fremtiden prioriterer frivil-
ligt arbejde højere: 

-   Jeg og mange andre er 
nødt til at prioritere anderle-
des, end vi gør nu. Vi er nødt 
til at bidrage til fællesskabet, 
slog Heino Aggedam fast. 

I Kobbermølle landede 
sommerstemningen i 
årsmødernes tegn

Nogle piger havde fundet de fine hatte frem. Foto: Karsten Sörensen

Rektor på Duborg-Skolen, Heino Aggedam, opfordrede til, at flere – ham selv inklusive – bidra-
ger til fællesskabet. Foto: Karsten Sörensen

Tryllekunstner Henny Solskin underholdt børnene i Kobber-
mølle. Foto: Karsten Sörensen

Et overdådigt kaffebord ventede de omkring 150 gæster til 
årsmødet i Kobbermølle Børnehave. Foto: Karsten Sörensen

Jeg og mange 
andre er nødt 
til at prioritere 
anderledes, end vi 
gør nu. Vi er nødt 
til at bidrage til 
fællesskabet.

Heino Aggedam, rektor, 
Duborg-Skolen

RESÜMEE
Zum zweiten Mal fand 
das Årsmøde in Kupfer-
mühle im Kindergarten 
am Teichweg statt, wo 
bei strahlendem Son-
nenschein und Unmen-
gen von Kuchen gefeiert 
wurde, und zwar sowohl 
mit Kindern als auch Er-
wachsenen. Ehrenamt-
liches Engagement war 
das Thema des Tages, das 
sowohl in den Reden von 
Bodil Daetz-Wiesner als 
auch von Heino Aggedam 
deutlich im Mittelpunkt 
stand. 

Aggedams Rede ent-
behrte nicht einer ge-
wissen Selbstkritik: »Ich 
selbst hingegen bin dem 
Ehrenamtskonto eigent-
lich etwas schuldig, denn 
ich habe rund 30 Jahre 
lang von der ehrenamtli-
chen Arbeit anderer pro-
fitiert, damit ich meine 
Träume und Ambitionen 
ausleben konnte«, sagte 
er bescheiden und ver-
wies auf seine langjähri-
gen Aktivitäten in Sport-
vereinen.
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Ungdomstaler Kristine Kruse hyldede frivilligheden i mindretallet, da hun talte i Store Vi-Vanderup  
Danske Skole. Keno Jaspers valgt enstemmigt som borgmester.

INDSATS
Lars Geerdes
lg@fla.de

Store Vi. At yde en frivillig 
indsats hænger uløseligt sam-
men med det at være mindre-
talsdansker i Sydslesvig.

Det gav Kristine Kruse fre-
dag eftermiddag udtryk for, 
da hun var ungdomstaler ved 
årsmødet i Store Vi.

Selv om hun ikke er opvok-
set i Sydslesvig, men i Sla-
gelse, har den 20-årige, der i 
år bliver student på Duborg-
Skolen, dybe rødder i Sydsles-
vig. Hendes bedsteforældre 
grundlagde faktisk den dan-
ske skole i Askfelt.

Da hun for tre år siden flyt-
tede til Flensborg for at af-
slutte sin skolegang dér, var 
det altså på en måde en »back 
to the roots«.

Årsmødemottoet, »Frivil-
lig – fordi jeg ikke kan lade 
være!«, kunne hun uden tø-
ven skrive under på. Efter at 
hun var kommet til Sydsles-
vig, meldte hun sig straks ind 
i Grænseforeningens elevam-

bassadørprojekt og Duborg-
Skolens kor og blev senere 
også politisk aktiv i SSWUng-
dom.

- Jeg er taknemmelig for 
alt det, jeg har fået lov til at 
blive en del af. Frivilligheden 
har givet mig en gave, for 
den gav mig lov at finde et 
stykke af mig selv her i Syd-
slesvig, sagde Kristine Kruse 
og supplerede med, at frivil-
lighed for hende er mange 
ting: demokrati, kulturbeva-
relse og -videreførelse, fælles-
skab og integration.

- Frivillighed er mangfol-
dig, slog hun fast.

Og frivilligheden, mener 
hun, er en del af Sydslesvigs 
og mindretallets dna.

- Et ønske om at gøre sit 
bedste, ikke fordi det er en 
pligt, men fordi man har for-
stået, at uden et stærkt fæl-
lesskab, et stærkt sammen-
hold, uden god vilje og et øn-
ske om retfærdighed, trivsel 
og muligheder for alle, kom-
mer vi ikke ret langt, sagde 
hun og sluttede med et lille 
kig fremad:

- Lad os alle bidrage til, at 

Sydslesvig også i fremtiden 
er mangfoldig, idérig, leven-
de – og ung, sagde hun og 
høstede store, anerkenden-
de klapsalver fra de mange 
fremmødte i Store Vi-Vande-
rup Danske Skolers idrætssal, 
inklusive formanden for Syd-
slesvigudvalget, fhv. minister 
Benny Engelbrecht (S), der 
takkede for ungdomstalen 
med et varmt håndtryk.

Han var i sin tale selv kom-
met ind på, hvordan mon 
mindretallet vil udvikle sig, 
»når den generation, der nu 
står i spidsen for mindretal-
lets mangeartede organisati-
oner, har udtjent deres vær-
nepligt som arvbærer, bro-
byggere og historieformid-
lere, og nye generationer får 
endnu større indflydelse på, 
hvordan man definerer det 
danske mindretal«.

- Hvordan skal mindretallet 
så se ud?, spurgte han.

- Det handler ikke kun om 
organisering af Samrådet. 
Det handler om, hvordan 
det danske mindretal gen-
nemgår et godt generations-
skifte. Og et mere. Og et ef-

ter det. Det handler om, hvad 
der skal definere det danske 
mindretal om 50 år, om 100 
år, sagde Benny Engelbrecht, 
som ellers havde mange ro-
sende ord til overs for det 
danske mindretals synlighed 
i landsdelen og succes ved de 
seneste valg. Han kom også 
ind på grænselandet som en 
fredelig region, der gerne må 
tjene som forbillede, når kri-
gen i Ukraine en gang er for-
bi. Flensborg Avis vil snart 
offentliggøre Benny Engel-
brechts tale som kronik.

Første SSWer som 
borgmester
Et generationsskifte er alle-
rede foregået i SSF Store Vi 
og Vanderup, hvor flere un-
ge har overtaget bestyrelses-
poster. Og selv om Keno Jas-
pers, der fredag fyldte 49 år, 
ikke længere hører til de helt 
unge, så står også han for et 
betydningsfuldt skifte: Så 
sent som i torsdags blev han 
af byrådet enstemmigt valgt 
som ny borgmester i Store Vi. 
Det er første gang, at en min-
dretalsdansker står i spidsen 

for kommunen. Formanden 
for Grænseforeningens Ung-
dom, sydslesvigeren Bo Sö-
semann, kom i sin tale også 
ind på, hvad det frivillige ar-
bejde har betydet for ham, og 
at hans opvækst i Sydslesvig 
har haft en afgørende ind-
virkning på hans motivation 
for at engagere sig frivilligt.

Mens de voksne lyttede 
til talerne i idrætshallen, 
fik børnene lov at boltre sig 
udendørs med skattejagt, 
hoppeborg og klovnerier. Og 
da alle årsmødedeltagere en-
delig var samlet udenfor for 
at nyde det gode vejr, var der 
opvisning ved Store Vi-Van-
derup SFOs Dance Academy, 
hvor alle til sidst fik lov til at 
danse med.

Ungdomstaler: Frivillighed er 
en del af mindretallets dna

Katrine Kruse holdt en bevæ-
gende tale som ungdoms-
taler ved årsmødet på Store 
Vi-Vanderup Danske Skole. 
Foto: Sven Geissler

Klovnen Art Petit underholdt ungerne. Foto: Sven Geissler

Formand for Sydslesvigud-
valget, Benny Engelbrecht 
(S). Foto: Sven Geissler

Fællessang med skolens elever. Det var årsmødesangen »En 
hjertesag«, der blev sunget. Foto: Sven Geissler

Lad os alle bidrage 
til, at Sydslesvig 
også i fremtiden er 
mangfoldig, idérig, 
levende – og ung.

Kristine Kruse, ungdomstaler

RESÜMEE

Das Ehrenamt gehört zur 
DNA der dänischen Min-
derheit in Südschleswig. 
Das sagte Duborg-Abitu-
rientin Kristine Kruse, 
als sie am Freitagnach-
mittag beim Jahresfest 
(Årsmøde) in der Däni-
schen Schule in Großen-
wiehe die sogenannte Ju-
gendrede hielt. Ihr selbst 
habe das Ehrenamt, das 
in Südschleswig viele Fa-
cetten habe, unendlich 
viel gegeben, für das sie 
dankbar sei.

Im Rahmen des 
Årsmøde wurde bekannt, 
dass der SSWer Keno Jas-
pers, der am Freitag 49 
Jahre alt wurde, tags zu-
vor zum ersten aus der 
Minderheit stammenden 
Bürgermeister von Gro-
ßenwiehe gewählt wurde 
– und zwar einstimmig.
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På det danske årsmøde i Læk blev frivilligt engagement hyldet som grundlaget for det danske og frisiske mindretals liv.

ÅRSMØDE LÆK
Volker Metzger
vm@fla.de

Læk. Godt vejr, godt ramme-
program og frem for alt fan-
tastiske gæster – det danske 
årsmøde i Læk skabte en sol-
rig stemning blandt de ca. 80 
deltagere, der lørdag aften 
fyldte gymnastiksalen på den 
danske skole med masser af 
liv. Og uanset hvem der tråd-
te op på talerstolen, var bud-
skabet det samme – intet mi-
noritetsliv uden frivilligt ar-
bejde.

- I vores to mindretal står 
frivillighed skrevet med sto-
re bogstaver, understrege-
de Jon Hardon Hansen. I sin 
tale uddybede den tidligere 

SSF-formand vigtigheden af 
folks frivillige arbejde, uden 
hvis engagement eksisten-
sen af det danske og også det 
frisiske mindretal ville være 
utænkelig.

- Jeg tænker ikke kun på de 
embedsmænd, der er involve-
ret i bestyrelserne i forenin-
ger og organisationer, men 
også på de mange hjælpere, 

der gør det muligt, at arran-
gementer som det her i dag 
i Læk kan finde sted, sagde 
Hardon Hansen.

Ifølge den tidligere præst 
på Sild er det de tre søjler – at 
hjælpe og støtte, at have det 
sjovt og at ønske at være en 
del af et fællesskab – der in-
spirerer næsten 30 millioner 
mennesker alene i Tyskland 

til at arbejde frivilligt. 
- Deres frivillige arbejde er 

motoren i vores demokrati, 
understregede Hardon Han-
sen.

Selvom SSWs nylige valg-
succes overraskede mange, 
viser den, at mindretallene 
ikke længere »flyver under 
radaren« og nu må påtage sig 
et større ansvar. 

- Men jeg er ikke bange, for 
vi har en fantastisk ung ge-
neration, som er klar til det. 
Nye unge frivillige er allere-
de på vej, så jeg er helt sikker 
på, at minoriteterne har en 
fremtid de næste 100 år.

  Niels Flemming Hansen 
markerede sig som en en-
tusiastisk tilhænger af Syd-
slesvig med dens tilknyttede 
mindretal. 

- Det er altid en meget stor 
fornøjelse for mig at være 
her og opleve, hvor tæt bån-
det mellem Danmark og 
Sydslesvig er, understregede 
Hansen, der som medlem af 
Sydslesvigudvalget er en del 
af den danske regerings eks-
pertråd. 

- SSW har opnået store 
valgsucceser, som vi er glade 
for at høre om, og jeg er og-
så meget glad for det genera-
tionsskifte, der er sat i gang 
mange steder, sagde Hansen.

Jørgen Popp Petersen de-
monstrerede, hvor farverigt 
mindretalslivet i grænseregi-
onen kan være. Som medlem 
af det tyske mindretal i Dan-
mark greb gæsten mikrofo-
nen i sin funktion som borg-
mester i Tønder Kommune 
og overbragte sin hilsen på 
rent sønderjysk.

- Alle de klubber, forenin-
ger og organisationer, der 
danner rammen om minori-
teterne, lever af frivillighed, 
sagde Popp Petersen og fort-
satte: 

- Og vi bør altid hylde den-
ne dedikation og dette enga-
gement. Klap de frivillige på 
skulderen, for det er det, der 
hjælper frivilligheden mest.

Vivian Hansen, næstfor-
mand i SSF Læk, understre-
gede, hvor taknemmelig hun 
er for at være en del af det 
danske mindretal og håber at 
kunne inspirere andre til fri-
villigt arbejde med sin livshi-

storie.
De musikalske højdepunk-

ter på den solrige aften blev 
leveret af Nordals FDF Orke-
ster.

Uden frivilligt arbejde 
ikke noget mindretalsliv

Tidligere SSF-formand Jon Hardon Hansen understregede i sin årsmøde-tale, at mindretal ikke kan eksistere uden frivilligt arbejde. Foto: Tim Riediger

Næste generation er på vej – lille Peter (9 måneder) var med 
sin mor Nanna, som er medlem af Nordals FDF-orkester Nor-
dals, til årsmøde i Læk. Foto:  Tim Riediger

Jørgen Popp Petersen, medlem af det tyske mindretal i Dan-
mark og borgmester i Tønder Kommune, overbragte sine hils-
ner på sønderjysk. Foto: Tim Riediger

Nye unge frivillige er allerede på vej, så jeg 
er helt sikker på, at minoriteterne har en 
fremtid de næste 100 år.

Jon Hardon Hansen

RESÜMEE
Tolles Wetter, tolles Rah-
menprogramm und vor 
allem tolle Gäste – das 
dänische Jahresfest in 
Leck sorgte für sonni-
ge Stimmung unter den 
rund 80 Teilnehmern, die 
am Sonnabendabend den 
Turnsaal der dänischen 
Schule mit reichlich Le-
ben erfüllten. Und ganz 
egal, wer ans Rednerpult 
trat, die Botschaft war 
einstimmig – ohne Eh-
renamt kein Minderhei-
ten-Leben.

»In unseren beiden 
Minderheiten wird das 
Ehrenamt mit großen 
Buchstaben geschrie-
ben«, betonte Jon Hardon 
Hansen. Der ehemalige 
SSF-Vorsitzende vertiefte 
in seiner Ansprache die 
Bedeutung des freiwil-
ligen Engagements der 
Menschen, ohne deren 
Einsatz die Existenz der 
dänischen und auch der 
friesischen Minderheit 
nicht denkbar wäre.
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Talerne ved Skovlund-Valsbøls velbesøgte årsmøde slog et slag for »mikrofrivilligheden«  
og efterlyste mere åbenhed over for de nye, unge frivillige, som gerne vil forandre.

FRIVILLIGHED
Søren Munch
sm@fla.de

Valsbøl. Det var svært at over-
se, at SSF Skovlund-Valsbøl 
holdt årsmøde lørdag på Vals-
bølhus i Valsbøl. Det begynd-
te allerede på parkeringsplad-
sen, som var propfyldt. Og i 
gymnastiksalen var samtlige 
stole besat, mens et par snese 
årsmødedeltagere måtte stå 
op – heldigvis lige foran det 
velforsynede kagebord.

Årsmødets talere forholdt 
sig på hver deres måde til års-
mødernes tema, frivillighed. 
Blandt andet Gunvor Vester-
gaard, konsulent i Grænse-
foreningen, som brugte be-
grebet »mikrofrivillighed«, 
der har været nævnte ved fle-
re årsmøder:

- Vi skal passe på med dom-
medagsfortællinger om, at 
det ikke går så godt, at der 
ikke er frivillige nok, at de 
bliver væk, og de ikke vil. Ser 
vi kun på det negative, bliver 
det selvforstærkende, lød det 
fra Gunvor Vestergaard.

I sit arbejde i Grænsefor-
eningen arbejder hun med 
en bred palet af frivillige, og 
hun bemærker én tendens: 

- I dag deltager færre i »det 
lange seje træk«. Man be-
gynder ikke som frivillig og 
fortsætter i 25 år det samme 
sted. Man er i langt højere 
grad »adhoc-frivillig« og væl-
ger de ting, man synes er in-
teressante.

SSWer: Alle er frivillige
Også Mats Rosenbaum, ny-
valgt SSW-byrådsmedlem i 
Flensborg og formand for 
SSW Ungdom, pegede på, at 
frivilligheden ikke nødven-
digvis er i tilbagegang, men 
under forandring:

- Vi skal skabe forståel-
se for, at frivilligheden ik-
ke længere kan og vil være 
den samme. Tiderne, hvor vi 
sagde »kleiner Finger, ganze 
Hand«, er nok forbi, og det er 
også okay. Det må være helt i 
orden, at nogle kan yde me-
re, mens andre kan yde min-
dre. I den sidste ende er de al-
le frivillige, og det skal vi væ-
re taknemmelige for og ikke 
brokke os over, hvor meget 
mere frivillig den ene nu er i 

forhold til den anden.
Mie Mølbach, formand for 

SSF Skovlund-Valsbøl, anslog, 
at mellem 30 og 40 frivillige 
fra lokalområdet har bidra-
get med en større eller min-
dre indsats. Dem talte Gun-
vor Vestergaard nærmest di-
rekte til, da hun opfordrede 
forsamlingen til at få øjnene 
op for de mange »mikro-fri-
villige«:

- Lad os i stedet kigge på 
alle jer, jer der har været i 
gang i dag, har bagt kage og 
eller på en eller anden måde 
har bidraget til årsmødet. Og 
hertil skal vi også regne sko-
lebørnene, der har stået for 
dagens udsmykning.

Mindst 150 deltagere
Flensborg Avis’ udsendte 
holdt op med at tælle ved 150 
deltagere ved årsmødet, som 
dels foregik inden for i sel-
skab med Grenaa Brass Band 
og uden for i selskab med 
klovnen Per Jørgensen. 

Gymnastiksalen var deko-
reret med fantasifulde teg-
ninger og akvareller, som ele-
ver fra 1.-6. klasse fra Skov-
lund-Valsbøl Danske Skole 
har lavet under en temauge 
om Grønland. På årsmødet 
tog skoleeleverne også kegler 
hos de mange mødedeltagere 
med at recitere digte fra ta-
lerstolen og underholde med 
fællessang for fuld udblæs-
ning – assisteret af Grenaa-
blæserne.

Og måske var det skoleele-
verne, som Mats Rosenbaum 
indirekte talte om, da han fra 
talerstolen slog til lyd for for-
andringer for fremtidens fri-
villige:

- Hvis vi unge bliver opfor-
dret til at tage initiativ og 
melde os til det frivillige ar-
bejde, så kan det ikke være 
rigtigt, at vi så bagefter bliver 
tvunget til at gøre alt på den 
samme måde som i de sene-
ste 40 år.

Også årsmødets tredje ta-
ler angreb temaet frivillig-
hed: Klaus Nørtoft, tidligere 
overlærer ved Duborg-Sko-
len, causerede over sine 45 
år i Sydslesvig og fortalte, at 
frivillighed på det nærmeste 
var indbygget i lærerjobbet, 
da han i 1979 blev ansat på 
Medelby Danske Skole.

Propfyldt i Valsbøl: Frivilligheden 
lever – den ser bare anderledes ud

Traditionen tro blev der sunget en stribe sange ved årsmødet 
i Valsbøl: »Du danske sommer« med Thøgers Larsens smuk-
ke tekst, »Idas sommervise« med tekst af Astrid Lindgren og 
»Livstræet«, som Erik Lindenberg skrev ordene til. Årsmødet 
blev afsluttet med »En hjertesag«. Foto:  Søren Munch

Mats Rosenbaum, medlem af Flensborg Byråd for SSW og 
formand for SSW Ungdom, slog et slag for nytænkning af fri-
villigheden. Han opfordrede til at medtænke en mere ufor-
pligtende frivillighed. Foto:  Søren Munch

Det må være helt 
i orden, at nogle 
kan yde mere, 
mens andre kan 
yde mindre. I den 
sidste ende er de 
alle frivillige, og 
det skal vi være 
taknemmelige for...

Mats Rosenbaum

RESÜMEE

Über 150 Personen nah-
men am Årsmøde im 
Valsbølhus teil, wo Ge-
dichte und Lieder von 
Schülern mit Reden über 
Freiwilligenarbeit ver-
woben wurden. Sowohl 
Mats Rosenbaum, SSW, 
als auch Gunvor Vester-
gaard, Grænseforenin-
gen, sagten in ihren Re-
den, dass die Freiwilli-
gentätigkeit nicht abneh-
me, sondern sich verän-
dere. Rosenbaum forder-
te dazu auf, die Struktu-
ren zu hinterfragen, in 
denen künftige Ehren-
amtler arbeiten sollen.
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Årsmødet i Kejtum på Sild, der var velbesøgt og varede det meste af dagen, kredsede blandt andet om det nylige kommunal-
valg i Slesvig-Holsten

KEJTUM
Jens Nygaard
jn@sydslesvig.net

Kejtum. – Vi var tidligere en 
del, som lidt i hemmelighed 
var bekymrede over, hvad det 
ville være for en danskhed 
syd for grænsen, vi ville over-
lade til de unge.

- Den bekymring er nu ble-
vet gjort til skamme.

Sådan lød det lørdag efter-
middag ved det danske års-
møde i Kejtum på Sild fra 
Jon Hardon Hansen. Han er 
tidligere dansk præst på øen 
gennem flere årtier og var og-
så tidligere formand for Syd-
slesvigsk Forening gennem 
mange år.

At han nu ser meget lyst 
på fremtiden for mindretal-
let hænger først og fremmest 
sammen med de nylige lo-
kalvalg i Slesvig-Holsten. De 
var ifølge Jon Hardon Hansen 
den foreløbige kulmination 
på en meget succesrig udvik-
ling for Sydslesvigsk Vælger-
forening (SSW). Men det hele 
begyndte meget tidligere:

- Det var dengang, Stefan 
Seidler blev valgt ind i For-
bundsdagen. Det var en dør-
åbner for mere succes, sagde 
den tidligere præst.

Ser lyst ud
- Ved landdagsvalget blev der 
valgt fire ind fra SSW, og der 
manglede kun 1000 stemmer 
til et mandat mere. Og ved de 
nylige lokalvalg fordoblede 

SSW nærmest sit stemmetal, 
sagde Jon Hardon Hansen. 
Han pegede også på en af fak-
torerne bag udviklingen.

- SSWs succes ved lokalval-
get er jo i virkeligheden ud-
tryk for en historisk anerken-
delse og tillid fra flertalsbe-
folkningen, pointerede Har-
don Hansen.

Han blev selv – meget mod 
forventning – valgt ind i 
amtsrådet i Nordfrisland. Og 
han pegede i Kejtum på, at 
han selv tilhører den noget 
ældre generation. Men der er 
også blevet valgt mange yng-
re.

- Så det ser lyst ud nu for 
vores fremtid som dansk 
mindretal, sagde han.

Har givet meget
Den positive tone blev også 
anslået af ungdomstaleren, 

Lola Westendorf, der går i 13. 
årgang på Duborg-Skolen:

- Mindretallet har givet mig 
meget med på vejen, sagde 
hun, inden hun begyndte at 
fundere over sin personlige 
fremtid.

- Vil jeg føle mig mere som 
dansker eller tysker i fremti-
den? Det er svært at sige. Ofte 
er vi jo i den situation, at ty-
skerne ser os som danskere, 
mens danskerne ser os som 
tyskere. Men sikkert er det, 
at vi knytter bånd mellem 
Danmark og Tyskland. Og jeg 
mener også, at vi er mere end 
en forlængelse af Danmark. 
Vi har faktisk vores egen 
lille kultur, sagde Lola We-
stendorf. Hun blev kvitteret 
med dagens største bifald.

Årsmødet fik også en tysk 
hilsen med på vejen af den 
lokale borgerforstander, 

Eberhard Eberle. Han pegede 
på, at den tyske side kan lære 
noget af det danske sammen-
hold syd for grænsen.

Årsmødet i den danske sko-
le, der i vore dage er sammen-
lagt med skolen i Vesterland, 

var yderst velbesøgt med fle-
re hundrede deltagere. Det 
begyndte allerede klokken 13 
og varede det meste af dagen 
med talrige indslag for både 
yngre og ældre. Der var og-
så et optog gennem den lille 

by Kejtum med Tønder Brass 
Band i spidsen – og der var 
også frisisk deltagelse. Så der 
blev viftet med både danske 
og frisiske flag.

Der blev sluttet af med 
grillmad og mere musik fra 
The Other Mondays. Så det 
blev sent, inden de sidste gæ-
ster gik hjem.

- Vi var lidt bekymrede – men den 
bekymring er nu gjort til skamme

Der var både danske og frisiske flag med under optoget gennem Kejtum. Foto: Volker Frenzel

Jon Hardon Hansen, tidligere præst på Sild, holdt årsmødeta-
len. Han ses her med sin efterfølger, Susanne Ivalo Rasmus-
sen. Foto: Volker Frenzel

Lola Westendorf, der går i 13. årgang på Duborg-Skolen, holdt 
ungdomstalen. Foto: Volker Frenzel

Vil jeg føle mig mere som dansker eller 
tysker i fremtiden? Det er svært at sige. 
Ofte er vi jo i den situation, at tyskerne ser 
os som danskere, mens danskerne ser os 
som tyskere.

Lola Westendorf, ungdomstaler

RESÜMEE
Im Mittelpunkt standen 
unter anderem die jüngs-
ten Kommunalwahlen 
in Schleswig-Holstein, 
als in Keitum auf Sylt 
über weite Strecken des 
Samstags das Årsmøde 
stattfand. Der Haupt-
redner, Jon Hardon Han-
sen, gab zu, dass er zu 
denjenigen gehörte, die 
sich große Sorgen darü-
ber gemacht hatten, was 
es für eine Minderheit 
sein werde, die sie den 
jungen Menschen über-
lassen. Eine Sorge, die 
nach der sehr erfolgrei-
chen Wahl für den SSW 
nun ausgeräumt werden 
konnte. Hardon Hansen 
meint, dass die Zukunft 
für die Minderheit nun 
rosig aussehe. Das Jahres-
fest war sehr gut besucht 
und dauerte fast den gan-
zen Tag, wobei den Teil-
nehmern eine Vielzahl 
von Angeboten gemacht 
wurde.
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Godt og vel 600 mennesker var med til årsmødet på Ladelund Ungdomsskole, hvor det var børnene, der stod i centrum. Og 
klovnen Art Petit.

BØRNEFEST
May-Britt Petersen
mpe@fla.de

Ladelund. Ved årsmødet på 
Ladelund Ungdomsskole lør-
dag eftermiddag var der in-
gen tvivl om, hvem der var 
den helt store attraktion. Det 
var børnene.

For da børnehavebørnene 
fra de danske børnehaver i 
Sydtønder Amt og eleverne 
fra de danske skoler i om-
rådet optrådte, var tilskuer-
rækkerne godt fyldt op, der 
var klapsalver, og mobiltele-
fonerne blev fundet frem for 
at forevige øjeblikket. Taler-
ne fik ikke nær så meget op-
mærksomhed som børnene, 
der både sang og dansede og 
også fik deres forældre til at 
være med.

Det var i øvrigt første gang, 
at også skoleeleverne havde 
en optræden til årsmødet, 
fortalte Lars Petersen, SSF-
konsulent i Sydtønder Amt.

- De har henvendt sig og 
ville også gerne være med, 
fordi børnehavebørnene altid 
får så meget applaus, sagde 
han med et smil på læben. 

Underholdning til 
børnene
Der var dog måske alligevel 
en person på årsmødeplad-
sen, der fik endnu mere op-
mærksomhed end børnene 
– og det var klovnen Art Pe-
tit. Han kørte på en ethjulet 
cykel, lavede ballondyr, store 
sæbebobler, legede fangeleg 
med børnene og meget me-
re. Ligemeget hvor han var 
på pladsen, så var der altid 
en stor børneflok rundt om-
kring ham.

I det hele taget var der sør-
get meget godt for, at børne-
ne ikke skulle kede sig. Der 
var en hoppeborg, en tram-
polin, dåsekast og den tra-
ditionelle fodboldturnering, 
hvor de lokale institutioner 
dystede om sejren.

Men taler var der selvføl-
gelig også. Landdagsmedlem 
og forkvinde for SSW Nord-
frisland, Sybilla Nitsch, kom 
ind på partiets store succes 
ved kommunalvalget i Syd-
tønder. 

- Jeg mener helt klart, at vi 
i fællesskab her har en ene-
stående mulighed for politi-
ske fornyelser, hvor koblin-
gen mellem kultur, erhverv 
og vækst kan komme i fokus, 
sagde hun og fortsatte:

- Udover vores kerneem-
ner; mindretallenes ligestil-
ling og den kulturelle sprog-
lige udvikling, ligger der de 

kommende år en chance for 
at udvikle den nordvestlige 
egn af Nordfrisland til en re-
gion med livskvalitet for alle, 
med vækst og innovation og 
et bæredygtigt kredsløb, der 
sørger for en social, økono-
misk og økologisk sikkerhed. 

SSW kan gøre en 
forskel
Sybilla Nitsch mener, at SSW 
må være den politiske kraft, 
der viser vilje og veje, for 
SSW vil ifølge hende kunne 
gøre en forskel i den politi-
ske mentalitet, da tyske net-
værksmøder og samtaler ofte 
har en negativ fokus. 

Til sidst kom landdagsmed-
lemmet også ind på årets års-
mødemotto »Frivillig – fordi 
jeg ikke kan lade være« og 
understregede, at også kom-
munalpolitikken er båret af 
frivillighed.

- Jeg er overbevist om, at vi 
i samspil vil komme et langt 
stykke. Jeg vil glæde mig til 
samarbejdet med alle frivil-
lige i SSW, SSF og Friisk Fori-
ing og de mange andre min-
dretalsorganisationer, afslut-
tede Sybilla Nitsch.

Også formanden for Sles-
vig-Ligaen, Horst-Werner 
Knüppel, og Meho Selman, 
regionsrådsmedlem i Regi-
on Syddanmark kom med 
en hilsen fra talerstolen. For 
Meho Selman var det det før-
ste årsmøde, han var med til. 
Han kommer oprindeligt fra 
Balkan og måtte forlade sit 
bosniske hjemland grundet 
grænsekonflikter.

- Jeg har derfor stor interes-
se for historien i grænselan-
det, og de unikke egenskabet 
i grænselandet vil jeg gerne 
fremme, understregede han, 

før han hyldede årets motto 
og stemningen i Ladelund:

- Det danske fællesskab er 
meget stærkt, det kan man 
også opleve her.

Børnene var den helt store  
attraktion i Ladelund

Årsmødet i Ladelund blev indledt med et optog. Foto: Lars Salomonsen

Børnehavebørnene og eleverne fra de danske skoler i Sydtønder Amt optrådte med musik og dans. Foto: Lars Salomonsen

RESÜMEE

Beim Årsmøde an der La-
delund Ungdomsskole 
am Samstagnachmittag 
gab es keinen Zweifel, 
wer die Hauptattraktion 
war. Es waren die Kinder. 
Mit ihren Auftritten be-
geisterten die Kindergar-
tenkinder und Schüler 
der dänischen Einrich-
tungen in Südtondern 
ihre Eltern und alle An-
wesenden – und beka-
men fast genau so viel 
Aufmerksamkeit wie der 
Clown Art Petit, der von 
den vielen Kindern auf 
Schritt und Tritt verfolgt 
wurde. Rund 600 Perso-
nen, darunter überwie-
gend Familien, nahmen 
am Årsmøde in Ladelund 
teil. 

 Jeg mener helt klart, at vi i fællesskab her 
har en enestående mulighed for politiske 
fornyelser.

Sybilla Nitsch,  
landdagsmedlem for SSW

Landdagsmedlem Sybilla 
Nitsch kom i sin tale ind på 
SSWs store succes ved kom-
munalvalget i Sydtønder. Fo-
to: Lars Salomonsen
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Skaf en ny abonnent
og vælg en præmie!

Siemens støvsuger 
”VSZ3B212” i sort
Grundig rengøringsydelse ved lavt 
energiforbrug. Stort støvvolumen medfører 
sjældnere skift af pose, hvilket betyder 
lavere udgifter. Kabel med 10 meter 
aktionsradius. Energiklasse B.
Effekt 700 Watt.
Vægt ca. 5,9 kg.

Art.-nr.  9144714

Severin robotstøvsuger 
Rengør hårde gulve og korthårede 
tæpper. Den lave højde på 7 
cm muliggør også rengøring 
under møbler. Moderne sensorer 
genkender trappetrin, og ekstra 
lange børster muliggør optimal 
rengøring af hjørner og kanter. 
Driftstid ca. 90 minutter svarende 
til ca. 100 kvm. Opladning på 6,5 
timer. 
Meget lydsvag med 65 dB (A).
Vægt 1,5 kg.

Art.-nr.  9149092

Bosch elplæneklipper 
”Rotak 32”

Powerdrive-systemet sikrer 
tilstrækkelig kraft til klipning af 

højt og fugtigt græs. 
Patenteret plænekam for nøjagtig 

klipning af kanter.
Klippebredde 32 cm

Klippehøjde 2 – 6 cm
Græsboksvolumen ca. 31 liter

Motorydelse 1.200 Watt
Vægt ca. 6,6 kg

Art.-nr.  4103351

Art.-nr.  9173150

TECHNAXX Mini LED HD-projektor TX-127
HD-miniprojektor med multimedieafspiller
Projektionsstørrelse fra 27“ til 150
Integreret 3 Watt højttaler
Brugstid 24 timer uafbrudt
Kan tilsluttes via AV, VGA eller HDMI til computer/notebook 
via AV, VGA eller HDMI,
tablet, smartphone og spilkonsoller

Leveringsomfang: Technaxx Mini-Led HD Beamer TX-127, 
AV-signalkabel, fjernbetjening, HDMI-kabel, strømkabel,
Brugsanvisning
Mål (B/H/T): ca. 21 x 7,5 x 14,5 cm
Vægt: ca. 0,98 kg
Farve: hvid

Fortrydelsesretten skal inden to uger gøres gældende over for
Flensborg Avis, Postfach 2662, 24916 Flensburg. Fristen overholdes, hvis 
tilbagekaldelsen er afleveret hos postvæsenet inden14 dage efter bestillingen. 
Præmien sendes efter den nye kundes første abonnementsindbetaling.

Levering af Flensborg Avis sker via Zustellgesellschaft Schleswig-Holstein mbH, 
Wyker Str. 20-24, 24768 Rendsburg
eller
A/S Bladkompagniet, Islevdalvej 205, 2610 Rødovre
Abonnenters navne og adresser bliver udelukkende videregivet til brug for levering 
af avisen.

Yderligere informationer vedrørende Flensborg Avis’ almene forretningsbetingelser, 
fortrydelsesretten og erklæring vedrørende databeskyttelse findes på www.fla.de.

Hermed bestiller jeg Flensborg Avis for et tidsrum af mindst et år 
(udeboende studerende ½ pris for mindst to år) til en abonnementspris af

Komplet abonnement (print og digital) 
80,70 € pr. kvartal. I Danmark 675,- DKK.

Digitalt PLUS abonnement
59,70 € pr. kvartal. I Danmark 447,- DKK.
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Siden kommunalvalget i maj er SSW det stærkeste parti i Gardings byråd. Det blev markeret på behørig vis til årsmødet ved 
Ejdersted Daginstitution.

HØJBORG
May-Britt Petersen
mpe@fla.de

Garding. – Velkommen til 
mindretalsbyen Garding.

Sådan lød det fredag aften 
fra Göran Rust fra SSF Tøn-
ning-Garding, da han hilste 
velkommen til årsmødet ved 
Ejdersted Daginstitution i 
Garding, mens børnene alle-
rede var begyndt at indtage 
hoppeborgen, og duften af 
grillpølser så småt var ved at 
sprede sig.

Han henviste dermed til 
det fremragende resultat, 
som SSW havde fået ved 
kommunalvalget i maj, hvor 
mindretalspartiet blev det 
største parti i kommunen.

- Med den nye styrke ser jeg 
frem til, at vores mærkesager 
kommer på dagsordenen, til-
føjede han og sendte en sær-
lig hilsen til Gardings nyslå-
ede viceborgmester Anne An-
dresen fra SSW, der også var 
med til årsmødet. 

I en kort hilsen fra taler-
stolen kom hun ind på, hvor 
overraskende valgresultatet 
var for den lokale SSW-afde-
ling, og hun lovede, at man 
vil yde et rigtig godt stykke 
arbejde for at komme med 
gode resultater.

Også Mike-Lu Volquardsen, 
der ligeledes er blevet valgt 
ind i byrådet i Garding for 
SSW, var med til årsmødet – 
blandt andet for at lære min-
dretallets traditioner bedre at 
kende. Hun har nemlig ikke 
gået på en dansk skole, men 
blev opmærksom på SSW, da 
Lars Harms havde været på 
besøg på hendes skole i Tøn-
ning og gjorde et sympatisk 
indtryk.

- Jeg ville gerne engagere 
mig politisk i Garding, hvor 
jeg regner med at bo mange 
år endnu, og de andre to par-
tier i byrådet, som er CDU og 

SPD, var for mig ikke et al-
ternativ. SSW derimod kan 
jeg godt se mig selv i, fortæl-
ler SSW-Ueren, der ikke kun 
er blevet valgt ind i Gardings 
byråd, men også ind i amts-
rådet.

Børn sørgede for 
underholdning
Den officielle årsmødetale, 
der blev holdt af formanden 
for SSW-U i Nordfrisland og 
amtsrådsmedlem Lilli Marie 
Rachenpöhler, omhandlede 
også SSWs stærke valg i Gar-
ding.

- Hvor er det sejt, at I kun-
ne samle stemmer nok for at 
blive det stærkeste parti, sag-
de den 19-årige og kom efter-
følgende ind på årets årsmø-
demotto »Frivillig – fordi jeg 
ikke kan lade være«.

- Vores fælleskab er vores 
styrke, men dette indebærer 
også et stort stykke frivilligt 
arbejde. Igennem de seneste 

år har der været mange års-
mødemottoer, man kunne 
identificere sig med, men li-
ge præcis dette års motto er 
indtil videre i hvert fald min 
favorit, fastslog Lilli Marie 
Rachenpöhler og fortsatte:

- At gøre en indsats for no-
get frivilligt betyder også, at 
man deler holdninger. Det 
betyder at stå sammen, følge 
fælles mål og det vigtigste: at 
man er klar til at tage ansvar. 

Det handlede dog ikke kun 
om politik i Garding fredag 
aften. Til stor begejstring for 
forældre og de øvrige frem-
mødte underholdt både før-
skolebørnene og eleverne fra 
Uffe-Skolens 1. og 2. klasse 
med musikalske indslag. 

Senere kom Tordenskiold-
garden fra Frederikshavn og 
spillede en lille koncert, og 
afsluttet blev årsmødefesten 
i mindretalsbyen så med et 
optog fra daginstitutionen til 
markedspladsen.

Siden kommunalvalget 
er Garding mindretalsbyen

Eleverne fra Uffe-Skolens 1. og 2. klasse underholdt med en sang. Foto: May-Britt Petersen

SSW-Uerne Lilli Marie Rachenpöhler og Mike-Lu Volquard-
sen var kommet sammen til årsmødet i Garding. Begge er lige 
blevet valgt ind i amtsrådet. Foto: May-Britt Petersen

Tordenskioldsgarden fra Frederikshavn spillede en lille kon-
cert. Foto:  May-Britt Petersen

Lilli Marie Rachenpöhler holdt 
årsmødetalen i Garding. 
Foto: May-Britt Petersen

Vores fælleskab er vores styrke, men dette 
indebærer også et stort stykke frivilligt 
arbejde.

Lilli Marie Rachenpöhler, amtsrådsmedlem

RESÜMEE
Bei der Kommunalwahl 
im Mai wurde der SSW 
stärkste Kraft in Gar-
ding. Passenderweise be-
grüßte Göran Rust die 
Gäste zum Årsmøde in 
der »Minderheitenstadt 
Garding«. Auch Lilli Ma-
rie Rachenpöhler freute 
sich in ihrer Rede über 
das überraschend gute 
Ergebnis und ging auch 
auf das diesjährige Motto 
»Ehrenamt – weil ich es 
nicht sein lassen kann« 
ein. Sie sagte, Ehrenamt 
bedeute auch, dass man 
zusammensteht und ein 
gemeinsames Ziel hat.
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For anden gang var der Gården Festival i Tydal ved Tarp. Her spillede blandt andet tre kunstnernavne, der har et stort navn i 
Danmark. Tætte forbindelser til spillestedet Sønderborghus gør det nemmere for Sydslesvig at kunne præsentere musikere 
med tyngde.

MUSIK
Hans Christian Davidsen
hcd@fla.de

Tydal. Der var fest til langt 
ud på natten. For anden gang 
gik det løs med Gården Fe-
stival i Tydal lidt syd for Tarp 
– så der var også var musik 
under de danske årsmøder. 
Nok var det til den unge mål-
gruppe, men der var også 
mange i forældre-alderen, 
der var mødt op i det strålen-
de solskinsvejr, hvor det ind 
imellem blæste op i støvet. 
Det var næsten som at være 
på prærien.

Fra Danmark var der tre 
store navne på scenen: Gro, 
The Colour og Lydmor. Og 
fra Flensborg-området kom 
NorderPopChor, Yourdaugh-
ters og DJ Maya.

Omkring 25 frivillige unge 
fra diverse arbejdsudvalg i 
Sydslesvigs danske Ungdoms-
foreninger havde arrangeret 
festivalen, der åbnede klok-
ken 13 lørdag og blev ved ud 
på de små timer. DJ Maya var 
den sidste, der gik på ved 
midnatstid.

I lørdags-lederen i Flens-
borg Avis havde journalist 
May-Britt Petersen bemær-
ket, at det eneste årsmøde-
arrangement, som man skul-
le betale entre for at deltage 
i, netop var dette arrange-
ment – der især henvendte 
sig til unge.

Store danske navne
- Det er store danske navne, 
vi kan byde på. De koster 
noget, og derfor er det na-
turligt, at vi er nødt til at 
opkræve entre, siger Anders 
Toftgaard.

Han er kulturkoordinator i 
Sydslesvigs danske Ungdoms-
foreninger, hvor han også 

står for PR og kommunika-
tion, og han koordinerede de 
25 unges frivillige arbejds-
indsats.

Søstrene Sösemann
Efter en koråbning med Nor-
derPopChor gik sidste års 
store Gården-succes på sce-
nen igen: Yourdaughters. 
Gruppen består af de to sø-
stre Jule og Lotta Sösemann, 
der sidste år blev nummer to 
ved mindretallenes interna-

tionale Melodi Grand Prix.

Hora varmede op
Indiebandet Hora fra Flens-
borg varmede op til aftenens 
tre professionelle navne. Ho-
ra sørgede for en god stem-
ning med egne popnumre. 
Bandet har tidligere vundet 
publikumsprisen ved den 
sydslesvigske bandkonkur-

rence New Stars Contest.
Danske Gro ankom fra 

Karlsruhe, gav koncert i Ty-
dal, og fortsatte søndag vide-
re til en koncert i Berlin. Bag 
det korte navnet gemmer 
sig Julie Møller Christiansen, 
Mads Kinnerup Jørgensen og 
Martin Brunbjerg Rasmus-
sen.

Med i bagagen var blandt 

andet debutsinglen »Fade In 
Time«, der er lavet med en 
sampler, en bas og en voco-
der, som gør stemmen synte-
tisk, en effekt der står i god 
kontrast til den ærlige tekst, 
som handler om at skulle ac-
ceptere at miste.

- Jeg mistede min mor, da 
jeg var 22 år. I en periode 
isolerede jeg mig i min lej-
lighed på Amager og gav 
mig selv lov til at blive lidt 
i de svære følelser. »Fade In 
Time« er en af de sange, der 
kom ud af mig i den tid, for-
tæller forsangeren Julie Møl-
ler Christiansen.

Alsidigt projekt
Gro er et alsidigt projekt, der 
dyrker en eksperimenteren-
de tilgang til popmusikken. 
Julie Møller Christiansen for-
ener flere inspirationskilder; 
fra barndomshjemmet, som 
var fyldt med folk-musik, fra 

sit andet band med det lange 
navn »We Are The Way For 
The Cosmos To Know Itself«, 
der dyrker synthpoppen, og 
endelig en eksperimenteren-
de tilgang til popmusikken 
hentet fra konservatorieti-
den på linjen Elektronisk 
Musik og Lydkunst.

Julie Møller Christensen er 
uddannet inden for elektro-
nisk musik fra konservatori-
et, men under bearbejdelsen 
af tabet af sin mor fik hun 
en fornyet lyst til at bruge 
strengeinstrumenter.

Adam Blinkenberg Koch, 
der optrådte under kunstner-
navnet »The Colour«, nåede 
lige at komme over Store-
bæltsbroen, før der skulle 
være et motionsløb på bro-
en. Han gik på klokken 21 
i Tydal med en blanding af 
disco-grooves fra 1970erne og 
1980erne blandet med elek-
troniske produktioner.

De sørgede for en ordentlig fest 
for de unge – og lidt ældre

Nogle af de 25 unge frivillige, der fik Gården Festival i Tydal gjort til virkelighed. Foto:Foto: Hans Christian Davidsen

RESÜMEE

Bekannte dänische 
Musiker in Tydal
Die Party ging bis spät in die Nacht hinein. Zum zweiten 
Mal fand das Gården Festival in Tydal, südlich von Tarp, 
statt – es gab also auch Musik während der dänischen 
Årsmøder. Obwohl es sich an ein junges Publikum richte-
te, waren auch viele Eltern gekommen, die das herrliche 
sonnige Wetter genossen, wobei der Wind gelegentlich 
den Staub aufwirbelte. Es war fast wie in der Prärie.

Aus Dänemark waren drei große Namen auf der Büh-
ne: Gro, The Colour und Lydmor. Und aus dem Flensbur-
ger Raum kamen der NorderPopChor, Yourdaughters und 
DJ Maya.

Rund 25 junge Ehrenamtliche aus verschiedenen Ar-
beitskreisen der dänischen Jugendvereine in Südschles-
wig hatten das Festival organisiert, das am Samstag um 
13 Uhr eröffnet wurde und bis in die frühen Morgenstun-
den dauerte. DJ Maya war die Letzte, die um Mitternacht 
auflegte.

Für das Gården Festival war der Auftritt von Lydmor 
ein ziemlicher Knüller. Lydmor ist bereits auf Festivals 
wie dem Northside, Tinderbox, dem Ja Ja Ja Festival und 
dem Roskilde Festival aufgetreten.

Vi har i Sydslesvigs danske 
Ungdomsforeninger et tæt samarbejde 
med det rytmiske spillested 
Sønderborghus og kan ad den kanal få 
nogle af de rigtige gode danske navne til 
Sydslesvig.

Anders Toftgaard, kulturkoordinator

Rundt omkring på festivalpladsen i Tydal kunne man chille i 
skyggen. Foto: Hans Christian Davidsen

De unge havde selv bygget festivalteltene og scene op – og 
fik teknisk hjælp fra Terje og Martin fra Volksbad i Flensborg. 
Foto: Hans Christian Davidsen
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Før midnat var Lydmor på 
scenen. Hun har tidligere op-
trådt i Sydslesvig. Det var i 
januar 2020 på spillestedet 
Volksbad i Flensborg, kort 
før corona-pandemien luk-
kede al koncertliv ned i lang 
tid. Bag kunstnernavnet Lyd-
mor gemmer sig den 33-årige 
sanger Jenny Rossander, der 
har skrevet musik, siden hun 
var 14 år. 

Kunstnernavnet Lyd-
mor stammer fra tiden i Aar-
hus, fortæller hun:

- Vi var en masse menne-
sker. Blandt andre en kvinde 
med en madvogn. Hun blev 
kaldt madmor. Og så var der 
mig. Jeg havde en lydvogn, 
hvor jeg hyrede bands og 
indspillede folks demoer gra-
tis. Det var der, jeg fik nav-
net Lydmor.

Det var noget af et scoop, 
Gården Festival havde gjort 
her. Lydmor har optrådt på 
festivaler som Northside, 
Tinderbox, Ja Ja Ja festival og 
Roskilde festival.

Tætte forbindelser
- Vi har i Sydslesvigs danske 
Ungdomsforeninger et tæt 
samarbejde med det rytmi-
ske spillested Sønderborghus 
og kan ad den kanal få nogle 
af de rigtige gode danske 
navne til Sydslesvig, fortæl-
ler Anders Toftgaard.

På festivalpladsen i Ty-
dal var der mulighed for at 
skate, men man kunne også 
blot chille på halmballer, 
hvis man havde lyst til det. 
Aktivitetshuset i Flensborg 
arrangerede en quiz. Cate-
ring-firmaet Foodtoura fra 
Flensborg serverede wraps, 
burgere, pommes frites og 

falaffel. Alt sammen økolo-
gisk og vegetarisk. Der var 
også softice lavet af økolo-
gisk mælk.

Bag Foodtoura står sydsles-
vigeren Mathias Blaue. Han 
fortæller, at økologen og det 
vegetariske spiller en stor 
rolle, når han skal tiltrække 
arbejdskraft.

Motiverede de unge
- Mange af de unge ser en 
stor motivation i at arbejde 
her, når de ved, at der ikke 
serveres kød. De vil gerne 
forene deres overbevisning 
med det, de gør. De føler, at 
det er ekstra meningsfuldt, 
siger Mathias Blaue, der også 
selv er vegetar.

Inden for den lokale fod-
boldverden vil Mathias Blaue 
også være kendt som ung-
domskoordinator i fodbold-
klubben SC Weiche Flens-
burg 08.

Mange valgte at overnatte 
i telt på campingpladsen i 
Tydal, men der blev også ar-
rangeret busservice mellem 
Flensborg og Tydal.

FAKTA

Gården Festival

Gården Festivalforegik 
ved Tydal Gård syd for 
Tarp.

Festivalen er et ungt-
voksen tilbud i for-
bindelse med årsmø-
deweekenden.

På Tydal kunne man 
hænge ud med andre fra 
mindretallet og deltage 
i sworkshops som skate, 
yoga, t-shirt tryk, graffiti, 
synthesizer-booth og 
forskellige lege.

Mange deltagere valgte 
at campere på festival-
pladsen.

De lokale ungdomsbands stod på scenen, mens det endnu var lyst. Om aftenen gik de danske 
gæster på. Foto: Hans Christian Davidsen

Det lokale band Hora fra Flensborg er på scenen. Det har vundet publikumsprisen i den sydsle-
svigske musikkonkurrence New Stars Contest. Foto: Hans Christian Davidsen

Vi ønsker alle et godt 
årsmøde 2023!

Det danske smil
til Flensborg-priser

Krone- brobehandlinger,
ehandling.

Dr. Bent Borg • Tandlæge
Waldstrasse 13-15 • D-24939 Flensburg

Tlf: 0049 461 144050 • Fax: 0049 461 17885
www.bentborg.com • mail: bb@bentborg.com

Det danske smil
til Flensborg-priser

Krone- brobehandlinger,
Implantater og Narkosebehandling.

Dr. Bent Borg • Tandlæge
Waldstrasse 13-15 • D-24939 Flensburg

Tlf: 0049 461 144050 • Fax: 0049 461 17885
www.bentborg.com • mail: bb@bentborg.com

Det danske smil
til Flensborg-priser

Krone- brobehandlinger,
Implantater og Narkosebehandling.

Dr. Bent Borg • Tandlæge
Waldstrasse 13-15 • D-24939 Flensburg

Tlf: 0049 461 144050 • Fax: 0049 461 17885
www.bentborg.com • mail: bb@bentborg.com

Det danske smil
til Flensborg-priser

Krone- brobeh
Implantater og

Dr. Bent Borg • Tandlæge
Waldstrasse 13-15 • D-24939 Flensburg

Tlf: 0049 461 144050 • Fax: 0049 461 17885
www.bentborg.com • mail: bb@bentborg.com

og Implantatbehandling.

Det er store danske 
navne, vi kan byde 
på. De koster noget, 
og derfor er det 
naturligt, at vi er 
nødt til at opkræve 
entre.

Anders Toftgaard, 
kulturkoordinator

Anders Toftgaard har 
stået i spidsen for 
Gården festival i år.
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Det er problematisk, at flere og flere nord for grænsen glemmer det danske mindretal, mener Patrick Culmsee Bryhl Madsen, 
der er nyt medlem af Sydslesvigudvalget for Danmarksdemokraterne. Danmark har et ansvar for at oplyse, påpeger han.

ÅRSMØDE
Camilla Sørensen
cs@fla.de

Tydal. Det nye medlem af 
Sydslesvigudvalget for Dan-
marksdemokraterne den 
24-årige Patrick Culmsee Bry-
hl Madsen fik anledning til at 
præsentere sig selv over for 
mindretallet, da han lørdag 
holdt tale ved årsmødet på 
Spejdergården Tydal.

Han er ikke valgt til Folke-
tinget, og måske man derfor 
kunne undre sig over, hvor-
for han sidder i Sydslesvigud-
valget, der fungerer som bin-
deled mellem Folketinget og 
det danske mindretal. Det er 
der en simpel grund til, lod 
han publikum vide. 

- Det er forståelsen for vo-
res grænseland. Vi mener 
i Danmarksdemokraterne, 
at udvalget kunne bruge et 
yngre syn på de udfordrin-
ger, vi står over for i grænse-
landet og her i Sydslesvig. Et 
ungt syn på, hvordan vi bedst 
fremmer danskheden over 
grænsen. Det er så mig, det 
har fået æren af at sidde med 
i udvalget og kæmpe for min-
dretallet, sagde han. 

Vigtigt at holde fast i 
historien
Solen bragede ned over års-
mødet fra en skyfri himmel, 
og de mange deltagere lyt-
tede med fra skyggen under 
hvide pavillioner. Bag taler-
stolen havde blæsten havde 

godt fat i syv dannebrogsflag, 
der fra hver sin flagstang va-
jede om kap i vinden. 

Patrick Culmsee Bryhl 
Madsen fortalte, at årsmøder-
ne har fået en større og større 
betydning for ham de seneste 
år. Han deltog første gang i et 
årsmøde som 18-årig.  

- Her fik jeg virkelig forstå-

elsen for, hvordan mindretal-
let trives og er en stor del af 
folks hverdag, sagde han og 
fortalte, at hans familie er fra 
grænselandet. 

- Jeg er selv født i Sønder-
jylland, helt nøjagtigt på Søn-
derborg sygehus, så jeg for-
står vores kulturelle histo-
rie, vores traditioner og vores 

værdier, og hvordan vi kæm-
per for at holde ved dem i vo-
res hverdag. Danskheden er 
noget helt specielt for mig, 
sagde han. 

Grænselandets historie er 
vigtig at holde fast i, og det er 
et problem, at flere og flere 
nord for grænsen glemmer, 
at der er et dansk mindretal, 
konstaterede Patrick Culm-
see Bryhl Madsen.

- Der har vi i Danmark et 
stort ansvar for at oplyse 
voksne, børn og unge om vo-
res danske mindretal, sagde 
han.

Hundrede 
overnattende gæster
Selvom årsmødet officielt 
startede lørdag eftermiddag, 
havde flere deltagere alle-
rede flere timers hyggeligt 
samvær bag sig inden mødets 

start. 
SSF Trenedalen, der er ar-

rangør af årsmødet på spej-
dergården, havde nemlig 
som noget nyt arrangeret en 
»familieovernatning«. 

Man kunne derfor finde 
en mindre campingplads på 
græsarealerne ved spejder-
gården, hvor omkring hun-
drede medlemmer havde 
overnattet. 

Aftenen stod blandt andet 
på Harry Potter-løb og fælles-
spisning, som deltagerne selv 
stod for, fortalte formand for 
SSF Trenedalen, Georg Thom-
sen. 

- Her stod fem store borde, 
som var så fyldt med mad, at 
bordene buede nedad, sagde 
han. 

Formand for Danmarks-
Samfundet, Bjarne Erbo 
Grønfeldt, overrakte et nyt 

dannebrogsflag til Georg 
Thomsen, der også er skole-
leder på Trene-Skolen. Flaget 
skal bruges på skolen.

Dannebrog er en tydelig 
markør for det danske, der 
også blev brugt i perioden 
mellem 1864-1920, sagde Bjar-
ne Erbo Grønfeldt. 

- Derfor er vi altid glade for 
at uddele flag og faner i Syd-
slesvig, lød det fra ham. 

- Danmark har et stort ansvar  
for at oplyse om mindretallet

Børnene fra Tarp Børnehave og Trene-Skolen stod for underholdningen og sang flere sange. Til sidst blev publikum inviteret med. Foto: Sebastian Iwersen

- Jeg er selv født i Sønderjylland, helt nøjagtigt på Sønderborg 
sygehus, så jeg forstår vores kulturelle historie, vores traditio-
ner og vores værdier, og hvordan vi kæmper for at holde ved 
dem i vores hverdag, sagde medlem af Sydslesvigudvalget for 
Danmarksdemokraterne Patrick Culmsee Bryhl Madsen i sin 
tale. Foto: Sebastian Iwersen

Lilly, Alva og Jolie fra Trene-Skolen sang for, da årsmødet blev 
indledt med den danske nationalsang. Foto: Sebastian Iwer-
sen

Der har vi i Danmark et stort ansvar for 
at oplyse voksne, børn og unge om vores 
danske mindretal.

Patrick Culmsee Bryhl Madsen, medlem af Sydslesvigudvalget 
for Danmarksdemokraterne

RESÜMEE
Das neue Mitglied des 
Südschleswig-Ausschus-
ses für die Dänemark-
demokraten, der 24-jäh-
rige Patrick Culmsee 
Bryhl Madsen, hatte die 
Gelegenheit, sich der 
Minderheit vorzustellen, 
als er am Samstag beim 
Årsmøde im Spejdergår-
den Tydal sprach. Es sei 
wichtig, sich an die Ge-
schichte des Grenzlandes 
zu erinnern, und es sei 
ein Problem, dass immer 
mehr Menschen nördlich 
der Grenze vergessen, 
dass es eine dänische 
Minderheit gibt, sagte 
er in seiner Rede. Däne-
mark trage eine große 
Verantwortung dafür, Er-
wachsene, Kinder und Ju-
gendliche über die däni-
sche Minderheit zu infor-
mieren, sagte er.
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Der var kæmpestore smil og legende børn til årsmødet i Kappel. I talerne blev der lagt vægt på, at hjælpsomhed og frivillighed 
kan komme helt automatisk, og at man faktisk selv får noget ud af det.

FÆLLESSKAB
Nelle Margrethe Hardt 
nh@fla.de

Kappel. Der var glade børn 
alle vegne, der løb hvinen-
de hen over legepladsen og 
rundt i den pyntede gård, da 
de danske institutioner i Kap-
pel holdt årsmøde fredag ef-
termiddag. Efter flaghejsning 
og fællessang, som Slesvig 
Spejderorkesters leder Ole 
Volder Nielsky spillede trom-
pet til, læste Nele og Line fra 
6. klasse på Kaj Munk-Skolen 
et digt op. Det handlede om 
alt det, der sker på årsmødet 
i Kappel, nemlig optog, mu-
sik, taler, mad og masser af 
aktiviteter for børn.

Taler Alena Strelow, der er 
præst for Sct. Hans og Adelby 
danske Menighed, startede 
med at fortælle, at hun hav-
de forberedt sig godt og skre-
vet en fin tale. Men nu hvor 
hun var i Kappel og kunne se, 
hvordan der var, havde hun 
fået nye ideer. Med henblik 
på årsmødemottoet frivillig-
hed talte hun om sætningen 
»at yde er at nyde«, der har 
sat sig fast i hende. 

- I vores mindretal er vi i 
høj grad afhængige af, at der 
er nogle, der går sammen og 
er frivillige for de mange. For 
hvor er vi og hvad er vi, når 
der ikke er frivillige, spurgte 
hun.

Hun fortalte om sit eget liv, 
der altid har været præget af 
mindretallet og de danske in-
stitutioner og foreninger. 

- Når først man er frivillig 
i mindretallet, er det svært 
at lade være, sagde Alena St-
relow, der som teenager star-
tede som kirketjener og i dag 
altid helt automatisk tilby-
der sin hjælp, ligemeget hvor 
hun er. 

- Da jeg kom i dag, spurgte 
jeg straks Sanne (red.: Sanne 
Wiese, formand for SSF Kap-
pel), om jeg kunne hjælpe 
med noget, sagde Alena St-
relow, der mener, at frivillig-
hed kan smitte. 

En ubeskrivelig følelse
Ungdomstaler Victoria Probst 
Linde, elev på Duborg-Skolen 
i Flensborg. I sin tale »Frivil-
lighed er mere end bare er 
ord« startede hun med at si-
ge:

- Du tror, at jeg står her og 
holder talen helt gratis. Men 
jeg får faktisk noget for det. 
Jeg får faktisk meget for det.

Derfra gik hun videre til at 
beskrive, hvad frivillighed er 
og hvad den betyder for hen-
de.

- Frivillighed er noget, jeg 
ikke rigtig tænker på i hver-
dagen. Det er noget, der bare 
er der. Men frivillighed er no-
get enormt stort. Det skaber 
venskaber, knytter kontakter 
og holder hele samfundet i 
gang.

Helt til sidst gentog hun 
det, hun havde sagt i starten 
og forklarede, hvad hun per-
sonligt får ud af at gøre noget 
frivilligt.

- Jeg får faktisk meget for 
det. Det er meget mere end 
bare penge. Det er ære, glæde 
og oplevelser. Jeg elsker at stå 
foran mennesker og holde ta-
ler for dem. På den måde får 
jeg skabt mange nye kontak-
ter. Og jeg er ekstremt glad, 
for at måtte bidrage til sam-
menholdet her. Jeg får en 
ubeskrivelig følelse og bliver 
rigtig høj i humøret. Jeg er 
stolt over at måtte være en 
del af sådan et stærkt sam-
fund som dette. Og det er for 

mig noget, der er meget me-
re værd end penge nogensin-
de kan betale, sagde hun. 

Overraskende knus
Årsmødeoptoget gik anført 
af Slesvig Spejderorkester 
gennem Kappel i 40 minut-
ter. Klovnen Njetski i sit rø-
de jakkesæt og med en bade-
and i snor gik også med. Folk 
i gågaden kiggede i forvejen 
venligt og interesseret på op-
toget og vinkede, men flere 
af dem blev stående med et 
helt forbavset og kæmpe-
stort smil i ansigtet, efter at 
Njetski havde givet dem et 
stort kram. 

Efter optoget kunne de 
mange årsmødegæster hygge 
i nogle timer endnu med kaf-

fe og kage, som Kappel Bør-
nehave stod for, grillpølser og 
de medbragte picknickkurve. 
Desuden var der underhold-
ning ved Børne- og Ungdoms-
huset og selvfølgelig klovnen 
Njetski, og der var diverse ak-
tiviteter for børnene, for ek-
sempel klippe-klistre, smink-
ning og finde ædelsten. 

Når først man er frivillig i  
mindretallet, er det svært at lade være

Årsmødeoptoget i Kappel var stort og synligt. Ledsaget af Slesvig Spejderorkester gik forsamlingen op og ned ad gågaden.  
Foto: Sven Geissler

Klovnen Njetski underholdt både årsmødegæsterne og fler-
talsbefolkningen i Kappel. Foto: Sven Geissler

Victoria Probst Linde, der elev på Duborg-Skolen i Flensborg, 
holdt ungdomstalen i Kappel. Foto:  Sven Geissler

Nele og Line fra 6. klasse på Kaj Munk-Skolen havde skrevet 
et digt om årsmødet i Kappel, som de præsenterede.  
Foto: Sven Geissler

Du tror, at jeg står her og holder talen helt 
gratis. Men jeg får faktisk noget for det. 
Jeg får faktisk meget for det. Det er meget 
mere end bare penge. Det er ære, glæde og 
oplevelser.

Victoria Probst Linde, elev på Duborg-Skolen

RESÜMEE
Beim Årsmøde in Kap-
peln gab es viele lachen-
de Kinder, überraschen-
de Umarmungen an 
Fremde, Orchestermusik 
und vieles mehr. Pasto-
rin Alena Strelow sprach 
in ihrer Rede davon, dass 
man, wenn man erst ein-
mal ehrenamtlich in der 
Minderheit tätig sei, gar 
nicht mehr damit auf-
hören könne. Schülerin 
Victoria Probst Linde er-
zählte, was es für sie be-
deute, ehrenamtlich vor 
den Gästen in Kappeln 
zu sprechen. »Ich bekom-
me ein unbeschreibli-
ches Gefühl und ein rich-
tiges Stimmungshoch«, 
sagte sie.

Ihr Partner für Holzfaserstoffe
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Frivillige fra Sydslesvig Crew på Jes Kruse-Skolen i Egernførde holdt frivilligt talen på årsmødet. De punkterede myten om, at 
tidens unge ikke brænder for mindretallet og frivillighed. 

FEST
Niels Ole Krogh
nok@fla.de

Egernførde. Frivillighed er et 
fedt skolebal, international 
udveksling med Spanien, en 
lærerig tur til Christianslyst, 
et spændende efterskolebe-
søg i Danmark og en livlig 
skolekiosk. 

- Og så står vi her helt fri-
villigt, tilføjede Anna Peter-
sen og Amelie Tomhofer, der 
også huskede humoren i de-
res ungdomstale om frivillig-
hed. De går i 9. klasse og er 
begge medlem af det såkald-
te Sydslesvig Crew på fæl-
lesskolen Jes Kruse-Skolen i 
Egernførde.  

De to talte på et overor-
dentligt velbesøgt årsmøde 
på idrætspladsen på Hans-
Christian-Andersen-Vej. En 
vej der også rummer danske 
ældreboliger, Børne- og Ung-
domshus, børnehave, SSF-se-
kretariat og forsamlingshus. 
Mon ikke der har været 1000 
årsmødestemte inde at vende 
for at deltage i den farverige, 
gøgleragtige familiefest. 

Skolepligt
De to talere pointerede dog, 
at skolen ikke er frivillig, for 
i Tyskland er der modsat i 
Danmark skole- og ikke bare 
undervisningspligt. 

- Vores skolegang er pligt 
og forpligtende, men burde 
vi i virkeligheden tænke den 
danske skolegang som et fri-
villigt valg, der indebærer 
mange muligheder for en fri-
villig indsats, spurgte Anna 
Petersen og fortsatte:

- Vores skole lægger op til 
aktiv elevinddragelse, med-
bestemmelse og en vis fri-
hed. Vi dannes som menne-
sker og oplever en glæde ved 
at have indflydelse og ansvar.

De to elever er stødt på be-
brejdelser om, at de unge ik-
ke engagerer sig i frivilligt 
arbejde og ikke brænder for 
mindretallet. 

- Men heldigvis har ung-
dommen forandret sig. Vi 
ændrer livet til det bedre. Vi 
er trænere i fritiden, vi un-
derviser andre unge og børn, 
og vi påtager os et ansvar, når 
der er debat, fastslog Amelie 
Tomhofer.

Et stort publikum
Inden talerne besteg scenen, 
var det områdets to danske 
børnehaver, der samlede en 
fed kødrand af forældre, der 
iagttog de mindste og deres 
pædagoger synge en række 
danske sange, mens de va-
jede med dannebrogsflag på 
størrelse med de mindste po-
der. 

Herefter introducerede mø-
deleder og viceinspektør på 
Jes Kruse-Skolen Charlotte 
Grau hovedtaleren, forhen-
værende formand for Folke-
tinget, Henrik Dam Kristen-
sen (S). Han og de seks andre 
talere fik dog kun opmærk-
somhed fra en snes af de 
mange fremmødte. 

Det så dog ikke ud til at 
påvirke dem. Hovedtaleren 
bragte en hilsen fra Folketin-
get, som han stadig er knyt-
tet til gennem en plads i Syd-
slesvigudvalget. 

- Som det eneste udvalg i 
Folketinget, så er vi ikke præ-

get af, at meningerne bry-
des, som de skal i et demo-
krati. Ingen i udvalget ryster 
på hånden. Alle er enige om, 
at den danske støtte til jer er 
helt afgørende for jeres fri-
villige arbejde, sagde Henrik 
Dam Kristensen, der også er 
tilfreds med, at mindretallets 
organisationer er blevet eni-
ge om en ny ramme for sam-
arbejdet.

- Der er opnået en fælles 
forståelse. Det er godt, sagde 
den tidligere minister, mens 
folk storhyggede sig i det rig-
holdige tilbud af aktiviteter. 

Sydslesvigsk kaffebord
Sæbebobler fløj hen over 
pladsen, mens en tryllekun-
ster underholdt i det store 
telt. De lokale foreninger 
hvervede medlemmer, og der 
kunne købes dansk softice og 
grillmad. Kaffebordet var et 
ægte sydslesvigsk, som med 
lethed i omfang slog sin nok 
så righoldige sønderjyske 
fætter. Som eftermiddagen 

skred frem bar forældre de-
res bidrag til overflødigheds-
hornet ind i pladsens klub-
hus. 

På den højre langside stod 
blandt flere andre Mette Su-
nesen, der er aktiv i forenin-
gen »En hal for Egernførde«. 
Hun havde lige hvervet Ole 
Flach som medlem og fik der-
med moralsk og knap så me-
get pekuniær støtte til det 
ædle formål. Byens danske 
mindretal vil gerne have en 
ny hal. Men sådan en størrel-
se koster et tocifret million-
beløb.

- Det er lidt op ad bakke. 
Men heldigvis har vi opbak-
ning fra Samrådet, som vi 
har præsenteret for ideen. 
Men indrømmet, der er mildt 
sagt et stykke vej endnu, sag-
de den aktive sydslesviger. 
Ret beset er der nok kun en 
nok så rig og Sydslesvig-ven-
lig koncern, der kan bevilge 
de nødvendige midler, men 
en forudsætning er, at der er 
store lokale anstrengelser.

Der blev overbragt en del 
hilsener, blandt andet fra by-
ens ny borgmester Iris Ploog 
(SPD), der i modsætning til 
sin forgænger ser det som en 
selvfølge at hilse på de syd-
slesvigske medborgere på 
den store festdag. 

- Det er skønt at se, hvor-
dan I fester. Jeg kommer 
igen, sagde hun. På pladsen 
var også forbundsdagsmed-
lem Sönke Rix (SPD), der i 
sin superkorte hilsen blot 
sagde, at han har et fortrin-
ligt samarbejde med sin for-
bundsdagskollega SSWs Ste-
fan Seidler.

- Han er ekspert i mindre-

talsforhold, og det samarbej-
der vi om, sagde socialdemo-
kraten.

Forsoningens vej
Formand for SSF, Gitte Hou-
gaard-Werner, og formand 
for Grænseforeningen, Pe-
ter Skov-Jakobsen, overbrag-
te også en hilsen. Han un-
derstregede de gode forhold 
mellem grænselandets folk 
og fortsatte:

- Vi ved også, hvad mod-
sætningsforhold er. De, der 
går forsoningens vej, må tå-
le tilbageslag, modgang og 
lære sig tålmodighed, næn-
somhed, sårbarhed og glæde 
og altid komme med håbet 
om, at vi vil være mennesker 
sammen. Til tider på trods 
af nationalitet, politisk hold-
ning eller kulturel opfattelse, 
sagde formanden. 

Ungdomstalere: Vi får lov at tage et medansvar

RESÜMEE
Ehrenamt ist: ein toller 
Abschlussball, ein Schü-
leraustausch nach Spa-
nien, eine Bildungsreise 
nach Christianslyst, ei-
ne spannende Eftersko-
le-Zeit in Dänemark und 
ein lebendiger Schul-
kiosk. »Und dann sind 
wir auch noch ganz frei-
willig hier«, fügten An-
na Petersen und Amelie 
Tomhofer hinzu, die in 
ihrem Beitrag über eh-
renamtliche Arbeit auch 
an den Humor erinner-
ten. Sie gehen in die 9. 
Klasse und hielten beim 
Årsmøde am Samstag in 
Eckernförde die Jugend-
rede. Auf dem großen 
Platz, auf dem sich rund 
1000 Minderheitenmit-
glieder, Gäste, Redner, 
ehrenamtliche Helfer 
und Unterhaltungskünst-
ler tummelten, herrsch-
te Feststimmung und es 
gab viele Stände. Insge-
samt gab es sieben Red-
ner, darunter die Vorsit-
zenden des SSF und des 
Grenzvereins.

Der blev råhygget i alle kroge og hjørner på den store årsmø-
deplads i Egernførde. Foto: Sven Geissler

Der var masser af gøgl på pladsen – noget af det stod publikum selv for. Foto: Sven Geissler

Formand for Grænseforeningen, Peter Skov-Jakobsen, håber, 
at hans egen nationalfølelse efterlader stor respekt for det 
medmenneske, der har en anden national følelse. Foto: Sven 
Geissler
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Ungdomstalere: Vi får lov at tage et medansvar

De to ungdomstalere på årsmødet i Egernførde, Anna Petersen (t.v.) og Amelie Tomhofer, afviste enhver kritik af, at de sydslesvigske unge ikke gider engagere sig. De nævnte mange eksempler 
på, hvor der gøres en ikke-betalt indsats. Foto: Sven Geissler

Vores skole lægger op til aktiv elevinddragelse, medbestemmelse 
og en vis frihed.

Anna Petersen, ungdomstaler Egernførde

Henrik Dam Kristensen, forhenværende formand for Folketinget og minister, nuværende med-
lem af Sydslesvigudvalget, holdt hovedtalen. Han er tilfreds med, at mindretallets organisa-
tioner har fundet frem til en ny model for samarbejde. Foto: Sven Geissler

Dansk Skoleforening søger bl.a.:
- Pædagoger og pædagogmedhjælpere
- Lærer og lærervikarer
- Personale til forvaltningen
- Kokkeelev
- Løse vikarer til vores skoler og dagtilbud

Se alle vores stillinger på www.skoleforeningen.org

Vi søger 
dig!

Skoleforeningen søger til Lønningskontoret

1 Kontorassistent med 38,25 timer ugtl.
Tiltrædelse per 1. juli 2018

IT-SUPPORTER 

Skoleforeningen søger en IT-supporter til IT-Kontoret
Tiltrædelse pr. 1. juli 2016 eller snarest derefter

ANSØGNINGSFRIST: 14. JUNI 2016 kl. 12.00
Se hele stillingsopslaget på www.skoleforeningen.org/jobs

VIL DU VÆRE 
VICEINSPEKTØR?

Se hele stillingsopslaget på
www.skoleforeningen.org

Økonomiafdeling
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Ved årsmødefesten i Sønder Brarup forsikrede SSWs landsleder Christian Dirschau-
er de frivillige i Sydslesvig om mere effektiv støtte.

ÅRSMØDE
Volker Metzger
vm@fla.de

Sønder Brarup. At støtte det 
frivillige arbejde bedre ved at 
forbedre rammebetingelser-
ne mere professionelt – det 
var kernebudskabet fra Chri-
stian Dirschauer, der havde 
æren af at være hovedtaler 
ved årsmødefesten i Sønder 
Brarup i lørdags foran 207 
gæster.

Og SSWs regionsformand 
ved af egen erfaring, hvor 
stor betydning det frivillige 
arbejde har for det sociale liv 
i og uden for det danske min-
dretal.

- Jeg har været involveret 
i frivilligt arbejde for dansk-
sydslesvigske foreninger i 
næsten hele mit liv og ken-
der derfor de frivilliges vilkår 
rigtig godt. Men tiderne har 
ændret sig, og især børnefa-
milierne har færre og færre 
tidsmæssige ressourcer til 
at lave frivilligt arbejde. Vi 
mærker en mangel på men-
nesker i alle vores forenin-
ger, som har tid og nok også 
lyst til at være frivillige.

Forbedre rammerne
For at modvirke denne ud-
vikling efterlyser Dirschau-
er bedre rammebetingelser 

for det frivillige arbejde. El-
ler sagt på en anden måde: 
Frivillighedens infrastruktur 
skal være indlejret i en pro-
fessionel ramme.

Hertil sagde SSWs landsle-
der: 

- Behovet for professionel 
støtte til de mange frivilli-
ge bliver større og større, og 
det er en fælles opgave for de 
store foreninger, der tilhører 
mindretallet. Vi skal give den 
rigtige støtte og aflaste de fri-
villige for mere bureaukrati 
og organisatoriske opgaver.

Store udfordringer
Udfordringerne for det frivil-
lige arbejde i Sydslesvig blev 
da også sammenfattet i en 
rapport, som mindretalsor-
ganisationernes administra-
tive ledere udarbejdede for 
omkring tre år siden. På det 
tidspunkt var SSW også åben 
over for diskussioner om 
nødvendige strukturelle æn-
dringer. 

Men efter at samarbejdsor-
ganet Samrådet er faldet fra 
hinanden, gik disse bestræ-
belser i stå. 

- Det respekterer vi selvføl-
gelig i SSW, men opgaverne 
og udfordringerne for det fri-
villige arbejde har ikke æn-
dret sig.

Dirschauer foreslog at 
bruge relanceringen af Sam-

rådets efterfølgermodel Fo-
rummet som en ny start for 
en debat, der fokuserer på at 
støtte frivilligkontoret i Syd-
slesvig. han sagde: 

- Det frivillige arbejde skal 
aflastes og støttes bedre i det 
daglige arbejde. Hvis vi løser 
denne opgave, og det er jeg 
helt overbevist om, så har 
vi fundet nøglen til at fort-
sætte det danske mindretals 
succeshistorie i denne del af 
landet, hvor de mange frivil-
lige foreninger skaber trygge 
rammer for mindretalslivet.

Intet ville fungere 
længere
- Uden frivillige og fællesskab 
kan et samfund eller en for-
ening ikke eksistere. Det er 
der mange, der er levende be-
viser på også her i dag, kon-
staterede Jørgen Bruun Chri-
stensen. Næstformanden i 
Grænseforeningen udtryk-
te sin overbevisning om, at 
uden en frivillig indsats ville 
»stort set intet fungere læn-
gere.«

Både nord og syd for græn-
sen er der mange små for-
eninger, som udelukkende 
bygger på frivilligt arbejde. 
Samtidig har store forenin-
ger som SSF, SSW eller Græn-
seforeningen sekretariater, 
der understøtter deres arbej-
de. Her skal arbejdet i græn-

sefladerne forbedres, så fri-
villige og professionelle kan 
arbejde tættere sammen.

Efterligningseffekter
Justus Christmann, der gik til 
mikrofonen som ungdomsta-
ler, håber på en efterlignings-
effekt i den unge generation. 
Den 16-årige går i 10. klasse 
på Sønder Brarup Skole og er 
engageret som elevrepræsen-
tant i forskellige udvalg. 

Men uanset om det er Elev-
rådet, Samarbejdsrådet, hvor 
lærere, forældre og elever 
er repræsenteret, eller Syd-
slesvig-U-holdet, så har al-
le repræsentationer én ting 
til fælles, påpegede Christ-
mann: 

- De er alle afhængige af, at 
der er frivillige, der engage-
rer sig og involverer sig.

Som optakt til årsmødet 
gik musikkorpset Morsø Gar-
den i spidsen for en lille pa-
rade gennem byen. En del af 
underholdningsprogrammet 
var også den meget roste op-
træden af børnehavebørnene 
fra Mårkær Børnehave og de 
musikalske rytmeindslag fra 
børnene og de unge, som de 
med kort varsel havde ind-
øvet som en del af en work-
shop under ledelse af Jesper 
Fach. 

Skab en professionel 
ramme for frivilligt 
arbejde

Preben Kortnum Mo-
gensen (t.v.), formand 
for SSF Sønder Brarup, 
uddelte også de små 
årsmøde-flag til po-
litiet, der havde fulgt 
optoget gennem byen. 
Foto:  Tim Riediger
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Det danske årsmøde i 
Sønder Brarup blev skudt 
i gang med et festligt op-
tog gennem kommunen. 
Foto: Tim Riediger

RESÜMEE
Das Ehrenamt besser un-
terstützen, in dem die 
Rahmenbedingungen 
professioneller werden – 
das war die Kernaussage 
von Christian Dirschau-
er, der am Sonnabend 
die Ehre hatte, beim 
Årsmødefest in Sønder 
Brarup als Hauptredner 
vor 207 Gästen aufzutre-
ten.

Und der Landesvorsit-
zende des SSW weiß aus 
eigener Erfahrung, wel-
chen hohen Stellenwert 
ehrenamtliches Engage-
ment für das gesellschaft-
liche Leben innerhalb 
und außerhalb der däni-
schen Minderheit hat.

»Ich engagiere mich 
schon fast mein ganzen 
Leben lang ehrenamtlich 
für dänisch-südschleswig-
sche Vereine und kenne 
daher die Verhältnisse 
für die freiwilligen Helfer 
sehr gut. Aber die Zeiten 
haben sich geändert und 
gerade Kinder-Familien 
haben immer weniger 
zeitliche Ressourcen, um 
sich auch noch ehren-
amtlich zu engagieren. 
Wir spüren in all’ unse-
ren Vereinen einen Man-
gel an Menschen, die Zeit 
und auch Lust haben, 
sich freiwillig zu engagie-
ren.«

Vi skal give den rigtige støtte og aflaste de frivillige for mere 
bureaukrati og organisatoriske opgaver.

Christian Dirschauer, SSW

SSWs landsformand Chri-
stian Dirschauer mener, at 
der er et presserende behov 
for strukturelle ændringer 
for at kunne støtte det fri-
villige arbejde mere effek-
tivt. Foto: Tim Riediger

Ungerne fra Mårkær Børnehave begejstrede gæsterne ved 
Årsmødefesten i Sønder Brarup med deres optræden. 
Foto: Tim Riediger

Der var kagebord til årsmødet i Sønder Brarup. 
Foto: Tim Riediger
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Udo Jessen ved om nogen, hvad frivillig-
hed er, og den går såmænd i arv til hans 
døtre, der overtager en tjans efter den 
gamle tolder – og afgående formand for 
Skoleforeningen.

DANSK KETCHUP
Jan Kjeldtoft
jk@fla.de

Treja. Små piger i fine 
tylskørter hilser højlydt på 
hinanden på dansk oppe på 
parkeringspladsen bag Treja 
Danske Skole. De har jo hel-
ler ikke set hinanden siden i 
går ... 

Nå, der er nu nok mere ta-
le om forventningens glæde, 
og selv en aldrende senior-
reporter kan pludselig svagt 
genkalde sig en formentlig 
tilsvarende fornemmelse af 
sitren i mellemgulvet før et 
forsamlingshus-bal med gym-
nastikopvisning engang i en 
fjern fortid. Nu er det andre 
ting, rutinerede mandfolk 
går op i.

- Hvad synes du om pølser-
ne, spørger Udo Jessen meget 
interesseret noget senere, ef-
ter at han har tændt op i den 
enorme grill og har forklaret, 
hvordan sådan et arrange-
ment skal layoutes. 

- Vi kører med dansk ket-
chup, dansk sennep, og de ri-
stede løg er også hentet nord 
for grænsen. Men pølserne er 
tyske, siger manden, der bor 
lige ved siden af skolen og 
naturligvis har hejst danne-
brog helt i overensstemmelse 
med samtlige flagregulativer.

Måske er opskriften på det 
trejanske pølsebord også en 
del af recepten på at være 
dansk mindretal i Sydslesvig, 
men det må andre kloge sig 
på efter en lørdag i juni, hvor 
der er hoppeborge, hvinende 
børn, tombola, fingermaling 

og duften af hygge, som Lis 
Jessen siger det i velkomsten 
og nikker i retning af pop-
corn-maskinen.

Lis er datter af Udo, og Lis 
har selvfølgelig siden marts 
været ny formand for SSF Tre-
ja/Hollingsted efter sin far, 
der ud over at være tidligere 
tolder også gennem ni sæso-
ner har været formand for 
Skoleforeningen – men går 
af 28. september. Lis er sous-
chef i børnehaven i Ørsted, 
der har snittet salaten til de 
formidable pølser, og i SSF-
regi er den 29-åriges næstfor-
mand lillesøster Charlotte på 
26. Selvfølgelig.

I den familie er frivillighed 
vist noget, man ikke har en 
chance for at undgå ...

Lis Jessen læste til pæda-
gog i Esbjerg, fik job og hav-
de egentlig tænkt sig at be-
vare postnummeret nord for 
grænsen. Alligevel er hun ef-
ter seks år flyttet hjem igen.

- Der kom corona, og ... Jeg 
fik også lidt hjemve, siger 
hun og smiler.

Omkring 150 mennesker i 
alle aldre og med fin appetit 
trisser efterhånden rundt på 
området, hvor trioen Birdins 
oppe i skyggefuldt hjørne le-
verer fremragende coverver-
sioner af bl.a. Taylor Swift. 
Gina Ohlmeier tilhører den 
vokalt velsyngende del af 
mindretallet efter skolegang 
frem til 2011 i Husum, og gui-
taristen Jonathan Fink for-
står også at flytte fingrene, 
mens Jörg Paulsen med elek-
tronisk snilde formentlig kan 
forvandle en skammel til et 
fuldt funktionsdueligt trom-

mesæt.
De holder dog en pause, 

mens Udo Jessen holder sin 
tale, der fortaber sig noget i 
et spinkelt højttaleranlæg på 
en dag, da vinden efterhån-
den pisker de letteste korn 
på flugt fra sandkasserne. 
Reporteren står på det tids-
punkt godt placeret i pølse-
køen, så I må nøjes med et 
par guldkorn fra en snak tid-
ligere i forløbet.

- Vi har for længe siden be-
stemt os for at gøre årsmødet 
mindre stift. Man kan blive 
ved med at fortabe sig i tra-
ditioner fra det forgangne 
årtusinde, men er det frem-
tidssikring? Jeg føler ikke, 

det er nødvendigt at komme 
med en politisk tale, men det 
SKAL vi gøre – det er betin-
gelsen. Så selvfølgelig siger 
jeg noget, og det kan godt 
være, det gibber lidt i nog-

le, siger Udo Jessen forvent-
ningsfuldt.

- Jeg synes, årsmødet mere 
er blevet en familiefest for 
mange. Vi skal have noget 
til de små, de unge, de voks-

ne og de ældre. Alle skal gå 
hjem og sige, det har været 
en god sammenkomst, og IN-
GEN skal være i tvivl om, at 
det har været et dansk arran-
gement, understreger han. 

Og så er vi vel næsten tilba-
ge til det med pølserne. Eller 
var det ren pølsesnak?

Heja Treja: 
Så er der 
pølsesnak 
på højt  
niveau

Udo Jessen og hans travle datter Lis Jessen, der er hans afløser som formand for SSF Treja/Hollingsted. Foto:  Sven Geissler

Hoppeborg med pirater og rask og hoppende dansk mindretalsungdom. Foto:  Sven Geissler

Kartoffelsalaten var måske 
lidt til den sjaskede side, 
men dog absolut velsma-
gende. Den fremragende 
tysker blev akkompagneret 
af en dansk trio af ketchup, 
sennep og ristede løg. Dertil 
brød. Et traktement til fem 
kokkehuer – eller pølsetæn-
ger om man vil. Foto.  Jan 
Kjeldtoft

RESÜMEE
In Treja ist der SSF-Vor-
sitz von Vater Udo Jes-
sen an seine beiden Töch-
ter Lis und Charlotte 
weitergegeben worden. 
Laut Udo Jessen ist das 
Årsmøde für viele ein Fa-
milienfest, bei dem alle 
am Ende sagen, dass es 
eine gute Veranstaltung 
war – und vor allem eine 
dänische Veranstaltung.

Vi har for længe siden bestemt os for 
at gøre årsmødet mindre stift. Man kan 
blive ved med at fortabe sig i traditioner 
fra det forgangne årtusinde, men er det 
fremtidssikring? 

Udo Jessen

Foreningens kasserer Malte Petersen kæmpede bravt i modvind, men op kom dannebrog og 
vajede stolt over Treja Danske Skole. Foto: Sven GeisslerDet her må være håndmaling. Foto: Sven Geissler 
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Freyja Wegner og Victoria Orth talte om frivllighed og havde bestemt sig for, at det skulle være sjovt – og folk grinte højlydt.

SPROGFORBISTRING
Jan Kjeldtoft
jk@fla.de

Slesvig. – Hvad synes du om 
kagen, spørger Freyja?

- Den smager fremragende. 
Jeg har også lavet den selv, 
svarer Victoria storgrinende.

De to unge kvinder holdt 
dagens sjoveste tale i Slesvig-
hus, selv om den tidligere ge-
neralkonsul Henrik Becker-
Christensen nu heller ikke 
var blottet for lune og kvikke 
pointer, og Marion Pedersen 
fra Foreningen Norden også 
rutineret kæmpede sig ud af 
det benspænd, at mikrofon 
og højttaleranlæg pludselig 
ikke havde forbindelse.

- Jeg håber, jeg kan råbe så 
højt, at I kan høre mig allige-
vel, sagde hun.

- Det kan du i hvert fald der-
hjemme, svarede en mand 
fra første række, og den tid-
ligere MFer for Venstre måtte 
grinende konstatere:

- Nogle gange skal man 
tænke over, hvad man tager 
sin mand med ud til!

Men tilbage til Freyja Weg-
ner, 17, og Victoria Orth, 15, 
der begge går i 11. klasse (1.G) 
på A.P. Møller Skolen i Sles-
vig og er meget aktive spej-
dere. De fik flere gange de ca. 
50 kaffebords-bænkede tilhø-
rere til at grine højlydt – bl.a. 
med fortællinger om, hvor 
let en ung sydslesviger kan 
blive misforstået i Danmark, 
når dialekt og tysk skru på 
melodien giver knas på lin-
jen.

De var en smule nervøse, 
men helt uden grund: De var 
i den grad på hjemmebane.

- De grinede også de steder, 
vi havde planlagt. Vi ville ge-
nerelt holde det lidt humori-
stisk, vi gider ikke, at det bli-
ver alt for tørt. Folk skal gide 
at lytte, så vi har prøvet at 
indbygge nogle jokes og no-
get, folk kan relatere til, siger 
Freyja.

- Vi har skrevet det sam-
men, og vi har også redigeret 
i hinandens ting. Det tog et 
par timer sammenlagt. Vi har 
jo også andet at se til med 
gymnasiet, spejder, fitness og 
andre fritidsaktiviter, siger 
Victoria.

Freyja, du fortalte om at blive 
misforstået i Danmark.

- Sådan var det i hvert fald 
dengang, jeg var lille og var 
på spejderlejr i Viborg. Vi 
oversætter jo mange ord fra 
tysk til dansk, og så har vi 
den der accent. Vi snakker jo 
meget skoledansk, fordi vi ik-
ke er omgivet af danskere til 
hverdag, så jeg fik problemer 
med at bestille en soft-IS, si-
ger hun og nævner andre ek-
sempler: 

- Når vi »trækker om«, så 
kommer det af umziehen og 
betyder jo, at man flytter. 
Regenschirm bliver til regn-
skærm i stedet for paraply, 
og da vi var børn og kom i 
seng, sagde vi: Forhåbent-
lig sover jeg hurtigt ind. Nu 
ved jeg godt, at direkte over-

sat betyder det på dansk, at 
man dør, siger Freyja og gri-
ner højt.

- Da jeg var på efterskole i 
Danmark, skete det hele ti-
den, for når du kommer til et 
sted med en masse ungdoms-
sprog og slang, er der meget, 
der kan gå skævt, når man 
har lært skoledansk i Slesvig. 
Nogle gange tager man ord, 
man oversætter dem ikke, 
men gør dem bare lidt dan-
ske, siger Victoria.

- Jeg synes, sydslesvigsk er 
meget sjovt. Der findes fak-
tisk en wikipedia-artikel med 
oversættelser fra sydslesvigsk 
til dansk, siger Freyja.

Er det et mærkeligt at være fra 
Sydslesvig og hverken være dansk 
eller tysk?

- Nej, jeg synes vi er noget 
særligt og noget, vi kan være 
stolte af. Vi er en god blan-
ding af begge ting, det er no-
get, man kan sætte pris på – 
og det gør vi to, siger Freyja.

Når I engang skal læse, bliver 
det så i Danmark?

- Ja, svarer de i kor. Forkla-
ringen er ikke mindst:

- For at sige det, som det 

er, så får man bare SU i Dan-
mark, det er forældre-uaf-
hængigt, så det er meget at-
traktivt. Alle kan få mulighed 
for at læse i Danmark, mens i 
Tyskland får man en studen-
ter-understøttese, man skal 
betale tilbage, siger Freyja.

Og kagen? Hvad var det for 
én?

- Sachertorte. Det er choko-
lade med abrikosmarmelade 
og marcipan. Jeg ved ikke, 
hvad den hedder på dansk.

- Skal vi ikke bare kalde 
den sachertorte. Ellers går 
det hele vist i kage.

Sjove spejdere fortalte om,  
når sproget går i kage

Freyja Wegner (tv.) og Victoria Orth prøvesmager kagen. En sachertorte, som det viser sig, Victoria har lavet. Foto:  Tim Riediger

Den tidligere generalkonsul fra 1998 til 2017 ironiserede over de efter hans opfattelse mange 
magtkampe mellem formænd og foreninger i Sydslesvig – ikke mindst om det kuldsejlede 
samråd. Foto:  Tim Riediger

Marion Pedersen, næstfor-
mand i Foreningen Norden, 
fortalte bl.a., at afdelingen i 
Sydslesvig er den største af 
alle. Foto: Tim Riediger

Vi ville generelt holde det lidt humoristisk, 
vi gider ikke, at det bliver alt for tørt. 
Folk skal gide at lytte, så vi har prøvet at 
indbygge nogle jokes og noget, folk kan 
relatere til.

Freyja Wegner, ungdomstaler

RESÜMEE

Freyja Wegner, 17, und 
Victoria Orth, 15, hiel-
ten auf dem Årsmøde im 
Slesvighus eine lustige 
Rede, bei der sie die rund 
50 Teilnehmer mehrmals 
zum Lachen brachten – 
unter anderem mit Ge-
schichten darüber, wie 
leicht ein junger Süd-
schleswiger in Dänemark 
missverstanden werden 
kann. Schließlich soll 
Einschlafen nicht gleich-
bedeutend mit Sterben 
sein!
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Børnehaveleder Johanna Klawin har taget, hvad hun kunne få af det frivillige foreningssydslesvig – og 
har givet igen, sagde årsmødetaleren i Nybjernt. 

HYGGE
Niels Ole Krogh
nok@fla.de

Nybjernt. »Du danske som-
mer, jeg elsker dig« får en 
særlig klang, når vinden ru-
sker i trækronerne, og løvet 
akkompagnerer FDF-orke-
strene   fra Vejle og Grind-
sted. Hyggeligt var det ved 
årsmødefesten i Nybjernt ved 
Slesvig lørdag aften.

- Hvornår er der mad, lød 
det oplagte spørgsmål fra or-
kesterleder Klaus Brobjerg 
Jepsen, da mødeleder Birthe 
Marxen-Düring efter velkom-
sten bekendtgjorde, at der 
først var koncert, så mad. 

Stemningen blandt de cir-

ka 80 fremmødte er familiær. 
Man kender hinanden – også 
de mange medlemmer af or-
kestrene, for de kommer år 
efter år, og i reglen er det og-
så hos de samme familier, de 
overnatter. 

Når 20 messingblæsere fyl-
der rummet med sprøde to-

ner, og duften fra grillma-
den løftes rundt blandt pub-
likum, så udfordres høre- og 
lugtesansen, og så får det 
danske ord »hygge« en særlig 
årsmødeklang. 

Sved og tillid
Det var en taknemmelig Jo-
hanna Klawin, leder af Hiort 
Lorenzen-Skolens Børnehave 
i Slesvig, der holdt årsmøde-
talen. 

- Jeg har været barn og ung 
i mindretallet og kan bare 
tænke tilbage på en dejlig 
tid, hvor jeg var omgivet af 
voksne, der alle frivilligt bi-
drog til fællesskabet. Som 
spejder fik jeg store oplevel-
ser i fællesskabet med andre, 
jeg fik sved på panden og 

selvtillid. De frivillige gjorde 
det muligt for mig at kom-
me til England, Norge og til 
jamboretter på Tydal, sagde 
Johanna Klawin med en hen-
visning til den sydslesvigske 
spejdergård. 

- Som 14-årig gav det frivil-
lige Sydslesvig mig mulighed 
for at bliver patruljeleder. 
Det blev en dejlig tid med 
mange spejderlejre, sagde ta-
leren. 

Hun nævnte også frivillige 
spejdermusikere, der hver 
torsdag på Gottorp-Skolen i 
Slesvig gav eneundervisning 
til musikalske uøvede spejde-
re. Det affødte nye oplevelser 
i orkesteret. 

Børnehavelederen afslut-
tede sin tale med at under-

strege, hvor glad hun er for, 
at forældrene bakker op bag 
hendes børnehave ved frivil-
ligt at tage en tørn i mange 
sammenhænge.

Sammenskudsgilde
Og så blev der kaldt til bords. 
Et righoldigt et af slagsen, for 
de lokale SSFere bidrog alle 
til sammenskudsgilde, så der 
skulle et meget langt bord til 
alle salaterne. Der blev fyret 
godt op under grillen, så pøl-
ser og frikadeller sendte duft-
kaskader ud i den vindblæste 
og efterhånden småkølige ju-
niaften. 

At dømme efter snakken 
ved bordene, så lod denne 
aften intet tilbage at ønske 
holdt op mod de foregående. 

Taknemmelig for det frivillige 
sydslesvigske fællesskab

FDF-orkestrene fra Grindsted og Vejle gav traditionen tro koncert under de mange høje løvtræer i Nybjernt. Foto: Sven Geissler

Årsmødetaleren Johanna Klawin har som barn og ung haft 
stor nytte af voksnes frivillige indsats – ikke mindst inden for 
Dansk Spejderkorps Sydslesvig. Foto: Sven Geissler

Det giver appetit at blæse i instrumenterne – og maden var 
der ikke noget at udsætte på. Den var lokal og kom fra mange 
køkkener. Foto: Sven Geissler

Der blev sunget – også da dannebrog blev taget ned. 
Foto: Sven Geissler

Jeg fik oplevelser, 
sved på panden og 
selvtillid.

Johanna Klawin, 
årsmødetaler 

RESÜMEE
»Du danske sommer, jeg 
elsker dig« (Du dänischer 
Sommer, ich liebe Dich) 
hat einen besonderen 
Klang, wenn der Wind 
in den Bäumen raschelt 
und das Laub die FDF-
Orchester aus Vejle und 
Grindsted begleitet. Ge-
mütlich war es am Sams-
tagabend in Neuberend 
bei Schleswig. Johanna 
Klawin, Leiterin des Hi-
ort-Lorenzen-Kindergar-
tens in Schleswig, erzähl-
te als dankbare Rednerin 
beim Årsmøde, wie sie 
als Kind und Jugendliche 
viele Erfahrungen mit 
Pfadfindern und Hand-
ballern gemacht habe. 
Dafür hätten die erwach-
senen Ehrenamtler ge-
sorgt. Jetzt gebe sie selbst 
etwas zurück.
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Nr. 

Normalt har eleverne fra 1. – 
5. klasse på Jørgensby-Skolen 
atletikdag en gang om året. 
Det skulle de egentlig også 
have haft i år, men da stadi-
on er under renovering, blev 
det på en alternativ måde. 
For som skoleleder Sandra 
Mikkelsen pointerede: 

- Det lader vi os ikke stop-
pe af. 

I stedet var eleverne på 
stranden i Wassersleben, 
hvor de dystede i forskellige 
discipliner. For Ida fra 2. klas-
se er atletikdagen på stran-
den helt klart at foretrække.
KomMit, side 7

Funde: Bei Ausgrabungen im Norden 
der Gemeinde Kropp haben Archäo-
logen auf der Trasse des Ochsenweges 
unerwartet auch Wagenspuren ent-
deckt, die aus der Bronzezeit stam-
men, also rund 3000 Jahre alt sind.
Seite 6

Pokalfeber: Den sidste måneds tid 
har stort set alt i SC Weiche Flensburg 
08 handlet om pokalfinalen mod VfB 
Lübeck, så alt er timet og tilrettelagt, 
når pokalbraget bliver fløjtet i gang kl. 
12.15 på Manfred-Werner-Stadion. Der 
er prestige og penge på spil. Side 10-11

Eleverne skulle kæmpe sig 
igennem flere forskellige di-
scipliner, heriblandt sække-
løb. Det lykkedes Josephine 
fra 2. klasse og resten af hol-
det at vinde to gange. Foto: 
Sebastian Iwersen

De to direktører for henholdsvis tyske Autobahn GmbH og Vejdirektoratet i Danmark er gamle bekendte. 
Men nu har de også fået papir på hinanden med en hensigtserklæring om et endnu tættere samarbejde.

AFTALE
Peter Gram
pg@fla.de

Ellund. Hvis tunnellen under 
Elben i Hamborg bliver spær-
ret, har det også betydning 
for danske bilister, konsta-
terede den administrerende 
direktør, Stephan Krenz, fra 
det tyske motorvejsselskab, 
Autobahn GmbH, da han ons-
dag sammen med sin kolle-
ga, direktør Jens Holmboe fra 
Vejdirektoratet, underskrev 
en hensigtserklæring om et 
udvidet samarbejde på tværs 
af grænsen. Samarbejdet blev 
symbolsk understreget af, at 
ceremonien fandt sted ved et 
bord placeret i et telt lige på 
grænsen mellem Tyskland og 
Danmark ved rastepladsen i 
Ellund.

Det fælles dokument er 
blot den formelle bekræftel-
se af et parløb, som allerede 
længe har været en realitet. 
Medarbejdere og chefer fra 

Autobahn GmbH og Vejdirek-
toratet mødes jævnligt for at 
udveksle viden og erfaringer. 
Således tester det tyske mo-
torvejsselskab aktuelt regne-
modeller, som Vejdirektora-
tet har udviklet til at fastslå 
trafikkens aftryk på miljøet.

Så parterne kender og 
værdsætter hinanden på for-
hånd. Man er dus og på for-
navn. Derfor var det heller 
ikke vejdirektørerne Krenz 
og Holmboe, men Stephan og 
Jens, der fredag i fattede pen-
nene i det lune forårsvejr for 
at skrive under.

Samarbejde skal blandt 
meget andet omfatte intelli-
gent regulering af trafikken 
på tværs af landegrænserne, 
så informationer om for ek-
sempel planlagte vejarbejder 
er tilgængelige i begge land. 
Allerede nu planlægger dan-
ske og tyske specialister i fæl-
lesskab, hvordan man bedst 
kan håndtere det forvente-
de, øgede trafikpres under 
den kommende sommerferie 

samt Europa-mesterskabet i 
fodbold i 2024, hvor Tyskland 
er værtsnation.

Samarbejdet kan beskrives 
med mange højtflyvende, te-
oretiske begreber. Men man 
kan også snuppe den jordnæ-
re vejhøjde. Det valgte Jens 
Holmboe.

Stigende trafik
- I alt sin enkelthed handler 
det om at få mennesker og 
varer transporteret fra a til 
b så sikkert og bekvemt som 
muligt, mente han.

I den forbindelse er det og-
så vigtigt at dele viden med 
Danmark, hvis trafikken ska-
ber udfordringer i Tyskland 
eller omvendt. Den informa-
tion er ikke blot nyttig, men 
vigtig for private og profes-
sionelle trafikanter, der har 
kurs mod nabolandet.

Grænsetrafikken mellem 
Tyskland og Danmark er støt 
tiltagende, oplyser Autobahn 
GmbH. Den stigende trafik 
omfatter både turister, pend-

lere og godstransport. Især 
triller der flere hjul på A7, 
der er en del af den europæ-
iske transitstrækning E45, 
der strækker sig fra Alta i 
det nordligste Norge til Gela 
på den sicilianske sydkyst. 
Presset på vejen illustreres 

blandt andet af trafiktællin-
ger på motorvejsbroen over 
Kielerkanalen, hvor omkring 
54.000 køretøjer dagligt kø-
rer fra nord mod syd og vice 
versa.

Ny aftale skal forhindre 
trafikkaos ved grænsen

Renovering 
ændrede 
planer – til 
det bedre

RESÜMEE

Deutsch-dänischer 
Wissensaustausch
Die Unterzeichnung einer Absichtserklärung über eine er-
weiterte Zusammenarbeit zwischen der Autobahn GmbH 
und der dänischen Straßenbehörde (Vejdirektorat) bestä-
tigte am Freitag eine langjährige Partnerschaft, bei der re-
gelmäßig Wissen und Erfahrungen ausgetauscht werden. 
Die Autobahn GmbH testet derzeit Verkehrsmodelle, die 
vom Vejdirektorat entwickelt wurden, um die Auswirkun-
gen des Verkehrs auf die Umwelt zu ermitteln. Die Zu-
sammenarbeit beinhaltet unter anderem eine intelligente 
Verkehrsregelung über die Ländergrenzen hinweg – ein-
schließlich Informationen über geplante Straßenarbeiten.

ERHVERVSLIV

Godt på vej
Flensborg. Christian Ja-
ekel er den nye direktør 
for arbejdsgiverforbundet 
i Flensborg, efter at Fabian 
Geyer er blevet overborg-
mester. Christian Jaekel 
mener, at Flensborg er 
godt på vej, idet byen vok-
ser og profiterer af univer-
sitetet og de mange unge 
i byen.
 
Side 3

 
MUSIK

Med i 
toppen
Flensborg. Sara Mai Ku-
sama Karlickova fra Flens-
borg er blandt vinderne af 
den store, landsdækkende 
konkurrence for unge mu-
sikere, »Jugend musiziert« 
i Zwickau, der fandt sted i 
pinsen. Sara Mai kan der-
med nu kalde sig »Bunde-
spreisträgerin«.
 
Side 9

Man kan i hvert 
fald konstatere, 
hvis man 
sammenligner 
tyske sygefraværs-
statistikker med 
danske, at der 
både er ligheder 
og betydelige 
forskelle.

Leder side 2
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Spejderne fik indviet en fane, og Flemming Meyer holdt hovedtalen til årsmøde på Askfelt Danske Skole. 

KRIG
Helena Munk-Andersen
hma@fla.de

Askfelt. Nogenlunde taktfast 
men en smule dovent – det 
var bagende varmt – snoede 
en broget gruppe sig fredag 
gennem Askfelts gader for til 
sidst at nå frem til den dan-
ske skole. 

- Ah, det var en dejlig tur! 
udbrød en kvinde, da optoget 
anført af en fanebærer og et 
marcherende orkester, der 
undervejs blandt andet vo-
vede sig ud i en meget xylo-
fontung udgave af »Go West«, 
vendte tilbage til årsmødet 
på den lille skolegård i »bjer-
gene«.

Skolebørnene havde for-
beredt forskellige indslag, 
der blandt andet involverede 
rapande-masker og en koppe-
vendings-koreografi til mu-
sik. 

Hovedtaler var Flemming 
Meyer. Den tidligere land-
dagsmand og formand for 
Sydslesvigsk Vælgerforening 
lagde en mindre dæmper på 
glæden, da han i sine tale 
kom ind på krigen i Ukraine. 
Konflikten nævnte han som 
et eksempel på, hvor galt det 
kan gå, når mindretalspoli-
tikken udebliver.

- God mindretalspoltik er 
fredspolitik. Derfor er det 
mindretallets opgave at for-
midle netop dette, sagde han. 

På den positive side kunne 
den tidligere formand glæde 
sig over sit partis gode valgre-
sultater ved sidste valg.

- Jeg vidste, at det ville gå 

godt, men jeg var overrasket 
over, hvor godt det gik, selv-
om jeg egentlig er optimist, 
sagde han og fremhævede, 
hvordan der især var mange 
unge, der var blevet valgt ind 
for SSW. Det viser, at der er 
en masse iboende kræfter i 
mindretallet, der bare skal 
sættes igang, lød det fra den 
garvede SSW’er.

Spejderne fik en fane
I skolegården vajede danne-
brog fra flagstangen, og sko-
lens bygninger var pyntet op 
med hjemmemalede flag.

Dannebrog er et tydeligt 
symbol på mindretallets til-
hørsforhold, sagde Søren 
Cruys-Bagger, næstformand 
i Danmarks-Samfundet, der 
uddeler flag og faner til for-
eninger og organisationer, i 
sin hilsen. Fanen er forskel-
lig fra flaget, fordi fanen er 
knyttet til den, der ejer og 
bruger den, fortæller flageks-
perten.

Spejdergruppen Bjerg fik 
i dagens anledning overrakt 
en fane, der blev indviet på 
den traditionelle vis af Dan-
marks-Samfundet. Traditio-
nen for faneindvielse stam-
mer fra militæret, hvor man 
dengang naglede fanedugen 
fast til stangen. På dagen var 
fanen dog allerede fastnaglet 
og vajede iltert i vinden. 

Mens to spejdere holdt 
stangen vandret, blev der for-
sigtigt markeret med tre slag 
på sømmene med en lille ce-
remoniel hammer, tre gange 
i alt. Én gang for dronningen, 
én gang for Danmark, og én 
gang for Spejdergruppen 
Bjerg.

Flemming Meyer i Askfelt: God 
mindretalspolitik er fredspolitik

En brandbil fulgte som rosinen i pølseenden på optoget i Askfeldt. Foto: Sebastian Iwersen

Flemming Meyer stod for at 
holde hovedtalen til årsmø-
det på Askfelt Danske Skole. 
Foto: Sebastian Iwersen

Skolebørnene havde forberedt indslag med sang og koeogra-
fi. Foto: Sebastian Iwersen

RESÜMEE

Einigermaßen rhyth-
misch, aber etwas träge 
– es war brütend heiß 
– schlängelte sich eine 
bunt gemischte Grup-
pe am Freitag durch die 
Straßen von Ascheffel 
und kam schließlich in 
der dänischen Schule an, 
um das örtliche Årsmøde 
zu feiern. Hauptredner 
war Flemming Meyer. 
Der frühere Landtags-
abgeordnete und Vorsit-
zende des SSW dämpfte 
ein wenig die Stimmung, 
als er in seiner Rede den 
Krieg in der Ukraine er-
wähnte. Er nannte den 
Konflikt als Beispiel da-
für, wie schlecht es lau-
fen kann, wenn Minder-
heitenpolitik nicht statt-
findet.

Schülerinnen und 
Schüler hatten verschie-
dene Aktivitäten zur Un-
terhaltung vorbereitet. 

God 
mindretalspoltik er 
fredspolitik. Derfor 
er det mindretallets 
opgave at formidle 
netop dette.

Flemming Meyer, 
tidligere formand for SSW

Søren Cruys-Bagger ledte spejderne igennem faneindvielsen. 
Foto: Sebastian Iwersen
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I Drage havde de lokale ildsjæle sørget for det hele og mere til, da godt 100 deltagere mødte op til en aften med sang, aktivite-
ter og spisning.

FEST
Marie Buhl
marie@fla.de

Drage. Under høj blå him-
mel og i bagende solskin gik 
de knap 100 fremmødte års-
mødegæster igennem Dra-
ge med FDF Gladsaxe Brass 
Band i spidsen. Igennem hele 
den lille landsby stod bebo-
ere vinkende og smilende i 
deres haver eller indkørsler. 
Flere af deltagerne i optoget 
råbte hilsner eller gik over og 
vekslede et par ord.

Tilbage ved forsamlingshu-
set i Drage stod borde, bæn-
ke, telte og grill klar i haven. 

En flok børn gravede i 
sandkassen, og pludselig hvi-
nede en lille pige af glæde. 
Stolt løb hun over til sin mor 
med en rød glaskugle liggen-
de på sin håndflade. 

- Der er skattejagt i sand-
kassen. Og så har jeg sam-
men med min familie bygget 
48 fuglehuse af gamle træ-
paller, som børnene kan få 
lov til at male og så tage med 
hjem, sagde formand for SSF 
Drage-Svavsted, Nadine Bau-
mann-Petersen.

Vi løfter i fællesskab
Aftenens hovedtaler, Kirsten 
Vognsen Weiss, første næst-
formand i SSFs forretnings-
udvalg, glædede sig også over 
frivilligheden, der bliver syn-
lig ved blandt andet årsmø-
derne. 

- Alle os, der er her i aften, 
er her frivilligt. Der er nogle, 
som har købt ind, nogle har 
dækket op og fundet borde 
og stole frem, det er garante-
ret også dem, der vasker op 
og rydder op. Hvad får de ud 
af det? En hyggelig aften, det 
håber jeg for dem. Jeg håber 
også for dem, at der er man-
ge, som husker at sige tak. 
Men først og fremmest er det 
dem, der sørger for, at min-
dretallet består, fastslog hun. 

Og ganske rigtigt. Både før, 
under og efter talerne var de 
mange frivillige i Drage da 
godt i gang. Mens nogle stod 
bag grillen og sørgede for, at 
der var pølser og koteletter 
nok til alle, stod andre og for-
delte grillmad og kartoffelsa-
lat i lange baner til de sultne 
gæster. En gruppe unge piger 
stod grinende og pjattende 
for at sælge sodavand og utal-
lige vafler. 

- Det føles altid som en fa-
miliefest at komme ud til 

de lokale årsmøder, beskrev 
årets ungdomstaler, Ida Pe-
tersen, stemningen i den 
grønne have.

Rejse ud
Ida Petersen går i 13. årgang 
på A. P. Møller Skolen og »hå-
ber på at blive student i år«. 
Især musikken har betydet 
meget for ungdomstaler Ida 
Petersen. Hun fik derfor flet-
tet en række sangtitler ind i 
sin tale, mens hun reflekte-
rede over frivillighed i min-
dretallet. 

- Nu er jeg en lille nisse, 
der skal rejse ud fra Sydsle-
svigs vilde have. Men det tror 
jeg er helt i orden. Fordi det, 
mindretallet giver til sine un-
ge, er et åbent verdenssyn, en 
nysgerrighed overfor andre 
kulturer, respekt overfor an-
dre værdier. Mindretallet har 
lært mig, at når jeg melder 
mig som frivillig og er enga-
geret, så kommer en masse 
ting flyvende en i møde som 
en slags belønning for at give 
sit bedste, sagde hun.

Frivilligheden var synlig i Drage

Børnene fra Frederiksstad-Drage Daginstitution optrådte med tre sange. Foto:  Tim Riediger

Optoget gik igennem Drage med fuld musik. Foto:  Tim Riedi-
ger

- Vi holder fast i danskheden, 
i vores danske ståsted og vo-
res værnen om at om
forblive os selv. Frivillig be-
tyder for os vores hverdag og 
vores liv, sagde hovedtaler 
Kirsten Vognsen Weiss. Foto: 
Tim Riediger

RESÜMEE
In Drage wurde das eh-
renamtliche Engagement 
der Minderheit sichtbar, 
als mehr als 100 Teilneh-
mer zu einem Abend mit 
Gesang, Aktivitäten und 
Essen zusammenkamen. 
Und die Veranstalter hat-
ten an alles und noch 
mehr gedacht. Somit 
konnten die kleinsten 
Teilnehmer im Sandkas-
ten auf Schatzsuche ge-
hen oder ein Vogelhaus 
anmalen, während die 
Erwachsenen den Reden 
und der Musik zuhörten. 
Dazu sorgten die vielen 
Ehrenamtlichen noch 
für Würstchen, Kartoffel-
salat und Waffeln für die 
Gäste.

Det føles altid som 
en familiefest at 
komme ud til de 
lokale årsmøder.

Ida Petersen, 
ungdomstaler



38 Mikkelberg søndag, 11. juni 2023

100 årsmøde-deltagere på Mikkelberg Kunst og Kulturcenter 
fik dyb viden om det danske samfund, og om hvad mindretal-
let er for en størrelse. Det sørgede to talere for – og så var der 
ellers fest og farver på cricketbanen i Hatsted.

MINDRETAL
Niels Ole Krogh
nok@fla.de

Hatsted. Det var ikke kun en 
traditionel årsmødetale, som 
formand for Grænseforenin-
gen i Vejle Vesteregn, Kirsten 
Rykind Eriksen, leverede på 
årsmødet på Mikkelberg – 
Nordisk Center for Kunst og 
Kricket ved Hatsted i Nord-
frisland. Det var en længere 
indføring i nyere dansk histo-
rie. 1800-tallets folkelige væk-
kelser, landboreformerne, 
andelsforeningerne, Grund-
loven og demokratiets udvik-
ling. Det hele berørte hun, 
inden hun kom med en lille 
reprimande til mindretallet.

- Vi savner jeres engage-
ment i det danske i Danmark. 
Måske er vi blevet for uinte-
ressante. I kan være svære at 
få nord for den nuværende 
grænse. Ring bare til den lo-
kale grænseforening, så er vi 
parate. Vi gør det samme, når 
vi besøger jer, sagde Kirsten 
Rykind Eriksen. 

Formand for SSF Husum og 

Omegn, Daniela Caspersen, 
svarede straks, at hun gerne 
øger indsatsen for at skabe 
forbindelser over grænsen. 

Ingen klar definition
Tidligere generalkonsul Hen-
rik Becker-Christensen fort-
satte højskoletraditionen 
med at oplyse i sin tale. Han 
forsøgte at indramme, hvad 
et mindretal er.

- Der findes ikke nogen en-
tydig definition. Men et min-
dretal har eget sprog, kultur 
og egne traditioner.

- Man fødes ikke nødven-
digvis ind i det. Det er ofte 
noget, man tilegner sig som 
følge af en kulturel påvirk-
ning, opdragelse og ikke 
mindst skolegang, sagde han 
og beskrev det danske min-
dretal og mange andre som 
bestående af en række cirkler 
uden på hinanden. I den in-
derste er der ovenstemmelse 
mellem den ydre adfærd og 
det indre liv. I den næste cir-
kel er hjemmesproget iden-
tisk med flertallet, men ellers 
er det som i den førnævnte. 
I de næste cirkler er der kun 
nogle af mindretallets tilbud, 
der benyttes og i den yderste 
kun et enkelt tilbud, sagde 
Henrik Becker Christensen.  

Mange modeller
Han citerede digteren Ebbe 
Kløvedal Reich for, at »dan-
skere findes i mange model-
ler – og stadig kommer der 
nye til«.

- Derfor skal vi være var-

somme med at give et særligt 
prædikat, for der er tale om 
et personligt valg, sagde ho-
vedtaleren. 

Emma Hunecke, lederspire 
i FDF Bredsted, holdt elevta-
len og oplyste forsamlingen 
om, at hun efter otte fanta-
stiske år på Bredsted Dan-
ske Skole, der er »klein aber 
fein«, nu kun er passiv for-
mand for FDF. Det øvrige fri-
villige arbejde er sat på stand 
by, da hun nu går på A.P. Møl-
ler Skolen i Slesvig.

En del af sjælen
- Det danske en del af vores 
sjæl; en del af vores væsen. 
Vi kan ikke lade være med 
at være stolte af vores dan-
ske sprog og kultur. Jeg føler 
mig som halvt dansk og halvt 
tysk og har fra barndommen 
været i systemet. 

- Vi må sikre, at næste ge-
neration kan føle samme 
stolthed, at de forstår vores 
rødder og bærer faklen vi-
dere. Vi er brobyggere, der 
kan skabe forståelse mellem 
forskellige kulturer og erfa-
ringer, fastslog fællesskole-
eleven og tilføjede »vi er her, 
fordi vi ikke kan lade være«. 

Det strålende solskinsvejr 
skabte liv på hele det store 
område. Allerede ved ankom-
sten til centeret var der mu-
lighed for at stifte bekendt-
skab med den nyrenoverede 
Buhls Bolig, opkaldt efter den 
afdøde grundlægger Henry 
Buhl. Han skabte ikke kun 
et kunstcenter, men indførte 

også cricket i dansk sammen-
hæng i Sydslesvig. Angiveligt 
fordi han ønskede, at de børn 
og unge, han samlede om sig 
i Husums danske fritidshjem, 
ikke skulle føle sig fristet til 
at forlade sporten og dansk-

heden og sive til tyske hånd-
bold- og fodboldklubber. 

Bak op bag Mikkelberg
Cricket blev der ikke spillet 
fredag eftermiddag, men til 
gengæld var over 30 på ba-

nen for tage sig et spil rund-
bold. 

Dansk Centralbiblioteks 
spraglede og festlige bogbus 
var på stedet, og der var til-
bud om skattejagt og indfø-
ring i den aktuelle kunstud-

Højskolefest 
i glade farver 
på Mikkelberg

Vi savner jeres 
engagement i det 
danske i Danmark.

Kirsten Rykind Eriksen, 
Grænseforeningen

Kirsten Rykind Eriksen fra Grænseforeningen holdt foredrag om Danmarks nyere historie.  
Foto: Tim Riediger

Ungdomstaler var Emma Hunecke, lederspire i FDF Bredsted. Det er Mikkelbergs leder, Lisbeth 
Bredholt Christensen, der skænker vand op. Foto: Tim Riediger
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stilling. 
Henrik Becker-Christensen 

var fuld af lovord over for ste-
det, som han kalder »et kær-
komment udstillingsvindue 
for dansk og nordisk kultur i 
Sydslesvig«. 

- Her profileres det danske 
mindretal over for gæster fra 
udlandet og Danmark. Der er 
al mulig grund til, at mindre-
tallet bakker op om stedet, 
pointerede han. 

Det var en rigtig familiefest, 
der fandt sted på Mikkelberg 
– og selvfølgelig blev dan-
nebrog sminket på kinderne. 
Foto:  Tim Riediger

RESÜMEE
100 Gäste beim Årsmøde 
im Kunst- und Kultur-
zentrum Mikkelberg er-
fuhren viel über die dä-
nische Gesellschaft und 
darüber, was Minderhei-
ten sind. Dafür sorgten 
zwei Redner – und dann 
war es Zeit für Party und 
Farben auf dem Cricket-
platz in Hattstedt. Das 
herrlich sonnige Wet-
ter sorgte für Leben auf 
dem großen Gelände. Bei 
der Ankunft im Zentrum 
konnte man sich mit der 
frisch renovierten »Buhls 
Bolig« vertraut machen, 
die nach dem verstorbe-
nen Gründer Henry Buhl 
benannt ist. 

Hauptredner Henrik 
Becker-Christensen war 
voll des Lobes über das 
Zentrum, das er als »ein 
willkommenes Schau-
fenster für dänische und 
nordische Kultur in Süd-
schleswig« bezeichnete.

Hovedtaler var Henrik Becker-Christensen, der indfandt sig sammen med hustruen, Grete Bay. 
Foto: Tim Riediger

Vi ønsker alle et godt 
årsmøde 2023!

Det danske smil
til Flensborg-priser

Krone- brobehandlinger,
ehandling.

Dr. Bent Borg • Tandlæge
Waldstrasse 13-15 • D-24939 Flensburg

Tlf: 0049 461 144050 • Fax: 0049 461 17885
www.bentborg.com • mail: bb@bentborg.com
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Årsmødet lørdag eftermiddag i Bredsted var en rigtig familiefest for unge, ældre og dem ind imellem. Vejret var super, kage-
bordet langt, og talerne fattede sig i korthed.

FAMILIEFEST
Tilla Rebsdorf
red@fla.de

Bredsted. Uden de mange 
frivillige hjælpere var det 
næppe muligt at afholde et 
årsmøde af den kaliber, som 
Bredsted SSF stod for.

- Og jeg er meget tilfreds 
med fremmødet i dag, for 
man ved jo aldrig, hvor man-
ge der dukker op, sagde di-
striktsforkvinden, Jeanette 
Huy, da det lange optog nåe-
de rundt om hjørnet ved Her-
rmannstrasse og drejede ind 
på pladsen foran skolen.

Inden årsmødet for alvor 
gik i gang, skulle flaget sæt-
tes op, og den kraftige vind 
fra øst krævede, at der blev 
bundet nogle solide flagknob 
på linen. Kibæk FDF-orkester 
spillede til fællessangen og 
så åbnede kageboden, som 5. 
klasse var chefer for. I øvrigt 
var to-do-listen spækket med 
navne, der gjorde en frivillig 
indsats, og selv om det ofte er 
de samme, der hjælper til, så 
var der også nye, fortalte Jea-
nette Huy.

- Jeg mærker, at de gerne 
vil, du ved, sådan bage en 
kage for eksempel, sagde Jea-
nette Huy, mens elevrådets 
to repræsentanter, Pia og Ka-
tynka, der var bedt om at væ-
re mødeledere, stillede sig op 
bag mikrofonerne.

Korte taler
Formanden for Sydslesvig-
udvalget, Benny Engelbrecht 
(S), og næstformand i Amt 
Sydvest, Andrea Holste, stod 
for dagens to talere.

Benny Engelbrecht var be-
kymret for generationsskif-
tet i mindretallet, for når han 
kommer herned, ser han al-
tid de samme ansigter.

- Det er, som om de sidder 
fast. Ikke fordi der er noget 
dårligt ved det. Alligevel er 
jeg er bekymret for, om de 
unge får plads. De skal sætte 
kursen for fremtiden, sagde 
han, og mindede om, at min-
dretallet hele tiden udvikler 
sig.

Til gengæld mødte han 
mange unge fra mindretallet, 
der sad på store og gode stil-
linger i både København og 
Berlin, og som kan begå sig 
på de bonede gulve.

- Men hvad med jer herne-

de? Er der stadig nogen om 
100 år? Spurgte han.

I sin årsmødetale tillod An-
drea Holste sig at ændre på 
årets slogan, og lancerede 
»Fordi jeg ikke VIL lade væ-
re«.

- Det er fællesskabet, der 
giver mening. Vi arbejder for 
samme sag, gør det for hin-
anden og har samme mål. 
Ofte er det hårdt, men det 
skal også være sjovt, og de 
mange gode oplevelser lagde 
grunden til mit engagement. 
Tænk, hvor meget der ikke 
kan lade sig gøre uden de fri-
villige, sagde hun blandt an-
det.

Gang i de unge
For den musikalske under-
holdning stod børnehavebør-
nene fra »Vimmerby«, og bag-
efter viste de ethjulede akro-
bater fra SFO-en, at de kunne 
holde balancen.

Og mens alle hyggede sig i 
solen, gik Jule fra 7. og Lina 
fra 6. klasse rundt og gjorde 
deres for at sælge valdemars-
flagene, der traditionen tro 
sælges til årsmødet.

- Hvorfor vi gør det? For-
di vi samler penge ind til et 
godt formål, lød det fra de 
to FDF-ere, der ikke var spor 
nervøse for at snakke med 
folk, de slet ikke kendte.

Så ja, alt tyder på, at næste 
generation er godt på vej til 
at sætte deres aftryk på min-
dretallet.

Frivillig – fordi jeg ikke VIL lade være

Kibæk FDF-orkester gik i spidsen for optoget gennem Bredsted. Foto: Tilla Rebsdorf

Blæsten krævede, at der blev slået nogle gode flagknob, 
inden flaget gik til tops på skolens flagstang. Foto: Tilla Rebsdorf

RESÜMEE

Das Årsmøde am Sams-
tagnachmittag in Bred-
stedt war ein echtes Fa-
milienfest für Jung, Alt 
und alle dazwischen. 
Das Wetter war großar-
tig, die Kuchentafel war 
lang und die Reden wa-
ren kurz. Benny Engel-
brecht, der Vorsitzende 
des Südschleswig-Aus-
schusses, machte sich in 
seiner Rede Sorgen über 
den Generationswechsel, 
denn er treffe immer auf 
die gleichen Gesichter in 
Südschleswig.

Det er, som om de 
sidder fast. Ikke 
fordi der er noget 
dårligt ved det. 
Alligevel er jeg er 
bekymret for, om de 
unge får plads. De 
skal sætte kursen 
for fremtiden.

Benny Engelbrecht,  
formand for 

Sydslesvigudvalget

Hyggesnak mellem politikere, formanden for Sydslesvigud-
valget, Benny Engelbrecht, til venstre, og borgmester i Bred-
sted, Christian Schmidt (CDU). Foto: Tilla Rebsdorf
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En, skal vi kalde det »frisk«, vind fra øst gjorde sit for at forstyrre lørdagens årsmøde på Hans Helgesen-Skolen i Frederiksstad 
– men den fik ikke lov at ødelægge det gode humør.

FRISKT
Trine Flamming
tf@fla.de

Frederiksstad. Da aspirantor-
kestret Frederiksstad åbnede 
lørdag eftermiddags årsmøde 
på Hans Helgesen-Skolen, var 
det ikke uden udfordringer. 

Noderne skulle sættes for-
svarligt fast, og stativerne 
skulle sikres ordentligt, for 
at vinden ikke tog dem, og 
orkesterleder Bente Stenger 
konstaterede, at orkesteret 
på en dag med en vindstyrke 
på otte-ti sekundmeter mest 
af alt måtte være et »blæseor-
kester«. 

Da Frederiksstadorkestret 
senere spillede for de frem-
mødte, påpegede Bente Sten-
ger, at det var et »tappert« or-
kester, for »det er så svært« i 
sådan et vejr.

Men det var stort set kun 
musikerne, der havde svært 
ved at spille, og fanen, der 
havde svært ved at blive stå-
ende, som kæmpede med 
vinden. 

De op mod 180 årsmødedel-
tagere her i det sydvestlige 
hjørne af Sydslesvig lod sig i 
hvert fald ikke sådan lige på-
virke af lidt blæst.

Glæden som 
motivation
Det gjorde talerne heller ik-
ke. 

2. næstformand i SSF, Jørn 
Fischer, holdt en kort tale, 
SSWs nykårede viceborgme-
ster i Frederiksstad, Andreas 
Pruns, kom med en hilsen fra 
byen, og områdeleder Hin-
nerk Petersen var hovedtaler. 

Han, sagde han, kommer 
fra SdU, som er en organi-
sation, der »tegner sig for at 
sørge for, at det frivillige ar-
bejde i mindretallet er så fedt 

som muligt«. 
- Jeg er ansvarlig for frivil-

ligt arbejde i SdU, men jeg er 
ikke sikker på, jeg ved mere 
om det, end I gør, sagde Hin-
nerk Petersen.

Men han har lært en ting 
eller to, sagde han, for ek-
sempel at glæden er en kæm-
pe motivationsfaktor, når det 
kommer til frivilligt arbejde.  

- Glæden ved at opleve no-
get, glæden ved at føle sig 
kompetent, glæden ved at 
have overstået noget svært 
kan motivere os til at gøre 
noget, sagde områdelederen 
blandt andet.

Masser af kage, aktiviteter 
og tryllekunstneren Kenneth 
Baun begejstrede børnene, 
og da den sidste sang var sun-
get, var man kun minutter 
fra, at pølserne på grillen var 
klar. 

Derefter kunne årsmødet 
ebbe ud med lidt at spise, en 
snak, masser af hygge – og 

måske en vindtæt jakke hen 
mod aften.

Vældig vind i sydvest
Aspirantorkestret Frederiksstad var et rigtigt »blæseorkester«, da det spillede på årsmødet på Hans Helgesen-Skolen. Foto: Trine Flamming

Ida hjalp Kenneth Baun med at trylle. Først blev det til en masse tryllestave, senere blev en 
due tryllet frem. Foto: Trine Flamming

Jorne på fem, Ture på otte og mor Hannah Ravens fulgte op-
mærksomt med i Kenneth Bauns tryllerier. Foto:  Trine Flam-
ming

Glæden ved at opleve noget, glæden ved 
at føle sig kompetent, glæden ved at have 
overstået noget svært kan motivere os til 
at gøre noget.

Hinnerk Petersen, områdeleder hos SdU

RESÜMEE

Ein – nennen wir ihn 
frischer – Ostwind trug 
seinen Teil dazu bei, das 
Årsmøde am Samstag in 
der Hans-Helgesen-Schu-
le in Friedrichstadt zu 
stören – aber er konnte 
die gute Stimmung nicht 
trüben.

Der 2. stellvertreten-
de Vorsitzende des SSF, 
Jørn Fischer, hielt eine 
kurze Rede, der neu ge-
wählte stellvertretende 
Bürgermeister von Fried-
richstadt, Andreas Pruns, 
überbrachte Grüße von 
der Stadt, und Hinnerk 
Petersen von SdU war 
der Hauptredner. Er habe 
gelernt, dass Freude ein 
großer Motivationsfak-
tor ist, wenn es um eh-
renamtliche Arbeit geht, 
sagte er unter anderem.

Ihr Partner für Holzfaserstoffe

 in Einwegboxen 1,8-2 RM, ofenfertig
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Selvom der ikke var lige så mange deltagere som ved sidste årsmøde, fik de fremmødte det meste ud af det. Især for børn var 
der arrangeret masser af sjov og hygge.

BØRNEFEST
Jade Wittenkamp
jw@fla.de

Bydelstorp. Mens de voksne 
i nabodistriktet SSF Rends-
borg by havde klappet deres 
årsmøde af fredag aften i Ej-
derhuset, så var det børnenes 
tur lørdag, da SSF Bydelstorp 
holdt årsmøde ved Rends-
borg Bydelstorp Børnehave 
og Børne- og Ungdomshus.

Der var alt, hvad hjertet 
kunne begære for dem i bør-
nestørrelse. »Fire på stribe« 
stod klar ved siden af et lil-
le fiskebassin. I sandkassen 
søgte børn efter guldmønter, 
og op mod skuret var der en 
slikkepind på højkant, hvis 

man ramte en ballon med en 
dartpil.

I et varmt telt midt på græs-
plænen, i ly for blæsten, blev 
de bare sommerarme pyntet 
med glittertatoveringer.

- Der er alligevel godt frem-
møde, selvom der var flere 
sidste år. Jeg havde ikke for-

ventet så mange, så det er 
dejligt, sagde mødeleder og 
leder af Rendsborgs Bydel-
storp Børnehave, Cecilia Pers-
son Sørensen.

Nye og gamle ansigter
For første gang var sammen-
komsten ved børnehaven og 

børne- og ungdomshuset et 
officielt årsmøde med taler 
og orkestermusik.

For Andre Naruschewitsch 
var årsmødet også en anden 
slags første. Han var med si-
ne to døtre til årsmøde for 
første gang. Den yngste Lilli 
går i børnehaven, den ældste 
Alina går i tysk skole.

- Den yngstes mormor for-
talte om det danske system, 
og vi havde hørt godt om det, 
sagde Andre Naruschewitsch 
om tilvalget af det danske 
mindretal.

Han tænkte ikke så meget 
over, at årsmøderne er en fej-
ring af det danske mindretal, 
men så det i stedet som en 
sommerfest. 

Omvendt var det for Nicole 
Cetin, som har været til års-
møder »1000 gange«. Hun er 
opvokset i det danske min-
dretal, og derfor er der aldrig 
tvivl om, at hun skal med til 
årsmøde.

- Det er en selvfølge, at 
man kommer til årsmøde, og 
det hører sig til, når man er i 
det danske mindretal, sagde 
hun.

»Plejer« er det værste
Som hovedtaler tog Claus 
Jørn Jensen fra Grænsefor-
eningen sin sidste tur i ma-
negen, da han stopper som 
konsulent. Alligevel gav han 
sit besyv med om årsmøde-
mottoet, for han har selv ar-
bejdet med frivillige i 35 år.

- »Plejer« er det værste, 
man kan sige. Foreningslivet 
er bundet op på mange tradi-
tioner, men det må ikke blive 
en klods om benet. De næste 
generationer skal inddrages, 

så de får lyst til frivilligt ar-
bejde, sagde Claus Jørn Jen-
sen, der måtte holde korte 
pauser for at bladre i talepa-
pirerne, så de ikke blev taget 
med af blæsten.

En af dem fra næste gene-
ration er Lisa Stammer, som 
snart bliver student fra A.P. 
Møller Skolen. Det drejede 

hendes ungdomstale sig om, 
og hun fortolkede årsmøde-
mottoet lidt anderledes. 

- Det var mor og far, som 
satte 3-årige mig i det dan-
ske system. Det var ikke helt 
frivilligt, men over årene er 
det valg, som mor og far tog, 
blevet til mit valg, sagde Lisa 
Stammer.

Der var plads til både nye og rutinerede 
til børneårsmøde i Bydelstorp

Fang fem fisk og vind en 
præmie: Det var opgaven ved 
fiskebassinet, og alle fik lidt 
hjælp, så de klarede den. 
Foto: Jade Wittenkamp

Claus Jørn Jensen fra Grænseforeningen er til sit sidste års-
møde for Grænseforeningen, men han kommer helt sikkert 
tilbage, da han bor på egnen. Foto: Jade Wittenkamp

Et slag fire på stribe i stor udgave kunne man også få sig. 
Foto: Jade Wittenkamp

Andre, Alina og Lilli på en hest på legepladsen. Det er Lilli (forrest), som går i dansk børnehave 
i Bydelstorp. Foto: Jade Wittenkamp

»Plejer« er det værste, man kan sige. 
Foreningslivet er bundet op på mange 
traditioner, men det må ikke blive en klods 
om benet.

Claus Jørn Jensen, Grænseforeningen

RESÜMEE
Zum ersten Mal war das 
Årsmøde in Büdelsdorf 
eine offizielle Veran-
staltung mit Redebeiträ-
gen. Die Teilnehmerzahl 
war etwas geringer als 
im vergangenen Jahr, die 
örtliche SSF-Vorsitzende 
Cecilia Persson Søren-
sen war dennoch zufrie-
den mit der Beteiligung, 
und auch die Aktivitäten 
für die Kinder waren in 
vollem Gange. Vom An-
geln über die Suche nach 
Goldmünzen bis hin zu 
Wurfspielen war alles 
organisiert worden. So-
wohl erfahrene als auch 
neue Gäste waren beim 
Årsmøde dabei.
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Stemningen var god under årsmødet på Jernved Danske Skole, som bød på vild dans, tryllekunst, musik og personlige taler.

FEST
Marc Reese
mr@fla.de

Dänischenhagen. – Jeg tror, 
ridning er det, der skaber ba-
lance i mit liv og hjælper mig 
med at falde til ro. Det er en 
vigtig del af mit liv og noget, 
som udgør mig. Det er, som 
emnet allerede siger, noget 
jeg ikke kan lade være med.

Det sagde 17-årige Johan-
na Kühl til de omkring 150 
fremmødte på årsmødet fre-
dag ved Jernved Danske Sko-
le, hvor hun med skolekam-
merat på A.P. Møller Skolen, 
jævnaldrende Arwen Jehle, 
stod klar som ungdomstaler. 
Arwen har det på samme må-
de med spejderlivet.

- Spejderlivet er en fast del 
af mig, mit liv og min identi-
tet, lige som det danske min-
dretal er en fast del af min 
identitet, mit liv og mig selv. 
Det er det, jeg elsker at lave 
i min fritid, og noget jeg gør 
frivilligt, fordi jeg bare ikke 
kan lade være. At være spej-
derleder er det bedste frivilli-
ge job, jeg kunne tænke mig, 
sagde Arwen Jehle, som alle-
rede har gået på Ejderskolen 
sammen med Johanna.

Johanna og Arwen kom og-
så kort ind på, at de er del af 
elevambassadør-projektet, 
fordi de finder det vigtigt at 
gøre opmærksomme på min-
dretallet.

Sidder med åben mund
- Hver gang vi er på tur med 
elevambassadørene og hol-
der oplæg foran nogle elever 
eller lignende, sidder de altid 
med åben mund, fordi de er 
så fascineret af, at der findes 
nogen som os. Især dem helt 
oppe i Norden eller for ek-
sempel dem i København. Jo 
tættere de bor på grænsen, jo 
mere klart er det jo for dem, 
at vi findes, siger Arwen og 
Johanna, som finder det su-
perinteressant at møde per-
soner, »som føler det samme 
som os«.

Årsmødet fredag aften i 
fantastisk solskinsvejr i Dä-
nischenhagen begyndte me-
get stemningsfuldt. De første 
tre kvarter bød på vild dans 
og musik, hvor børnehave-
børnene samt skolens elev- 
og voksenkor gav den hele 
armen. 

Gunnar Hattesen, næst-
formand for Slesvig-Ligaen, 
roste i sin tale »al den tid, 
alle de kræfter i det danske 
arbejde så langt mod syd«. 
Han påpegede, at man som 
frivillig gør en forskel. Ann-
Katrin Pflug, næstformand i 
SSF distriktet Pris/Klaustorp, 
forklarede i sin første tale 
på dansk, hvordan familien 
kom ind i det danske mindre-
tal.

Glade for mange ældre 
børn
Efterfølgende blev der hygget 
med mad, drikke, underhold-
ning af Cirkus Fyr og Flamme 
og duoen Frehr og Nissen, 
og enkelte fandt en fodbold 

frem.
- Vi er desværre ikke så 

mange som inden corona, 
hvor vi typisk var mellem 200 
og 250 til årsmøde. Men vej-
ret er fint, og jeg er specielt 
glad for at se så mange af de 

ældre børn, sagde formand i 
SSF Pris/Klaustorp igennem 

mange år, Pia Renkwitz.

Balance i livet: Johanna og Arwen 
er vilde med ridning og spejderliv

Arwen Jehle (t.v.) og Johanna Kühl holdt en spændende og meget personlig ungdomstale sammen. Foto: Marc Reese

Duo »Frehr og Nissen« var i godt humør fredag aften i Däni-
schenhagen. Foto: Marc Reese

Børnehavebørn og skolens elevkor sørgede for underholdning på Jernved Danske Skole. Foto: 
Marc Reese

Spejderlivet er en 
fast del af mig, mit 
liv og min identitet, 
lige som det danske 
mindretal er en fast 
del af min identitet, 
mit liv og mig selv.

Johanna Kühl, ungdomstaler

RESÜMEE

In Dänischenhagen 
wurde viel geboten
Beim Årsmøde mit rund 150 Teilnehmern an der Jernved 
Danske Skole in Dänischenhagen wurde viel geboten. Ne-
ben Tanz, Musik, Zauberkunst und reichlich Verkostung 
gab es sehr persönliche Reden. Johanna Kühl und Arwen 
Jehle, beide 17 Jahre jung und von der A.P. Møller Sko-
len in Schleswig, berichteten von ihren großen Freizeit-
leidenschaften. Johanna reitet für ihr Leben gern, weil es 
für einen guten Ausgleich in ihrem Leben sorgt, Arwen ist 
mit Leib und Seele Pfadfinderin. Zudem sind beide begeis-
terte Schüler-Botschafterinnen – für die Minderheit.

Duschtüren...
Duschtüren
Spiegel
Isolierverglasung
Insektenschutzgitter
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Risby har noget, ikke ret mange andre flækker på 2500 indbyggere kan prale af: Sit eget børne-balletkorps.

UNDERHOLDNING
Jan Kjeldtoft
jk@fla.de

Risby. Floder, åer, og bække 
skærer sig pittoresk gennem 
landskabet. Store blå søer og 
grønne, grønne skove giver 
yderligere nuancer til den 
rene og uforfalskede idyl, og 
hvis der var engelske num-
merplader på biler og dro-
scher, ville man jo tro, man 
var landet i afsnit 113 af Bar-
naby – som man stadig ikke 
kan huske slutningen på, for-
di man er faldet i søvn hver 
gang siden 2002 ...

Men det er skam Risby, og 
mens man står og beundrer 
lækkerierne inde hos Flei-
scherei Holst lige over for lo-
vens lange arm på det mod-
satte fortov, brydes den idyl-
liske stilhed pludselig af et 
voldsomt hornorkester, der 
kommer buldrende ud mel-
lem to hække nede bagved 
den lokale Sparkasse. 

Schleswiger Spielmanns-
zug har ikke »The Sound of 
Silence« på programmet.

En hærskare af sørøvere og 
pirater indgår i optoget, der 
tager en pæn runde i byen, 
inden det rammer Risby Dan-
ske – og nu nedlagte Skole – 
oppe på Greens Weg 4, hvor 
den gamle skoleinspektør 
og lærer gennem 41 år byder 
velkommen til omkring 100 
mennesker. En tredobling i 

forhold til i fjor.
Det er sveddryppende 

varmt i Risby, hvor Niels-Jør-
gen Hansen – den gamle in-
spektør billedligt talt iført 
SSF-formandskasketten mo-
del Svansø – byder forsam-
lingen velkommen og stille 
jubler over, at der i år skulle 
dækkes til 80.

- Og så er der jo nogle styk-
ker udenfor, konstaterer han, 
der et halvt år efter, han gik 
på pension, måtte se skolen 
lukke. 

- Det gjorde ondt, men til 

gengæld er det sjovt at have 
sin daglige gang her nu, hvor 
skolen er blevet til et kultur-
hus i byen, siger han. 

- Vi skal jo passe på, vi ikke 
bliver en seniorforening, si-
ger han og giver – man kan 
nok ikke sige ordet – til Risby 
UF’s balletkorps, der har haft 
visse udfordringer: Instruktø-
ren er kun lige akkurat nået 
frem til årsmødet efter en lo-
gistisk udfordrende flyforsin-
kelse.

Det er der ikke mange 
flækker på 2500 indbyggere, 

der kan prale af, men Janina 
Klawitter har i en halv snes 
år instrueret dem, der har 
lyst, og otte dygtige, spænd-
te og nervøse piger giver den 
max gas på parketgulvet og 
behøver slet ikke have kilder 
i maven: Begejstringen er en-
deløs, og bifaldet brager løs, 
så det knager i gymnastiksa-
lens ribber. 

- Det betyder rigtig me-
get, at man som forening og 
dansk mindretal kan træk-
ke på sine egne og ikke skal 
hente underholdningen i 

Danmark. Det er jo en gave 
at få, det her er meget bedre 
og er også med til at trække 
folk til, siger den 65-årige pæ-
dagog om underholdningen, 
der jo i den grad matcher 
årets motto om frivillighed.

Så skolens lukning slog ik-

ke den lille by ihjel.
- Nej, vi har to læger, ba-

negård, apotek, sparekasse, 
femstjernet slagter og en top-
moderne Edeka, siger Niels-
Jørgen Hansen.

Der er ikke så meget at kla-
ge over. 

Klar, pirat, start:  
Balletbørn fik bragende bifald

Det danske mindretal i Risby 
skulle nødig udvikle sig til 
en seniorklub, så da Janina 
Klawitter tilbød balletunder-
visning i regi af Risby UF, så 
var det bare om at komme 
i gang. Otte dygtige piger 
modtog flere bragende bi-
fald fredag aften. Foto: Jan 
Kjeldtoft

Så er der afgang nede bag sparekassen i byen. Foto: Jan Kjeldtoft

Niels-Jørgen Hansen sidder til venstre ved det røde bord med 
hænderne i skødet. Det gjorde han ikke i de 41 år, han var læ-
rer på den danske skole. Her nyder han balletbørnenes optræ-
den. Foto:  Jan Kjeldtoft

Det betyder rigtig meget, at man 
som forening og dansk mindretal kan 
trække på sine egne og ikke skal hente 
underholdningen i Danmark.

Niels-Jørgen Hansen, SSF-formand i Svansø

RESÜMEE
80 Personen nahmen die-
ses Jahr am Årsmøde in 
Rieseby teil. Obwohl die 
dänische Schule dort vor 
einigen Jahren geschlos-
sen wurde, lebt die dä-
nische Minderheit dort 
weiter und für Unterhal-
tung musste nicht ein-
mal jemand von außen 
eingeladen werden. Die 
eigene Ballettgruppe trat 
auf und sorgte auch da-
für, dass das Jahresfest 
gut besucht war.
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Rüdiger Schulze glædede sig meget over, at den tidligere minister var kommet til det lille forsamlingshus i Kiel for at tale om 
frivillighed.

ÅRSMØDE
Andrea Müller-Kudelka
amk@fla.de

Holtenå. Hvis man aldrig før 
har besøgt Forsamlingshu-
set i Holtenå, kan man godt 
blive i tvivl, om man virkelig 
er kommet det rigtige sted 
hen. Det ligger midt mellem 
private parcelhuse i en blind-
gyde, som man først opdager 
efter at have kørt gennem 
mange små sidegader. Men 
det er præcis sådan, at det 
danske mindretal er en del 
af det tyske samfund uden at 
miste sit særpræg. 

Formand Rüdiger Schulze 
var meget glad for, at Anke 
Spoorendonk, justitsmini-
ster i Slesvig-Holsten fra 2012 
til 2017, kom til Westenhof-
straße som hovedtaler på 
Årsmødet 2023.

- Der er solskin – vi siger 
Dänenwetter, sagde Rüdiger 
Schulze i sin velkomsttale. 

Selv blev han først med-
lem af Sydslesvig-familien, da 
han var midt i 20erne, men 
lige som mange af de tilste-
deværende er han gennem 
årene blevet en uadskillelig 
del af fællesskabet. Og i dag 
er han som formand ganske 
officielt sponsor for udbre-
delsen af den danske livsstil 
i Tyskland.

Anke Spoorendonk er 
født i Busdorf, har studeret 
i København, undervist på 
Duborg-Skolen i Flensborg og 
repræsenteret SSW som poli-
tiker først i amtsrådet og si-
den i landdagen. Det lokale 
mindretal i Holtenå har hun 
kendt siden sin barndom, 
hvor hun kom i forsamlings-
huset sammen med sin far, 
der arbejdede for Sønderjysk 
Arbejderforening (SAF).

I sin tale blandede hun be-
vidst tyske og danske sætnin-
ger og ord – blandt andet for 
at forklare forskellen mellem 
»frivillighed« og »Ehrenamt«.

- Jeg vil ikke skjule, at jeg 
altid har haft det svært med 
ordet Ehrenamt.

Detaljeret og let forståeligt 

belyste hun forskellen mel-
lem den tyske socialstat, som 
sætter individet i centrum, 
og det danske velfærdssam-
fund, hvor alle er der for hin-
anden. 

Wolfgang Salomo, der selv 
er økonomisk ekspert med 
international erfaring, var 
imponeret over analysen. 
Hans kone Mette underviser 
i øvrigt mindst halvdelen af 
de tilstedeværende gæster i 
dansk.

Gerd Neuner og Anita Lex 
lærte først sproget, da de 
meldte deres datter ind i en 
dansk skole. Af ren og skær 
overbevisning. Og sådan fort-
sætter de to med at være en 
del af mindretallet nu. Deres 
datter studerer nu i Berlin. 
Men hun vil gerne tilbage – 
og helst bo lige ved grænsen 
og kombinere det bedste fra 
dansk og tysk kultur.

Anke Spoorendonk formu-
lerede sit håb for fremtiden 
for det danske mindretal og 

Skoleforeningen på en tilsva-
rende måde, nemlig at den 
skal være helhedsorienteret.

- Der er nok at tage fat på, 
men den gode nyhed er, at 
der i mindretallet stadig er 
rigtig mange, der engagerer 
sig!

Underholdningen levere-

de FDF Gladsaxe Brass Band. 
Dirigent Carl Viggo Jesper-
sen havde medbragt garvede 
musikere, som forsøgte at få 
publikum til at danse med 
sambarytmer. Og han præ-
senterede en ung trup, der 
sænkede gennemsnitsalde-
ren i Holtenå med flere år.

Anke Spoorendonk ser  
optimistisk på fremtiden

Efter talerne blev der diskuteret livligt. Foto: Andrea Müller-Kudelka

Årsmøde i Holtenå. Foto: Andrea Müller-Kudelka

Formand Rüdiger Schulze 
bød gæsterne velkommen. 
Foto: Andrea Müller-Kudelka

Anke Spoorendonk og Rüdiger Schulze har kendt hinanden i 
30 år. Foto: Andrea Müller-Kudelka

I haven i Holtenå lyttede gæsterne til taler og musik og fik se-
nere serveret aspargessuppe. Foto:  Andrea Müller-Kudelka

Der er nok at tage fat på, men den gode 
nyhed er, at der i mindretallet stadig er 
rigtig mange, der engagerer sig!

Anke Spoorendonk

RESÜMEE
Anke Spoorendonk blick-
te in Kiel optimistisch in 
die Zukunft. Als Haupt-
rednerin beim Årsmøde 
im Versammlungshaus 
von Holtenau beschäftig-
te sie sich mit dem The-
ma Ehrenamt in beson-
ders analytischer Weise. 
Sie verglich den deut-
schen Sozialstaat mit 
dem dänischen Wohl-
fahrtsstaat. Das Publi-
kum lauschte gebannt 
und danach wurde viel 
diskutiert.

Teamet ønsker et godt årsmøde

info@thomasovejensen.de

Teamet ønsker et godt årsmøde

info@thomasovejensen.de
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Det var to nyvalgte politikere, SSWs landdagsmedlem Sybilla Nitsch og Socialdemokratiets folketingsmand fra Fyn, Kim Aas, 
der fredag aften satte ord på frivillighed og mindretal og bandt en sløjfe til både fortiden og fremtiden.

FRIVILLIGHED
Tilla Rebsdorf
red@fla.de

Bydelstorp. Fredag aften lå 
Ejderhuset i Brandtstraße 
badet i aftensolen, mens di-
striktets forkvinde og næst-
forkvinde, Sonja Sickelka og 
Merle Keil, stod i indgangen. 
Her hilste de på hver og en af 
de godt 40 gæster, der mødte 
op for at være med til årsmø-
defesten for de voksne i et af 
mindretallets sydlige distrik-
ter.

- Vi er da lidt nervøse for, 
hvordan det kommer til at gå 
i aften. Heldigvis er vi meget 
spontane – måske fordi vi er 
så unge – men det er et rigtig 
godt distrikt, lød det fra de 
to, der stod i spidsen for de-
res årsmøde nummer to.

Og nervøse! Det havde de 
ikke behøvet at være. Snak-
ken ved bordene gik lystigt 
fra starten, og SSWs nyvalg-
te landdagskvinde, Sybilla 
Nitsch, der for øvrigt har 
trådt sine barnesko i distrik-
tet ved kanalen, tog sig god 
tid til at hilse hjerteligt på si-
ne vælgere.

- Det er en ære at stå her 
i dag. Jeg mindes min barn-
dom, min skolegang og se-
nere mit første job, som jeg 
fik her, sagde Sybilla Nitsch, 
der nu er hjemmehørende på 
vestkysten.

Nogle af gæsterne undrede 
sig måske over, at hun havde 
taget en bakke flødeboller 
med op på talerstolen, men 
der var en god grund. Sybil-
la Nitsch brugte flødebollen 
som et billede på frivillighed, 
på mindretallet, på at drage 

omsorg for hinanden og på 
dem, der er forskellig fra en 
selv.

- En flødebolle er en skrø-
belig størrelse, der hurtigt 
knækker, hvis man ikke lige 
passer på. Der er mange va-
rianter med forskellig smag, 
og så er der papkassen, der 
søger for holdbarhed og 
friskhed, sagde hun, og hav-
de også gode tips til, hvad der 
skal til for at holde fast på de 
frivillige.

For uden de frivilliges ind-
sats under de seneste tre 

valg, hvor SSW bare voksede 
og voksede, var det næppe 
gået så godt, sagde hun. Men 
frivilligheden er sårbar, den 
skal plejes og passes og sam-
tidig være åben for udviklin-
gen.

Mindretal som 
forbillede
Efter middagen gik det so-
cialdemokratiske folketings-
medlem Kim Aas på talersto-
len og vedstod, at han følte 
sig lidt grøn, når det gjaldt 
mindretal og grænseland.

Som sit partis kirkeordfø-
rer havde han bedt om hjælp 
fra de højere magter, og det 
havde han tilsyneladende få-
et. Kim Aas talte især om be-
hovet for bedre samarbejde 
over grænsen på uddannel-
sesområdet, og så fik krigen 
i Ukraine også et par ord med 
på vejen.

- Når freden endelig kom-
mer i Ukraine og Rusland, 
håber jeg, at de blandt andet 
kigger mod grænselandet. 
Her har vi har lært at enes. 
I generationer har mindre-
tal på begge sider af græn-
sen haft ret til at være dem, 
de ønsker at være, sagde han 

blandt andet, og sluttede 
med at rose mindretallet som 
et forbillede for demokratiet, 

for engagement og sammen-
hold.

Frivilligheden er som en flødebolle
SSWs landdagsmedlem Sybilla Nitsch brugte i sin tale en flødebolle som et billede på frivillighed. Foto: Sebastian Iwersen

Godt 40 gæster mødte op for at være med til årsmødefesten 
i Bydelstorp. Foto: Sebastian Iwersen

Socialdemokratiets folketingsmand fra Fyn, Kim Aas, sagde, at han følte sig lidt grøn, når det 
gjaldt mindretal og grænseland. Foto: Sebastian Iwersen

En flødebolle er en skrøbelig størrelse, der 
hurtigt knækker, hvis man ikke lige passer 
på. Der er mange varianter med forskellig 
smag, og så er der papkassen, der søger for 
holdbarhed og friskhed.

Sybilla Nitsch, landdagsmedlem for SSW

RESÜMEE

Ehrenamt 
und Minderheit
Zwei neu gewählte Politiker, die SSW-Landtagsabgeordne-
te Sybilla Nitsch und der sozialdemokratische Folketings-
abgeordnete von Fünen Kim Aas, sprachen am Freitag-
abend beim Årsmøde im Ejderhuset in Büdelsdorf über 
Ehrenamt und Minderheit und spannten den Bogen von 
der Vergangenheit zur Zukunft.
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Drage. Humøret fejlede in-
genting, da fanebærerne An-

na og Madeleine gik i spid-
sen for optoget, der indledte 

årsmødet i Drage. Deltagerne 
fik hilsener med på vejen af 

flertalsbefolkningen. Foto: 
Tim Riediger
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Håndbold: Igen blev det en stor ople-
velse for alle, da den traditionsrige 
dag »Tag der Youngster« blev afviklet i 
Campushalle – SGs hjemmebane. Også 
en opvisningskamp mellem Flensburg 
Akademie og DHK Flensborg blev af-
viklet. Side 8

Kommunalvalget har ført til en medlemsfremgang hos mindretallets parti SSW, der i år er højere end 
normalt, vurderer SSWs landssekretær Martin Lorenzen. Dog har flere også meldt sig ud af partiet.   

ENGAGEMENT
Camilla Sørensen
cs@fla.de

Flensborg. Mindretallets par-
ti SSW har siden årsskiftet 
fået 126 nye medlemmer. Til-
gangen af nye medlemmer er 
højere end normalt på dette 
tidspunkt af året, konstaterer 
SSWs landssekretær, Martin 
Lorenzen. 

I 2022 fik SSW frem til sep-
tember 66 nye medlemmer, 
og både i 2021 og 2022 fik 
partiet knap hundrede nye 
medlemmer.

Martin Lorenzen kalder 
årets udvikling for en »so-
lid medlemsfremgang«, som 
kommunalvalget ifølge ham 
spiller en rolle i.

»Det vidner om, at kom-
munalvalget ikke kun blev 
en stor valgsucces, men også 
har ført til rigtig mange nye 
og yngre SSW-medlemmer. 
Det er vi selvfølgelig rigtig 
glade for, da det viser, at vi 
er på rette vej både politisk 

og medlemsmæssigt«, skriver 
han i en mail til Flensborg 
Avis.

Sådan fordeler de nye 
medlemmer sig
SSWs amt i Nordfrisland op-
lever den største tilgang. Am-
tet har i år fået 53 nye med-
lemmer. 

37 personer har meldt sig 
ind i SSW Slesvig-Flensborg, 
mens Flensborg by har fået 
20 nye medlemmer. SSW har 
i Rendsborg-Egernførde og i 
Kiel fået i alt 16 nye medlem-
mer i år. 

Medlemstallet i det dansk-
frisiske parti er gået tilbage 
siden 2018. Hovedforklarin-
gen er partiets alderssam-
mensætning, lyder det fra 

partiet. Der dør flere ældre 
SSW-medlemmer, end der 
kommer nye unge til, skrev 
SSWs formand Christian 
Dirschauer i sin årsberetning 
forud for partiets landsmøde 
sidste år. 

Selvom årets medlems-
fremgang ligger over niveau, 
betyder det ikke, at SSWs 
samlede medlemstal er vok-
set betydeligt.

110 af SSWs medlemmer 
har nemlig i år meldt sig ud 
af partiet. 

Ifølge Martin Lorenzen 
skyldes det dødsfald, og at 
flere medlemmer typisk mel-
der sig ud efter kontingent-
betaling i starten af året. 

Det betyder, at SSW har en 
nettomedlemsfremgang på 

16 medlemmer og i alt lander 
på aktuelt at have 3138 med-
lemmer.

Kigger man på de øvrige 
partier, er CDUs medlemstal i 
Slesvig-Holsten i tilbagegang. 
Per første januar 2018 havde 
partiet 19.650 medlemmer, 
og i 2023 lå det tal på 17.475. 
Siden årsskiftet har CDU fået 
395 nye medlemmer.

SPD havde i Slesvig-Hol-
sten ved årets start omkring 
15.100 medlemmer i Slesvig-

Holsten. Det er cirka 500 fær-
re sammenlignet med med-
lemstallet på samme tid i 
2022, oplyser partiets presse-
talsmand Alexander Wagner.

De Grønne nyder i Slesvig-
Holsten godt af en øget til-
slutning. 

Medlemstallet er vokset fra 
2559 ved årsskiftet i 2018 til 
5703 i 2023 (per første janu-
ar). Siden da er der kommet 
82 medlemmer til.

RESÜMEE
Die Kommunalwahlen haben der SSW einen Mitglieder-
zuwachs beschert, der in diesem Jahr höher ist als sonst. 
Seit Anfang des Jahres hat die Partei 126 neue Mitglieder 
dazu gewonnen. Obwohl der diesjährige Mitgliederzu-
wachs überdurchschnittlich hoch ist, bedeutet dies nicht, 
dass die Gesamtmitgliederzahl des SSW signifikant gestie-
gen ist. 110 Mitglieder des SSW haben die Partei in diesem 
Jahr verlassen. Dies ist auf Todesfälle und die Tatsache 
zurückzuführen, dass in der Regel mehr Mitglieder aus-
treten, nachdem sie ihre Mitgliedsbeiträge zu Beginn des 
Jahres bezahlt haben.

KONSTITUERING

Bred  
aftale
Rendsborg. Amtsrådet i 
Rendsborg-Egernførde Amt 
har lavet en bred konstitu-
eringsaftale. Det medfører 
blandt andet, at SSW får 
posten som tredje stedfor-
trædende amtspræsident 
– og dermed er med i præ-
sidiet. 
 
Side 10

FIELD’S

Field’s-
drama i 
retten
København. Tre dræbte, 
seks alvorligt kvæstede og 
mange med lettere kvæ-
stelser. Retssagen mod en 
23-årig psykisk syg mand, 
der sigtes for at stå bag 
skyderiet i indkøbscentret 
Field’s i København i juli 
sidste år, begynder i dag. 
Der ventes at falde dom i 
sagen den 5. juli.
 
Side 11

KRIG

Modstands-
bøger
Moskva.  Russerne elsker 
at læse bøger, men siden 
krigen brød ud i Ukraine 
har læsevanerne ændret 
sig. Nu er bøger om tota-
litære regimer og krig er 
blevet voldsomt populære. 
Og det er ikke smigrende 
for styret.
 
Side 13

SSW: Kommunalvalg sikrer 
»solid« medlemsfremgang

Følg dit årsmøde på www.fla.de - 

og få det hele i årsmødeavisen søndag!

DE DANSKE ÅRSMØDER I SYDSLESVIG · 9.-11.6.2023   

Det viser, at vi er på rette vej både politisk 
og medlemsmæssigt.

Martin Lorenzen, SSWs landssekretær

Flensborg. Søndag sluttede årsmødeweeken-
den med tre friluftsmøder i Slesvig, Tønning 
og Flensborg, og ifølge SSF deltog flere end 
14.000 i de mange arrangementer. En af de 
faste deltagere er Ingeborg Grumser, der har 

været fanebærer til optoget i Flensborg hele 
26 gange.

Side 2, 3, 4, 5, 6 og 7

Over 14.000 til årsmøderne
Foto: Lars Salomonsen
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Som hovedtaler på friluftsmødet i Flensborg fortalte Søren 
Gade, at han ofte har brugt grænselandet som inspiration for 
udenlandske politikere.

FRILUFTSMØDE
Jade Wittenkamp
jw@fla.de

Flensborg. For omkring 3000 
mere eller mindre opmærk-
somme deltagere på frilufts-
mødet i Flensborg talte ho-
vedtaler Søren Gade, Folke-
tingets formand, om, hvor-
dan han i sin tid som politi-
ker ofte har brugt grænselan-
det som inspiration, når po-
litikere fra Balkan-området 
kom på besøg.

- Det gjorde jeg for at vise, 
hvordan man kan leve frede-
ligt med hinanden efter en 
blodig krig, at man kan leve 
i respekt for hinandens for-
skelligheder, og at der er et 
fredeligt samliv også efter 
blodige konflikter, sagde Sø-
ren Gade på talerstolen. 

Det var altså svært igen 
i år at komme uden om, at 
hovedtalen var præget af, at 
den fandt sted i en krigstid.

- Vi lever i skyggen af kri-
gen i Ukraine. Krig er altid en 
tragedie med menneskelige 
ofre, mange tabte liv og lidel-
se. Lidelse som I historisk her 
i grænselandet kender alt for 
godt, sagde Søren Gade.

Selvom mindretallet har et 
vist kendskab til lidelse, så 
mente Folketingets formand, 
at det danske mindretal og 
grænselandet er forbillede 
for mange andre grænseregi-
oner i dag, og at det er deres 
egen fortjeneste. 

I fredstid skal man 
finde vej
- I disse år mindes vi dagligt 
om, hvad der sker, når min-
dretal ikke kan leve fredeligt 
sammen med flertalsbefolk-
ningen. Det er i fredstid, man 
skal tale sig til rette og få be-
redt vejen for gode vaner, 
sagde Søren Gade. 

Han understregede, at det 
danske mindretal har den 
fulde opbakning fra Folketin-
get, og at samarbejdet med 
de danske organisationer 
fortsætter, men mindretallet 
bør selv overveje sin udvik-
ling.

- Et levende mindretal vil 
gøre sig tanker om, hvad det 
vil sige at være mindretal om 
5,10 og 50 år. Jeg ved, at med 
jeres engagerede forenings-
liv vil mindretallet fremover 
være stærkt og levende og 
udvikle sig med tiden, sagde 
Søren Gade.

Ud over Søren Gade var fle-
re talere inviteret til at give 
et par ord med på vejen. En 
af dem var Flensborgs over-
borgmester, Fabian Geyer, 
som fik sig en førstegangsop-
levelse. 

Vært for første gang
Han var vært for arrangemen-
tet for første gang, og han gik 
også med i optoget for første 
gang. Tidligere »har han stået 
på fortovet« som mange an-
dre nysgerrige borgere. 

- Jeg føler mig ikke som 
en gæst, men som en del af 
det, og jeg har mødt mange 
bekendte her i dag, sagde Fa-
bian Geyer. 

Han har i sin første tid som 
overborgmester haft kontakt 
til mange mindretalsorgani-
sationer for at høre om deres 
problemer og udfordringer. 

- Mindretallet skaber mer-
værdi, det præger samfun-
det og kommunen positivt. 
Det skal vi kæmpe for i de 
kommende år, sagde Fabian 
Geyer, inden den musikalske 
underholdning tog over i fri-
luftsmødets sidste del i bra-
gende solskin.

Duborg-elever havde bare styr på friluftsmødet: Valerie, Lisa, 
Jette og Kristine mestrede opgaven som mødeledere.

FRILUFTSMØDE
Marc Reese
mr@fla.de

Flensborg. – Det er spænden-
de og fedt. Så dejligt, at det 
endelig er begyndt. Og det er 
jo det danske mindretal – vi 

kender hinanden.
Valerie Pfeifer sad på træ-

nerbænken på den menne-
skefyldte DGF-plads for at 
få lidt skygge på en på alle 
måder solfyldt søndag. Her 
havde den 19-årige Duborg-
elev den spændende opgave 
sammen med skolekamme-

raterne på Duborg-Skolen, Li-
sa Warngreen, 17 år, Kristine 
Kruse, 20 år, og Jette Meyer, 
19 år, at være mødeledere un-
der det store friluftsmøde i 
Flensborg.

Deltog spændt i 
optoget
Dagen med så mange men-
nesker begyndte for alvor, da 
kvartetten kl. 13.20 langsomt 
var ved at gøre klar til opto-
get fra Nørretorv. Her var Va-
lerie, Lisa, Kristine og Jette 
meget spændt.

De fortæller avisens ud-
sendte, at de blev spurgt af 
rektor Heino Aggedam, om 
de kunne tænke sig at være 
mødeledere under frilufts-
mødet. Valerie påpegede, at 
hun havde sagt ja »for at vise, 
at vi er engageret«. Ligeledes 
var det vigtigt for dem at vi-
se, at de unge gider og netop 
ikke tager alt for givet. 

Smilende og veloplagt
Igen og igen havde de unge 
deres sedler og programmet 
fremme. For programmet 
var langt, og der var en lille 
ændring, som rykkede skole-
børnenes og Heartbeats op-
træden foran Kristine Kruses 
tale. Det nævnte de lige over 
for hinanden, men intet pro-
blem. Smilende og veloplagt 
gik de med i den forreste del 
af optoget op ad Toosbüy-
gade, forbi Borgplads, hvor 
»pingerne« stødte til, og gen-

Fire unge ude 
til fedt  
og spændende 
friluftsmøde – 
helt frivilligt

Heartbeat fangede publikum på friluftsmødet i Flensborg. Foto:  Lars Salomonsen

Folketingets formand: 
I fredstid skal man  
tale sig til rette

To formænd for hvert sit parlament: Kristina Herbst (t.v.), landdagspræsident i Slesvig-Hol-
sten, og Søren Gade, Folketingets formand, besøgte friluftsmødet i Flensborg. Gade talte for 
første gang som Folketingets formand på friluftsmødet. Foto: Lars Salomonsen

Flensborgs overborgmester Fabian Geyer var for første gang 
i officiel funktion med på friluftsmødet. Foto: Lars Salomon-
sen

De rød-hvide flag prægede traditionen tro årsmødeoptoget fra Nørretorv til DGF-pladsen. Fo-
to: Lars Salomonsen
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nem Skovgade til den forbe-
redte DGF-fodboldbane.

Klokken 14.23 gik de fire 
på talerstolen for første gang, 
hvor Valerie hilste deltagerne 
velkommen, og de fire helt 
kort præsenterede sig for 
publikum. Herefter præsen-
terede de programpunkterne 
to og to på skift. Kristine og 
Lisa eksempelvis læste SSFs 
hilsener til kongehuset samt 
svaret.

Opbakning
- Det skal nok blive rigtig 
godt. Folk virker meget op-
bakkende, sagde en glad 
Kristine Kruse midtvejs i fri-
luftsmødet.

Kvartetten, som kommer 
fra Duborg-Skolens 13. og 12. 
årgang, havde en længere 
pause, da Heartbeat gav den 
hele armen sammen med 
skolebørnene. Hundredvis af 
årsmøde-deltagerne samlede 
sig foran scenen for at opleve 
koncerten. De fire mødelede-

re tog selv fat og hjalp bagef-
ter med til at få udstyret ned 
fra scenen, inden det gik vi-
dere.

Det blev også Kristine Kru-
ses tur. Hun holdt samme ta-
le, som hun holdt til årsmø-
de-arrangementet i Store Vi 
fredag (se årsmødeavisen si-
de 17, red.). 

- For tre år siden flyttede 
jeg til Flensborg, og jeg er 
taknemmelig for alt det, jeg 
har fået lov til at blive en del 
af. Alle de mennesker, jeg har 
mødt. Frivilligheden har gi-
vet mig en gave, for den gav 
mig lov til at finde et stykke 
af mig selv her i Sydslesvig, 
sagde Kristine Kruse, der op-
fordrede alle til at bidrage til, 
at Sydslesvig også i fremtiden 
er mangfoldig, idérig og le-
vende.

Lisa Werngreen, Jette Me-
yer, Valerie Pfeifer og Kristi-
ne Kruse havde suget rigeligt 
til sig under årsmødesønda-
gen og fået en masse med 

hjem.
- Det er en fed oplevelse. Så 

dejligt at se specielt de unge 
børn, sagde Jette Meyer.

Ved siden af mange taler 
og information ved boderne 
rundt omkring bød frilufts-
mødet igen på en masse un-
derholdning. Ud over kon-
certen med Heartbeat var 
der blandt andet optrædener 
med Related og D-Band samt 
FDF-orkestermusik. 

Det fungerede bare, ikke 
mindst takket være Lisa, Jet-
te, Kristine og Valeries frivil-
lige indsats.

Fire fremragede unge 
mødeledere fra Duborg-
Skolen: Valerie Pfeifer, Li-
sa Werngreen, Jette Me-
yer og Kristine Kruse (fra 
venstre) havde bare styr 
på tingene. Foto: Lars Sa-
lomonsen

RESÜMEE

Vorbildfunktion –  
erst recht in Kriegszeiten
Søren Gade, der Präsident des dänischen Parlaments, 
war Hauptredner beim Årsmøde unter freiem Himmel. 
In seiner Rede ging es um die Vorbildfunktion der däni-
schen Minderheit, insbesondere angesichts des Krieges in 
der Ukraine. Er hat die Grenzregion oft zusammen mit 
ausländischen Politikern besucht, um die Region als gu-
tes Beispiel für ein friedliches Zusammenleben zwischen 
Minderheit und Mehrheit zu präsentieren. Es sprach auch 
der Flensburger Oberbürgermeister Fabian Geyer, der das 
»Friluftsmøde« zum ersten Mal als Teilnehmer erlebte.

Als Versammlungsleiterinnen bewährten sich vier Schü-
lerinnen der Duborg-Skolen, die alles im Griff hatten und 
glänzend durch das Programm führten.

I disse år mindes vi 
dagligt om, hvad der 
sker, når mindretal 
ikke kan leve 
fredeligt sammen 
med flertals- 
befolkningen.

Søren Gade,  
Folketingets formand 

Nogle lyttede, andre legede. Pladsen var fuld til friluftsmødet i Flensborg. Foto: Lars Salomonsen

Flere af de officielle gæster gik med i halvdelen af optoget, de 
steg på ved Borgplads og gik med til DGF-pladsen. Foto: Lars 
Salomonsen
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Der er nogen, der skal gøre et stykke arbejde, så man som denne søndag i Tønning 
kan tage godt imod og sørge for flere hundrede årsmødegæster. Det er som regel en 
masse frivillige.

FRILUFTSMØDE
Camilla Sørensen
cs@fla.de
Trine Flamming
tf@fla.de

Tønning. Lagkager med flø-
deskum, marmorkage, hind-
bærsnitter, kager med choko-
lade og jordbær. Kagerne står 
tæt side om side på et bord i 
Uffe-Skolens skygge, kort før 
årets friluftsmøde på vestky-
sten, denne gang i Tønning, 
åbnes.

Astrid Zimmermann, Beate 
Martensen, Melanie Büttner 
og Kerstin Meinert knokler i 
kageboden, hvor nye kunder 

konstant kommer til og kig-
ger længselsfuldt på det far-
verige udvalg.

Spørger man dem, er det 
en selvfølge at give en hånd 
med ved arrangementer.

- Vi ønsker, at det bliver en 
god fest, siger Astrid Zimmer-
mann, der også nyder det fæl-
lesskab, som opstår om opga-
verne.

- Man føler sig godt tilpas 
her, siger hun.

Kagerne har forældre fra 
Uffe-Skolen bagt, og de har 
været flittige. Så snart der er 
en ledig plads på bordet, bli-
ver den næste bradepande el-
ler lagkage båret ud.

Frivillighed er afgørende 

for, at friluftsmødet i Tøn-
ning kan komme op at stå.

- Uden de frivillige ville 
det ikke fungere. Uden for-
ældrenes hjælp kunne vi for 
eksempel ikke klare kagesal-
get, siger Nadine Baumann-
Petersen, der er formand for 
Sydslesvigsk Forenings Amt 
Sydvest.

- Nogen spurgte
Der er forud for årsmødet 
holdt fællesmøder og plan-
lægningsmøder, og dér har 
man fundet ud af at uddele-
gere nogle af de opgaver, der 
gerne skal løses på årsmøde-
pladsen.

For eksempel er SSF-for-
mand i Bredsted, Jeanette 
Huy, denne søndag udset til 
at tage sig af VIP-gæsterne.

- Nogen spurgte mig, sva-
rer hun på spørgsmålet om, 
hvorfor hun påtog sig opga-
ven.

Og med et smil konstaterer 
hun, at:

-  Så får jeg i hvert fald kaf-
fe og kage.

Det skal hun også sørge for, 
gæsterne får, når hun har vist 
dem på plads, og så er der og-
så taget godt hånd om dem.

Travlhed i kageboden
Ude i solen på pladsen er mø-
deleder Henry Bohm i gang 
med at indlede mødet på sce-

nen.
- Venter de på os, spør-

ger en mand i FDF-uniform, 
mens han stresset løber forbi 
de fire kvinder i kageboden 
med et dannebrogsflag i hån-
den.

Inden længe går FDF-orke-
steret i gang, og flaget hejses.

Det har hverken Astrid, Be-
ate, Melanie eller Kerstin tid 
til at registrere. Den ene kage 
efter den anden bliver langet 
over bordet under den røde 
pavillon.

Ovre i solen står andre af 
dem, man i planlægningen 
havde fundet på at spørge 
om hjælp, nemlig en masse 
af IF Tønnings medlemmer, 
der griller og sælger pølser 
og langer kolde drikke over 
disken.

- De er vores naboer her, så 
det var nærliggende at spør-
ge dem. Vi er fælles om det 
her – og vi får jo også lov til 
at låne deres plads, siger An-
drea Holste, der er næstfor-
mand i amtsstyrelsen i SSF 
Sydvest, og nikker over mod 
den store grill, der umisken-
deligt tilhører IF Tønning.

To-timers pølsevagt
Her er Torge Beck, Justin 
Schubje og Robin Witt i gang 
med den første to-timers 
tørn, som man med et blik 
på søndagens vejrmeldinger 

nok kan regne ud er en hed 
tørn.

- Vi blev spurgt, om vi vil-
le hjælpe til. Og når der sker 
noget på vores plads, må man 
springe til, så selvfølgelig, si-
ger de tre svedende pølse-
vendere, der også glæder sig 
over, at deres indsats er med 
til at skæppe i klubkassen.

Efter den første omgang 
pølser er grillet med succes, 
har de tre tid til selv at få lidt 
at spise, mens de kan kaste 
et blik ud over pladsen, hvor 
elever fra Uffe-Skolen optræ-
der. Og om kun en time byt-
ter de med dem inde i den 
skyggefulde ølvogn.

Mens FDF Gladsaxe Brass 
Band spiller op, og nogle af 

eleverne synger med dagens 
koncertnavn, Seebach Jam, 
er der god mulighed for at 
forsyne sig med vådt og tørt 
– for eksempel gå på opdagel-
se i den forældreproducerede 
kagebuffet.

- Man kunne også hyre et 
professionelt cateringfirma, 
men så vil kagerne blive dy-
rere, og hverken børnehave 
eller skole ville få nogen pen-
ge. Uden frivillighed, ingen 
arrangementer, fastslår Ker-
stin Meinert.

Tønning slår fast: 
Uden frivillighed, 
ingen arrangementer

Omkring hundrede personer gik med i optoget fra Skipperhu-
set til årsmødepladsen ved Uffe-Skolen i Tønning. Foto:  Sven 
Geissler

Fire talere entrede talerstolen ved friluftsmødet i Tønning

Hørt fra talerstolen

Henrik Frandsen, 
folketingsmedlem 
for Moderaterne 
og medlem af 
Sydslesvigudvalget

Den 12. maj var en god 
dag for os, der bor i græn-

selan- det. Her trådte en ny udgave af 
den forhadte grænsekontrol i kraft. Per-
sonligt har jeg altid været fortaler for åbne 
grænser, og for mig har grænsekontrollen 
ved den dansk-tyske grænse været en torn 
i øjet.

Heldigvis er den nye grænsekontrol en 
lempelse i forhold til det vi har kendt tid-
ligere. Kontroltrykket på selve grænsen 
halveres, og der skrues til gengæld op for 
brugen af ny teknologi, lige som den poli-
timæssige indsats i baglandet opjusteres. 
Det er et kæmpestort skridt i den rigtige 
retning, som efter min bedste overbevis-
ning vil øge fremkommeligheden hen 
over grænsen ganske betydeligt. Men vi er 
ikke i mål endnu.

Vi har en trepartiregering i Danmark, 
som ser forskelligt på grænsekontrollen. 
Den nye grænsekontrol er et godt eksem-
pel på de kompromisser, som nogle gange 
er nødvendige – som sagt et skridt i den 
rigtige retning.

Horst-Werner 
Knüppel, 
formand for 
Slesvig-Ligaen

Der er brug for mange 
ekstra hænder alle ste-

der, der er brug for folk, 
der brænder for en sag (…) Det fri-
villige arbejde er vigtigere, end vi ved før-
ste øjekast skulle tro.

At være frivillig betyder, at man bliver 
en del af et fællesskab. Et fællesskab, hvor 
der sættes nye mål. Man er del af et fælles-
skab, hvor engagementet er det bærende 
element, der skaber et levende, livskraftigt 
og livsbekræftende miljø. I samværet med 
andre udvikles nye personlige kompeten-
cer, ens meninger og holdninger udfordres 
og prøves, og derved styrkes selvbevidst-
heden. I det frivillige arbejde lærer man 
nye mennesker at kende og respektere 
forskelligheder(…) Vi opdager, hvor nød-
vendigt hvert eneste menneske er, når op-
gaver skal løses. At være frivillig betyder 
at indgå i noget betydningsfuldt arbejde, 
hvor tiden bruges på noget meningsfyldt 
og større!

Du kan gøre noget for dig selv ved at gø-
re noget for andre! I dialogen kan der ske 
mirakler – prøv det.

I fællesskabet og som del af det frivillige 
arbejde lever du og mindretallet.

Anders Kring, 
direktør for 
Sydslesvigs danske 
Ungdomsforeninger

Det er afgørende, at vi 
har frivillige, der har lyst 

til at træde til for at gøre 
en forskel. Frivillige – ikke 

ansatte. Du kan være ansat i mindretallet, 
køre hjem efter endt arbejde og være fløj-
tende ligeglad med, hvad der ellers rører 
sig i mindretallet. Dermed er du en ren 
arbejdstager – en serviceyder. Dette kan 
mindretallet ikke overleve på. Uden frivil-
lige intet mindretal. Så man kunne sige, at 
hvis du vil gøre dit levebrød og dermed dig 
selv en tjeneste, så engagér dig også som 
frivillig.

Lidt kækt vil jeg sige, at hvis du har et 
job i mindretallet, så gør det ikke noget, 
hvis du skulle have en dårlig samvittighed, 
hvis du ikke engagerer dig som frivillig. 
Rent arbejdsretligt kan det selvsagt ikke 
kræves, men ud fra en moralsk tanke sy-
nes jeg, det måtte være en selvfølge. Og så 
er det lige meget, hvad og hvor og i hvil-
ket omfang du engagerer dig. Hvis enhver 
i mindretallet bare ville være frivillig ét 
sted, så ville frivilligheden og dermed min-
dretallet florere endnu mere, end det gør 
i dag.

Lilli Marie 
Rachenpöhler, 
amtsrådsmedlem 
og formand 
for SSW-U i 
Nordfrisland

Jeg er dybt imponeret 
over jeres frivillighed og jeres 
indsats for mindretallet her i Tønning og 
hele Nordfrisland. Det er nok også derfor, 
lige præcis dette års årsmødemotto giver 
så meget genklang. Af de mange forskelli-
ge mottoer de sidste år er det min person-
lige favorit.

Spørger I mig, hører der langt mere til 
det at være frivillig end »egen fri vilje«. At 
gøre en indsats for noget frivilligt betyder 
også, at man deler holdninger, at man står 
sammen, følger fælles mål og det vigtigste: 
At man er klar til at tage ansvar.

Når jeg ser mig omkring her i dag, kan 
jeg se en masse frivillige. Det begynder 
med folk, der bager kage, laver kaffe el-
ler står i køkkenet. Frivillige, der hjælper 
med opbygning, oprydning og alt andet, 
der kommer til, når man har sådan et ar-
rangement. Jer frivillige, der har fået dette 
årsmøde op og køre.

Jeg valgte mindretallet. Frivilligt! Og nu 
går jeg op i mit frivillige arbejde i SSW og 
SSW-ungdom. Det er ikke kun politikken, 
jeg brænder for – det er mindretallet.
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IF Tønnings Justin Schubje, 
Torge Beck og Robin Witt har 
fået den første varme tjans 
ved pølsegrillen. Foto:  Sven 
Geissler

RESÜMEE

Es gibt Leute, die eine Arbeit erledigen müssen, um wie 
diesen Sonntag in Tönning Hunderte von Årsmødegäs-
ten gut zu empfangen und für sie zu sorgen. In der Re-
gel handelt es sich um viele Ehrenamtliche. Ehrenamt ist 
entscheidend dafür, dass das große Årsmøde in Tönning 
stattfinden kann, betont Nadine Baumann-Petersen, Vor-
sitzende des Amtes Südwest des dänischen Kulturvereins 
(SSF). Sie waren an diesem Sonntag auch zahlreich beim 
Treffen anwesend. In der Kuchenbude arbeiteten Freiwil-
lige hart, um den Kuchen über den Tresen zu reichen, und 
hinter dem Grill standen Freiwillige vom IF Tønning, um 
Würstchen für die vielen Gäste zu machen.

Man kunne også hyre et professionelt 
cateringfirma, men så vil kagerne blive 
dyrere og hverken børnehave eller skole 
ville få nogen penge. Uden frivillighed, 
ingen arrangementer.

Kerstin Meinert

Børn fra Uffe-Skolen gav et nummer sammen med Seebach Jam. Foto:  Sven Geissler

 Årsmødepladsen bag Uffe-Skolen i Tønning var badet i sol-
skin, frivillighed og fællesskab.  Sven Geissler

Kageholdet i aktion på årsmødepladsen. Fra venstre er det 
Kerstin Meinert, Beate Martensen og Melanie Büttner. Foto:  
Sven Geissler

*

EINGUTESNETZFÜRDICH

Wir arbeiten jeden Tag daran, das Netz
für Dich noch besser zu machen. Und freuen
uns sehr, dass es dafür jetzt die Auszeichnung
als Testsieger im neuen Chip-Test gab.*
* Testsieger „Gesamtwertung national“ im CHIP-Test „Internet-Anbieter“ (Mai 2023). 4 Anbieter im Vergleich. Berechnung und Auswertung auf Basis
von eigenenMessungen von CHIP sowie auf Basis von im ZeitraumApril 2022 bis April 2023 durch Internet-Nutzer:innen vorgenommene Speedtests
derUp- undDownloadsüber speedtest.chip.deunterAuswahl vonTarifenderVodafone-GesellschaftenunterAngabederDownload-Geschwindigkeit.
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Hjertebåndet mellem Danmark og Sydslesvig er heldigvis intakt, og hjertet har flere kamre, så der er plads til både dansk og 
tysk kultur, påpegede hovedtaleren på årsmødet i Slesvig, kulturminister Jakob Engel-Schmidt (M). 

FEST
Niels Ole Krogh
nok@fla.de

Slesvig. Hovedtaleren på fri-
luftsmødet i Slesvig, Dan-
marks kulturminister Jakob 
Engel-Schmidt (M), var impo-
neret over det danske liv, han 
havde oplevet på årsmødeda-
gen i Slesvig. 

- Som Danmarks kulturmi-
nister varmer det mig meget 
at se, hvordan I bærer dansk 
kultur i hjertet. I er med til at 
gøre Danmark større, sagde 
han og understregede, at ik-
ke mindst de unge sydslesvi-
gere kender den danske sang-
skat. 

- Tak for at holde den i 
hævd. Gennem melodier, 
tekst og tradition bliver I en 
del af en større tradition og 
fællesskab, sagde ministeren. 

Han understregede, at 
»hjertebåndet mellem jer og 
os aldrig er kappet«. 

Flere kamre
- Heldigvis har et hjerte flere 
kamre, så det er muligt bå-
de at rumme det danske og 
det tyske. Rammerne om det 
danske er stærke i Sydslesvig 
– ikke mindst her i Slesvig 
med A.P. Møller Skolen bag 
mig her. 

- Det er ikke nogen selv-
følge, og da giveren, Mærsk 
McKinney Møller, overveje-
de at give skolen som gave 

til mindretallet, tvivlede han 
på Slesvig-borgernes positive 
reaktion. Det blev gjort til 
skamme og skolen har løftet 
gymnasiefrekvensen mærk-
bart i Sydslesvig, pointerede 
Jakob Engel-Schmidt, der er 
imponeret over SSWs valg-
sejr, og det faktum at partiet 
nu er størst i Flensborg.

Spejder og ambassadør
De to ungdomstalere, Arwen 
Jehle og Johanne Kühl, beg-
ge elever i 11. årgang på A.P. 
Møller Skolen, talte over em-
net »Frivillig – fordi jeg ikke 
kan lade være«, og det hand-
ler for Arwen især om spej-
derliv.

- Spejderlivet et en fast del 
af mig, mit liv og min identi-
tet, lige som det danske min-
dretal er fast del af min iden-
titet, mit liv og mig selv. Det 
er det, jeg elsker at lave i min 
fritid, og noget jeg gør frivil-
ligt, fordi jeg bare ikke kan 
lade være. At være spejder-
leder er det bedste frivillige 
job, jeg kunne tænke mig, 
slog Arwen fast.

Johanna Kühl bruger det 
meste af sin fritid på heste, 
men hun og Arwen har også 
afsat tid til at være frivillige 
som elevambassadør. Korpset 
har blandt andet til opgave at 
fortælle andre om det at være 
ung i mindretallet.

- Vi har meldt os, fordi vi 
synes, det er vigtigt at gøre 
opmærksom på mindretal-

let, og at vi er danske, selvom 
vi har tysk pas. Hver gang vi 
er på tur med elevambassa-
dørkorpset og holder oplæg 
for elever og andre, sidder 
de altid med åben mund, for-
di de er så fascinerede af, at 
der findes nogen som os. Især 
dem helt oppe i Norden eller 
for eksempel dem i Køben-
havn. sagde Johanna Kühl. 

Lykkelig frivillig
Anni Matthiesen (V), medlem 
af Sydslesvigudvalget, fortal-
te i sin hilsen, at hun har væ-
ret frivillig i mange sammen-
hænge og kom således ind på 
årsmødemottoet.

- Uden frivillige fungerer 
intet. Hvorfor bruge mange 
timer uden at få løn? Sim-
pelthen fordi man ikke kan 
lade være – og fordi man får 
noget igen. Glæden ved at 
glæde andre mennesker er 
med til at gøre dig selv lykke-
lig, ved hun af egen erfaring. 

Venstrepolitikeren fore-

trækker arbejdet i Folketin-
gets udvalg for sydslesvigske 
anliggende, Sydslesvig-Udval-
get, frem for arbejdet i alle 
andre udvalg. 

- Vi formår at danne enig-
hed på tværs af partierne, 
sagde hun og glædede sig 
over, at der igen er kommet 
gang i årsmøderne efter coro-
na-pausen.

En vigtig partner
Delstatsregeringens mindre-

talskommitterede, Johannes 
Callsen (CDU), pegede i sin 
hilsen på, at det ikke er no-
gen selvfølge, at der er fre-
delige forhold mellem folke-
grupperne i Europa. 

- En fælles forståelse for 
kulturel identitet står hele 
tiden til forhandling. Her er 
det danske mindretal altid en 
vigtig partner, sagde Johan-
nes Callsen.

Han omtalte det ret nye 
kompentencenetværk for 

delstatens mindretal og min-
dretalsinstitutioner, der har 
adresse på Akademi Sankel-
mark ved Flensborg.

- De tilbyder udveksling og 
viden til både mindretal og 
flertal, sagde Callsen. Netvær-
ket har blandt andre ECMI-
instituttet og mindretalsor-
ganisationen FUEN, begge 
Flensborg, som medlemmer.  

Heldigvis har et 
hjerte flere kamre, 
så det er muligt 
både at rumme det 
danske og det tyske. 

Kulturminister Jakob Engel-
Schmidt

Danmarks kulturminister: I er alle 
med til at gøre Danmark større

Danmarks kulturminister Jakob Engel-Schmidt var med til flaghejsningen i Slesvig. Foto: Tim Riediger

RESÜMEE

»Zum Glück ist die herz-
liche Verbindung zwi-
schen Dänemark und 
Südschleswig noch in-
takt, und das Herz hat 
mehrere Kammern, so 
dass sowohl für die dä-
nische als auch für die 
deutsche Kultur Platz 
ist«, sagte der Haupt-
redner des Årsmøde am 
Sonntag in Schleswig, 
der dänische Kultur-
minister Jakob Engel-
Schmidt (Moderaterne). 
Die beiden Jugendredne-
rinnen Arwen Jehle und 
Johanne Kühl, beide 11. 
Jahrgang der A.P. Møller 
Skolen, sprachen über 
das Motto des Årsmødes 
»Ehrenamt - weil ich es 
nicht sein lassen kann«, 
und für Arwen dreht sich 
dabei alles um die Pfad-
finder. »Das Pfadfinder-
Leben ist ein fester Be-
standteil meiner Identi-
tät und meines Lebens, 
genauso wie die dänische 
Minderheit ein fester Be-
standteil meiner Identi-
tät, meines Lebens und 
von mir selbst ist«, sagte 
sie.

Arwen Jehle og Johanne Kühl, begge elever i 11. årgang på A.P. Møller Skolen, holdt ungdoms-
årsmødetalen i Slesvig. De talte om frivillighed som spejder og elevambassadører. Foto: Tim 
Riediger
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Det danske årsmøde ved A.P. Møller Skolen i Slesvig blev et brag af en succes – også takket være det gode vejr.

HELDIG
Thomas J. Wiltrup
tw@fla.de

Slesvig. Shorts og t-shirts – 
det var »uniformen« i år, for 
vejrguderne viste sig fra de 
årsmødemæssige bedste si-
der (mens landmændene pu-
ster over, vi har haft den vær-
ste tørke i 15 år), da det store 
optog, der havde taget turen 
rundt gennem Slesvig, nåede 
frem til A.P. Møller Skolen, 
smukt beliggende ved Slien. 

Optoget sluttede på sports-
pladsen bag gymnasiet, hvor 
Dannebrog blev hejst, mens 
FDFerne, der havde gået i 
spidsen med deres Grenaa 
Brassband, gjorde honnør, og 
alle sang med på »Der er et 
yndigt land«.

Senere underholdt brass-
bandet på årsmødepladsen, 
og vi fik blandt andet en skøn 
pop-udgave af »I Danmark er 
jeg født«.

Denne sangtitel er natur-
ligvis noget retorisk her i 
Sydslesvig, for mange er født 
hernede, men bekender sig 
til mindretallet. Også 80-åri-
ge Rolf Callsen fra Bjert, der 
knapt kan se mere, men som 
deltager med alle sanser. 

- Jeg begyndte på Gottorp-
skolen i 1951, og det har væ-
ret en tradition siden, at jeg 
deltager i de danske årsmø-
der, siger Rolf Callsen, der 
står med Dannebrog på jak-
ken og et flag i hånden og 
som ellers spadserer årsmø-
depladsen rundt med det, 
han kalder »to-procent-syn«, 
hvor han kun kan skelne lys 
og mørke. 

Glæder sig over femte 
generation
- Jeg synes, årsmøderne er no-
get helt fantastisk, og jeg glæ-
der mig over, mit barnebarn 
Claas-Ole går på A.P. Møller 
Skolen. Han er femte gene-
ration, der taler dansk! Og så 
går han rundt og lytter til de 
mange taler og den gode mu-
sik, og han glæder sig også 
over børneunderholdningen, 
hvor Tine Mynster ikke blot 
har børnene, men også deres 
forældre i sin hule hånd med 
et inspirerende show.

Ovre ved den ene side af 
pladsen stod Dansk Sund-
hedstjeneste klar, hvis no-
gen skulle have behov, og de 

delte ud af gode oplysninger 
om deres virke. Isboder del-
te (mod betaling, naturligvis) 
ud af dansk softice, og pande-
kageboder og frugtboder var 
der til at forsøde ganerne. 

Efter avisens deadline var 
der gymnastikopvisning ved 
DGI Sønderjyllands Repræ-
sentanthold. 

Vejret kunne ikke være 

bedre. Det forsikrede Nils 
Vollertsen, der stod og slud-
rede med Leslie Hougaard 
om: 

- Er vi ikke heldige!? 
Og jo, det var vi. 
Og ja, gamle, næsten blin-

de Rolf Callsen var enig: 
- Selvom jeg næsten er 

blind, siger jeg: Vi stopper 
ikke!

80-årig årsmøde-deltager:  
- Vi stopper ikke!

Friluftsmødet i Slesvig var meget godt besøgt. Foto: Tim Riediger

Børnene blev godt underholdt. Foto: Tim Riediger

Jeg synes, årsmøderne er noget helt 
fantastisk, og jeg glæder mig over, mit 
barnebarn Claas-Ole går på A.P. Møller 
Skolen. Han er femte generation, der taler 
dansk!

Rolf Callsen fra Bjert, årsmøde-deltager

Der var masser af aktiviteter til børn. Foto: Tim Riediger
Årsmødet startede med optoget gennem byen. Foto: Tim Rie-
diger

80-årige Rolf Callsen er næsten blind, men han ville alligevel ikke gå glip af årsmødet. Foto: Thomas J. Wiltrup
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FUSSBALL

Hoppe 
kommt 
zum SC
Flensburg. Der SC Wei-
che Flensburg 08 hat die 
schmerzliche Niederlage 
im Landespokalfinale ge-
gen den VfB Lübeck lang-
sam verdaut und baut wei-
ter an einem schlagkräf-
tigen Kader für die kom-
mende Saison. Pelle Hoppe 
ist die neueste Verpflich-
tung des Fußball-Regional-
ligisten. Der 24-jährige Mit-
telfeldspieler lief zuletzt 
für den Ligarivalen FC Ein-
tracht Norderstedt auf.

»Pelle Hoppe ist ein sehr 
spannender Spieler, der 
viel Zukunft vor sich hat 
und in der Liga nicht nur 
durch seine Torgefährlich-
keit sehr auffällig war. Wir 
werden damit viel Kreativi-
tät und Dynamik für unser 
Mittelfeld gewinnen«, sagt 
SC-Geschäftsführer Sport 
Christian Jürgensen.

Hoppe kommt aus dem 
Nachwuchsleistungszen-
trum des SV Werder Bre-
men. Zuvor hatte er beim 
VfL Oldenburg seine ersten 
Schritte als Fußballer ab-
solviert. Von der Bremer 
U21 wechselte er zunächst 
zum Chemnitzer FC, dann 
zu Kickers Offenbach, 
schließlich zu Germania 
Halberstadt und den BFC 
Dynamo. Im vergangenen 
Jahr schloss er sich dem FC 
Eintracht Norderstedt an, 
wo er als offensiver Mittel-
feldspieler bei 29 Liga-Ein-
sätzen achtmal traf und zu 
acht weiteren Treffern auf-
legte. Ein echter Gewinn 
für SC-Trainer Benjamin 
Eta.

»Schon bei Werder Bre-
men habe ich Pelle Hoppe 
spielen sehen. Er hat ein-
fach sehr viel Potenzial, 
das er in der Vergangen-
heit nicht immer abrufen 
konnte. Nun in Norder-
stedt hat er wieder zur 
Topform gefunden und ei-
ne auffällig gute Saison ge-
spielt. Wir sind überzeugt 
davon, dass er noch weite-
re Schritte gehen wird und 
somit für unsere Offensive 
eine wichtige Rolle spielen 
wird«, so Eta.

Pelle Hoppe ist der vierte 
Neuzugang des SC Weiche 
Flensburg 08. tif

Für die ausrichtende Flensburg-Akademie war der Tag der Youngster in der Campushalle ein voller Er-
folg. Vom Kinderturnier bis zum Spiel der Akademie All-Stars war für alle etwas dabei.

TAG DER YOUNGSTER
Timo Fleth
tif@fla.de

Flensburg. »Das hat ganz gro-
ßen Spaß gemacht«, strahlte 
der kleine Lasse, der gerade 
mit seiner Mannschaft einen 
Satz Medaillen und einen 
großen Pott Süßigkeiten ab-
geräumt hatte.

Beim »Tag der Youngster«, 
der von der Flensburg-Akade-
mie organisiert wird, stand 
einmal mehr der Kinder-
handball im Fokus. Nach ei-
nem Nachmittag mit einem 
Turnier sowie einem Ein-
blick in den Inklusionshand-
ball rundete noch das Spiel 
des DHK Flensborg gegen die 
Akademie All-Stars den Tag 
in der Campushalle auf den 
Spuren der SG-Bundesliga-
Handballer ab.

»Es war wieder ein großer 
Erfolg und wir hatten einen 
tollen Tag von morgens bis 
abends, wo alles gut gelau-
fen ist. Wir als Akademie 
sind besonders stolz zu se-
hen, welche Masse an Spie-
lern wir auf wirklich hohem 
Niveau hervorgebracht ha-
ben. Dabei waren noch nicht 
mal alle dabei«, so Akade-
mie-Geschäftsführer Johann 

Volquardsen, der die Augen 
aber auch nicht vor Verbes-
serungen verschloss: »Der 
Zeitpunkt war nicht optimal 
und auch das Wetter war für 
diese Veranstaltung zu gut. 
Vielleicht schaffen wir es im 
nächsten Jahr früher.«

Klassentreffen
Das große Klassentreffen 
der ehemaligen Akteure der 

Flensburg-Akademie fand 
zwar ohne einige der ange-
kündigten Spieler statt, an 
Klasse mangelte es den All-
Stars in der Partie gegen den 
DHK Flensborg trotzdem 
nicht. 

Sei es auf Linksaußen Le-
ve Carstensen, der vor eini-
gen Wochen erst mit dem 
TBV Lemgo Lippe in der 
Campushalle gastierte, oder 
das Rückraum-Duo Oscar 
von Oettingen (HC Midtjyl-
land) und Mikael Helmers-
son (Ystads IF). Qualität war 
da, aber vor allem Helmers-
son war es, der zunächst für 
»Oh«-Momente im Publikum 
sorgte. Seine Pirouette beim 
Siebenmeter, sein Rückhand-
anspiel auf Norman Louvres 
am Kreis oder seine Wurffin-
te im Gegenstoß waren zum 
Zungeschnalzen. Genauso 
wie der Kempa von Carsten-
sen auf von Oettingen. Ohne 
Zweifel war Helmersson in 
Spiellaune.

»Ich habe Flensburg ver-
misst. Verein, Freunde, ein-
fach alles. Es ist richtig schön 
wieder hier zu sein und ich 
hatte richtig Spaß. Ich habe 

vier Jahre lang hier gelebt 
und ich freue mich, dass wir 
den Abend noch zusammen 
haben«, so Mikael Helmers-
son, der am Sonntag schon 
wieder in die Heimat musste.

Ähnlich erging es auch Os-
car von Oettingen, der sich 
freute, den Tag der Youngs-
ter endlich auch mal auf der 
Platte zu erleben.

»Das war mega cool. Das 
hat richtig Spaß gemacht. Ich 
habe selber leider keinen Tag 
der Youngster gespielt, aber 
es ist etwas Besonderes«, so 
Oscar von Oettingen.

Der DHK spielte vor allem 
mit der jungen Garde, die 
Fehlerzahl war dennoch zu 
hoch. Für krachende Nadel-
stiche sorgte aber auch der 
DHK in Person von Rück-
raumshooter Alexander von 
Eitzen. Zur Pause lagen die 
All-Stars aber deutlich mit 
18:9 vorne.

Alexander von Eitzen war 
es auch im zweiten Durch-
gang, der für Leben im DHK-
Spiel sorgte. Dass Mikael Hel-
mersson die Pirouette nicht 
nur beim Siebenmeter be-
herrscht, konnte man eben-

falls in der zweiten Halbzeit 
bestaunen. Einen Sonderap-
plaus heimste Simon Hennig 
ein, der sonst mittlerweile 
nur noch als Trainer unter-
wegs ist, als er nach etlichen 
Fehlversuchen doch endlich 
sein Tor machen konnte.

Am Ende setzten sich die 
All-Stars mit 33:27 durch, wo-
bei nach dem Schlusspfiff oh-
nehin das nette Beisammen-
sein im Vordergrund stand 
und den Tag der Youngster 
gebührend abrundete.

»Es macht Spaß so einen 
Tag für den Kinderhandball 
zu organisieren und durch-
zuführen, der unfassbar gu-
te Laune in die Halle bringt, 
und vom Inklusionshand-
ball brauchen wir gar nicht 
zu reden, da so viel Freude 
da ist. Der Tag war sehr ge-
lungen, gerade auch mit 
den Stationen im Umlauf für 
die Kinder. Gemeinsam mit 
den Jungs dann auch noch 
auf dem Feld zu stehen, war 
Wahnsinn«, war Simon Hen-
nig, Mitorganisator, am Ende 
beseelt und hochzufrieden.

Slesvig IFs fodboldherrer i Landesliga har styr på, hvem der skal svinge taktstokken på sidelinjen i næste sæson. Erik von Lan-
ken er den nye mand, der både kender til klub, holdet og byen.

FODBOLD
Timo Fleth
tif@fla.de

Slesvig. Slesvig IFs fodbold-
herrer har fået en ny træner. 
Landesligaholdet har måt-
tet se sig om efter en ny træ-
ner, efter at SdU-klubben og 
træner Marcel Lettmann gik 
hver til sit efter sæsonen. 

Lettmann, der først over-
tog i vinters, kunne ikke få 
det til at hænge sammen tids-
mæssigt. Derfor var SIFs ko-
ordinator for førsteholdet, 
Kim Brenzel, på jagt efter en 
afløser, og ham har han fun-

det i nabolaget.
Det er nemlig 51-årige Erik 

von Lanken, der tager over. 
Politimanden har tidligere 
været en del af rivalerne TSV 
Friedrichsberg-Busdorf, men 
han har på grund af sit ar-
bejde sat trænergerningen 
på pause. Den del er der dog 
kommet styr på, og efter op-
ringningen fra Kim Brenzel 
var der kort vej til at sige ja 
til udfordringen i Slesvig IF.

- Jeg var nødt til at skrue 
ned for fodbolden i et stykke 
tid, men har i de seneste må-
neder virkelig fået lyst til at 
stå på sidelinjen igen. Men 
jeg var helt klar over, at det 

skulle være noget, der passer. 
Da Kim så ringede, var det en 
gylden mulighed. Det er tæt 
på og en klub og et hold med 
stort potentiale. Det var så at-
traktivt, at jeg ikke kunne si-
ge nej. Men det var da ingen 
nem og hurtig beslutning om 
at begynde som træner igen, 
siger Erik von Lanken, der 
også har været til en del af 
Slesvig IFs kampe i sidste sæ-
son og derfor også kender til 
holdet.

For Kim Brenzel var det vig-
tigt at finde den rette mand, 
der passer til klub og hold, og 
det er koordinatoren overbe-
vist om at have fundet i Erik 

von Lanken.
- Vi har søgt en træner, der 

matcher klubben og holdet. 
Jeg kender Erik som fodbold-
spiller og har også hørt en 
hel masse om ham som træ-
ner. Mange sagde, at vi ikke 
kunne få ham væk fra Frie-
drichsberg, men jeg spurgte 
ham, og så mødtes vi en dag 
hos mig. Vi fik en rigtig god 
snak, og han køber ind på de 
værdier, vi som klub og hold 
står for. Han kommer til at 
være god for os fremover, si-
ger Kim Brenzel.

»Tag der Youngster«:  
Erlebnis für groß und klein

Slesvig IF: von Lanken efterfølger Lettmann

Slesvig IFs Landesliga-fodboldherrer har fundet deres nye 
træner. Erik von Lanken (t.h.) kommer til at stå i spidsen 
fremover til stor glæde for holdkoordinator Kim Brenzel. Foto: 
Timo Fleth

Ein großes Erlebnis war es für die Kinder auf dem Feld der 
Bundesliga-Handballer zu stehen. Der Tag der Youngster 
macht es möglich. Fotos: Lars Salomonsen

Einen spannenden Einblick in Sachen Inklusionshandball gab 
es am Tag der Youngster auch. An Spielfreude standen die 
beiden Inklusionsteams den Kindern in nichts nach.

Mikael Helmersson sprühte vor Spielfreude bei den Akade-
mie All-Stars und streute immer wieder tolle Kabinettstück-
chen ein. Thilo Knutzen (r.) vom DHK Flensborg blieb nur das 
staunende Beobachten
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Der THW Kiel sicherte sich in Göppingen endgültig die Mei-
sterschaft. Foto: dpa

Die Tränen waren nicht weit, als der große Abschied in der Campushalle anstand.

BUNDESLIGA
Timo Fleth
tif@fla.de

Flensburg. Die Erleichte-
rung war den Spielern und 
Verantwortlichen nach dem 
Schlusspfiff und gesichertem 
34:31-Sieg gegen die Rhein-
Neckar Löwen anzusehen. Ei-
ne turbulente Spielzeit fand 
so ein noch halbwegs ordent-
liches Ende. Doch nach dem 
Schlusspfiff war auch noch 
Zeit für Emotionen, hatte 
die SG Flensburg-Handewitt 
doch gleich fünf Spieler zu 
verabschieden – und auch 
der im Saisonverlauf freige-
stellte Trainer Maik Machulla 
war in der Halle.

Bevor es allerdings zu den 
Verabschiedungen kam, 
heimste Kapitän Johannes 
Golla unter dem frenetischen 
Jubel der Anhänger noch die 
Auszeichnung als SG-Spieler 
des Jahres ein. Eine Anerken-
nung, die dem Kreisläufer 
sichtlich gefiel. Im Anschluss 
war dann aber auch wirklich 
Zeit, die gehenden Spieler in 
den Mittelpunkt zu stellen.

Den Anfang machte Aaron 
Mensing, der tief durchpus-
ten musste, als der Videoein-
spieler auf den Leinwänden 
lief.

»Du bist ein Kind der Regi-
on und hast auch in der SG-
Jugend gespielt. 2021 bist Du 
zur SG zurückgekehrt und 
hast Dich direkt integriert. 
Seit Jahreswechsel konnten 
wir sehen, welch Riesen-Po-
tenzial Du hast. Wir wün-
schen Dir alles Gute – und 
man sieht sich immer zwei-
mal im Leben«, gab SG-Ge-
schäftsführer Holger Glan-
dorf Mensing mit auf den 
Weg.

Der Rückraumspieler setzt 
seine Karriere bei GOG fort, 
wird aber seine Verbunden-
heit zur SG nie ganz ablegen 
können.

»Vielen Dank! Ich muss 
vielen danken, aber mein 
größter Dank geht an Euch, 
die SG-Fans. Es war immer 
mein Traum, hier spielen zu 

dürfen. Dass ich das durf-
te, macht mich unglaublich 
stolz. Es war ein Auf und 
Ab die letzten zwei Jahre, 
aber ich habe viel über mich 
selbst gelernt. Ich habe der 
SG immer die Daumen ge-
drückt und werde das auch 
weiter tun«, so Mensing.

Für Franz Semper geht es 
zurück in die Heimat nach 
Leipzig.

»Seit 2020 bist Du bei der 
SG, leider haben Dich Ver-
letzungen immer wieder zu-
rückgeworfen. Du hast dich 
aber immer wieder zurückge-
kämpft, auch wenn der Weg 
nicht leicht war. Wir haben 
gemerkt, dass Dein Herz für 
die SG schlägt«, so SG-Präsi-
dent Dierk Schmäschke.

Semper hatte einen schwe-
ren Stand in Flensburg, hat 
aber außerhalb des Feldes 
sein Glück gefunden und 
nimmt seine Lebensgefähr-
tin mit in seine Heimat.

»Es war keine einfache Zeit. 
Ich habe mich direkt verletzt 
und immer Rückschläge ein-
stecken müssen. Ich habe 
aber immer versucht, alles 
zu geben. Ohne Michael Dö-
ring, unseren Athletikcoach, 
hätte ich es nicht geschafft 
und muss ihn deshalb nen-

nen. Ein bisschen was aus 
dem Norden nehme ich mit. 
Unsere Tochter wird zwar 
nicht im Norden geboren, 
aber man kann sagen, dass 
sie hier entstanden ist«, so 
Franz Semper mit einem Au-

genzwinkern.
Simon Hald verschlägt 

es zurück nach Aalborg. In 
Flensburg hat sich der Kreis-
läufer zu einem der besten 
Abwehrspieler der Welt ent-
wickelt, und entsprechend 
lobende Worte bekam der 
Däne mit auf den Weg.

»Du hast unsere Abwehr 
von Beginn an stabilisiert 
und Du bist mit dafür ver-
antwortlich, dass wir vier 
Jahre in Folge die wenigsten 

Tore kassiert haben. Du hast 
Dich in Flensburg zu einem 
der besten Abwehrspieler der 
Welt   entwickelt«, so Holger 
Glandorf.

Humoristisch waren die 
Worte von Simon Hald zum 
Abschluss.

»Ich kam mit etwas mehr 
Haaren auf dem Kopf hier-
her, verlasse ihn dafür aber 
mit mehr auf der Brust. Ich 
werde die Stimmung vermis-
sen, aber ganz sicher wieder-
kommen, wenn auch in ei-
nem anderen Trikot«, so der 
Kreisläufer.

Auch der sonst so coole 
Gøran Søgard Johannessen 
musste durchatmen und am 
Ende mit den Tränen kämp-
fen.

»Gleich im ersten Jahr bist 
Du Deutscher Meister und 
Super-Cup-Sieger geworden. 
Du hast uns mit Deiner Dyna-
mik und Explosivität immer 
viel Freude bereitet. Du woll-
test der Stadt etwas zurück-
geben und wir haben auch in 
Deinem Namen eine größere 
Spende an das Katharinen-
Hospiz gegeben«, gab Dierk 
Schmäschke dem Norweger 
mit auf den Weg.

Der Rückraumspieler ver-
suchte es auch mit Humor, 

wurde dann aber auch ernst.
»Simon kam mit Haaren 

und ich mit einer Glatze. 
Jetzt gehen wir andershe-
rum. Danke an Mark und 
Maik für das Vertrauen. Ich 
habe hier Freunde fürs Le-
ben gefunden und vor allem 
muss ich mich auch bei den 
besten Fans der Welt bedan-
ken. Ich bekomme auch nach 
fünf Jahren immer noch Gän-
sehaut in dieser Halle«, sag-
te er und musste zum Ende 
seiner Worte bei der Dank-
sagung an seine Familie mit 
den Tränen kämpfen.

Den Abschluss machte Ma-
gnus Rød, der nach sechs Jah-
ren in die Heimat zurück-
kehrt.

»2017 bist Du mit 20 Jah-
ren alleine nach Flensburg 
gekommen. Hut ab. Du hast 
gleich die erste Deutsche 
Meisterschaft feiern können 
und hast viel von den Erfah-
renen lernen können. Die 
zweite Meisterschaft kam 
dann direkt dazu. Trotz zahl-
reicher Verletzungen hast Du 
Deinen Weg nicht verlassen. 
Du bist zu einem der Besten 
auf Deiner Postion gewor-
den«, so Glandorf, der sich 
auch dafür bedankte, dass 
der Norweger ihm als Aktiver 
noch den Rücken freigehal-
ten hat.

Der Linkshänder war ange-
fasst, als er das Mikro in die 
Hand nahm. »Hier zu stehen, 
ist verdammt schwer. Als ich 
die SG 2014 in der Champions 
League gesehen habe, wusste 
ich, hier will ich unbedingt 
spielen. Kurz darauf ist es so 
gekommen«, so Rød, der ab-
schließend unbedingt noch 
sagen wollte: »Einmal Flens-
burg, immer Flensburg!«

Einen richtigen Gänse-
hautmoment gab es zum Ab-
schluss, als Dierk Schmäsch-
ke noch Dankesworte sprach 
und sich die Halle für Maik 
Machulla erhob und seinen 
Namen lange und lautstark 
skandierte. Machulla dankte 
es mit Applaus und Klopfen 
auf die Brust. Der freigestell-
te Trainer trägt die SG weiter 
in der Brust.

Mit Aaron Mensing verlässt ein Kind der SG den Verein. Entsprechend emotional war die 
Verabschiedung. Foto: Ingrid Anderson-Jensen 

Emotionsgeladene Abschiede 
und Machulla-Anerkennung

Meisterschaft: Konfettiregen und Bierdusche
Der THW Kiel ist deutscher Handball-Meister. Die Norddeutschen machen den Titelgewinn mit einem 
souveränen Sieg in Göppingen perfekt und freuten sich danach auf die große Party in der Heimat.

MEISTER
dpa

Göppingen. Kapitän Doma-
goj Duvnjak und der schei-
dende Torwart Niklas Landin 
schwenkten nach dem fina-
len Spaziergang zum Titel 
im Konfettiregen ausgelassen 
die silberne Meisterschale, 
dann folgte in der Kabine mit 
einer Bierdusche für Trainer 
Filip Jicha der feuchtfröhli-
che Startschuss in eine lange 
Partynacht. Mit einem locke-
ren 34:27-Sieg bei Frisch Auf 
Göppingen hat sich der THW 

Kiel am Sonntag zum 23. Mal 
zum deutschen Handball-
Meister gekrönt. 

»Ich bin unglaublich stolz 
auf die Jungs, mit welcher 
Energie sie die Rückschläge 
in dieser Saison weggesteckt 
haben«, sagte Jicha nach dem 
erneuten Meister-Coup der 
Norddeutschen. Und Kreis-
läufer Patrick Wiencek froh-
lockte: »Die Freude und Er-
leichterung sind sehr groß. 
Jetzt freuen wir uns auf ein 
kühles Bier und die Party in 
Kiel.«

Nach dem Abpfiff legten 
die Kieler ein erstes Meister-

tänzchen auf das Parkett, 
während Jicha jeden seiner 
Schützlinge herzte. Dank des 
Erfolges am 34. Spieltag ver-
wies der Rekord-Champion 
mit 59:9 Punkten den ent-
thronten Titelverteidiger SC 
Magdeburg (57:11), der sich 
bei der HSG Wetzlar mit 
35:30 durchsetzte, auf Rang 
zwei. »Wir sind überglück-
lich. Diese Meisterschale ist 
verdient, denn wir haben 
eine sehr starke Saison ge-
spielt. Dieser Titel bedeutet 
sehr viel für den Verein. Wir 
werden das jetzt genießen.«  

Ich kam mit etwas 
mehr Haaren auf 
dem Kopf hierher, 
verlasse ihn dafür 
aber mit mehr auf 
der Brust.

Simon Hald,  
SG Flensburg-Handewitt

Bundesliga (Herren)
SG FleHa - RN Löwen 34:31
HSG Wetzlar - SC Magdeburg 30:35
TBV Lemgo - Füchse Berlin 35:32
FA Göppingen - THW Kiel 27:34
Stuttgart - Hannover-Burgd. 31:34
Bergischer HC - HC Erlangen 29:30
GWD Minden - Gummersbach 38:38
Hamm-å - SC DHfK Leipzig 28:33
HSV Hamburg - MT Melsungen 33:28

THW Kiel 34 1098:917 +181 59:9
SC Magdeburg 34 1124:982 +142 57:11
Füchse Berlin 34 1103:990 +113 51:17
SG FleHa 34 1062:929 +133 49:19
RN Löwen 34 1133:1025 +108 45:23
Hannover-Burgd. 34 994:978 +16 38:30
HSV Hamburg 34 1028:1010 +18 36:32
TBV Lemgo 34 1013:1010 +3 35:33
MT Melsungen 34 910:923 -13 34:34
Gummersbach 34 1036:1038 -2 33:35
SC DHfK Leipzig 34 999:1013 -14 31:37
Bergischer HC 34 955:997 -42 30:38
HC Erlangen 34 1009:1061 -52 30:38
FA Göppingen 34 955:989 -34 23:45
Stuttgart 34 912:1003 -91 23:45
HSG Wetzlar 34 886:991 -105 17:51
GWD Minden 34 932:1093 -161 13:55
Hamm-Westfalen 34 891:1091 -200 8:60

Oberliga (C-Junioren)
SG Breitenburg - TSV Bargteheide 6:0
Heider SV - SG Gr.Plöner See 8:1
JFV Südholstein - SC Weiche FL 08 1:1
TSV Kronshagen - JFV Lübeck 4:3
TSV Klausdorf - TuS Nortorf 2:2

1. Holstein KIel 23 119:14 +105 69
2. JFV Lübeck 23 79:45 +34 49
3. SpVg E. Molfsee 23 66:37 +29 49
4. SC Weiche FL 08 24 56:38 +18 39
5. JFV Südholstein 24 61:49 +12 39
6. TSV Kronshagen 24 58:44 +14 38
7. SG Breitenburg 22 61:45 +16 36
8. TuS Nortorf 23 41:51 -10 25
9. Heider SV 22 51:49 +2 24
10. VfB Lübeck II 22 38:68 -30 21
11. TSV Bargteheide 23 28:79 -51 21
12. TSV Klausdorf 24 38:80 -42 19
13. SV Eichede II 23 26:62 -36 17
14. SG Gr.Plöner See 22 18:79 -61 11

Landesliga Nord (A-Junioren)
SG DGF/Stjernen - SG Lohe/W./W. 2:4
TSV Altenholz - Conc. Schönkirchen 3:3
Eckernförder SV - TuS Jevenstedt 4:1
SG Schleswig - SG Westküste 1:7
SG Eiderstedt - Kieler MTV 1:1
SpVg E. Molfsee - Heikendorfer SV 3:4

1. Heikendorfer SV 22 81:28 +53 55
2. SG Westküste 22 83:27 +56 53
3. Eckernförder SV 21 58:39 +19 42
4. SpVg E. Molfsee 21 67:38 +29 39
5. SG DGF/Stjernen 23 74:59 +15 36
6. SG Eiderstedt 22 57:48 +9 31
7. TSV Altenholz 22 54:61 -7 28
8. TuS Jevenstedt 22 51:73 -22 27
9. Conc. Schönkirchen 22 47:60 -13 24
10. SG Schleswig 23 49:68 -19 24
11. TuS Nortorf 22 34:74 -40 17
12. Kieler MTV 22 27:81 -54 17
13. SG Lohe/W./W. 22 32:58 -26 14

Landesliga Nord (B-Junioren)
Heikendorfer SV - SG Eider 06 0:3
Gettorfer SC - SG DGF/Stjernen 19:0
SpVg E. Molfsee - SC Weiche Fl 08 II 3:5
SG Schleswig - SG Haithabu 0:3
TuS Rotenhof - TuS Nortorf 3:4
SG Langenhorn/Enge - Osterrönfelder TSV 1:2
TSV Kronshagen II - Husumer SV 4:3

1. SpVg E. Molfsee 24 110:26 +84 56
2. TSV Kronshagen II 23 93:32 +61 54
3. Gettorfer SC 24 121:38 +83 53
4. SC Weiche Fl 08 II 23 86:30 +56 49
5. TuS Nortorf 23 66:40 +26 46
6. SG Langenhorn/Enge 23 74:45 +29 44
7. SG Eider 06 25 43:49 -6 41
8. Osterrönfelder TSV 24 49:48 +1 35
9. SG Schleswig 23 55:63 -8 28
10. Husumer SV 24 61:76 -15 22
11. SG Haithabu 23 33:62 -29 19
12. Heikendorfer SV 24 33:139 -106 14
13. SG DGF/Stjernen 24 29:101 -72 12
14. TuS Rotenhof 25 33:137 -104 -1

Landesliga Nord (C-Junioren)
SG Haithabu - TSV Altenholz 1:0
Heikendorfer SV - Nordangeln Kickers 2:3
TuS Rotenhof - JFV Nordfriesland 2:1
Husumer SV - TSV Kronshagen II 1:0

1. JFV Nordfriesland 23 97:11 +86 58
2. Holstein Kiel II 21 123:31 +92 57
3. TuS Rotenhof 21 75:48 +27 35
4. TSV Altenholz 23 72:55 +17 35
5. SC Weiche FL 08 II 22 62:66 -4 33
6. TSB Flensburg 21 52:45 +7 32
7. SG Haithabu 22 43:53 -10 30
8. Husumer SV 22 47:79 -32 26
9. Eckernförder SV 21 32:49 -17 25
10. Nordangeln Kickers 21 37:84 -47 23
11. TSV Kronshagen II 21 39:65 -26 21
12. SpVg E. Molfsee II 20 29:63 -34 17
13. Heikendorfer SV 22 38:97 -59 15

Kreisliga Nord-Ost (B-Juniorinnen)
Athletika Wiesharde II - SG Eggebek/BoGa 1:18

1. SG Eggebek/BoGa 13 142:17 +125 36
2. IF Stjernen 14 70:24 +46 33
3. Athletika Wiesharde II 14 43:55 -12 18
4. SG Eggebek/BoGa II 13 28:55 -27 18
5. Eckernførde IF (7er) 14 50:65 -15 17
6. TSB Flensburg 14 30:46 -16 17
7. TuS D. Havetoft 14 31:97 -66 12
8. TSV Rundhof-E. 12 27:62 -35 9

Kreisliga Nord-Ost (B-Juniorinnen)
Athletika Wiesharde II - SG Eggebek/BoGa :
1. SG Eggebek/BoGa 12 124:16 +108 33
2. IF Stjernen 14 70:24 +46 33
3. Athletika Wiesharde II 13 42:37 +5 18
4. SG Eggebek/BoGa II 13 28:55 -27 18
5. Eckernførde IF (7er) 14 50:65 -15 17
6. TSB Flensburg 14 30:46 -16 17
7. TuS D. Havetoft 14 31:97 -66 12
8. TSV Rundhof-E. 12 27:62 -35 9

HANDBALL

FUßBALL
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Dass Sabine Mues zur Kreistagspräsidentin gewählt wird, war keine Überraschung bei der konstituieren-
den Sitzung des Kreistages Rendsburg-Eckernförde. Dass die CDU dann als Stellvertreter Michael Schunck 
vom SSW vorschlägt, allerdings schon. Im Vorfeld der Wahl hatte Hans-Jörg Lüth (SPD) dafür plädiert, 
dass der Kreistag trotz aller Meinungsverschiedenheiten parteiübergreifend zusammenhält.

KOMMUNALPOLITIK
Andrea Müller-Kudelka
amk@fla.de

Rendsburg. Vorwiegend har-
monisch verlief die konsti-
tuierende Sitzung des Kreis-
tags Rendsburg-Eckernförde. 
Das Präsidium besetzen jetzt 
die vier größten Fraktionen 
gemeinschaftlich. Es war ei-
ne kleine Überraschung, als 
CDU-Fraktionsvorsitzender 
Tim Albrecht nach Partei-
kollegin Sabine Mues den 
SSW-Abgeordneten Michael 
Schunck als dritten Stellver-
treter vorschlug. 

Die CDU folgte damit – 
wahrscheinlich aber, ohne 
dass das direkt beabsich-
tigt war – einem Appell von 
Hans-Jörg Lüth. Der Sozialde-
mokrat hatte als Dienstältes-
ter die Sitzung nach der Ver-
abschiedung der ehemaligen 
Präsidentin Juliane Rumpf 
und vor der Wahl ihrer Nach-
folgerin Sabine Mues kurzzei-
tig geleitet und diese Position 
genutzt, um sich mit grund-
sätzlichen Ratschlägen an die 

alten und neuen Mitglieder 
des Gremiums zu wenden. 
»Keine Idee ist zu blöd und 
die andere Meinung ist kein 
Quatsch«, sagte er und ver-
wies darauf, dass in der letz-
ten Wahlperiode beim emoti-
onalen Thema Krankenhaus 
einige Redebeiträge über das 
Ziel hinaus geschossen sei-
en. Sich selbst nahm er dabei 

ausdrücklich nicht aus. 

Beim Krankenhaus 
wird es emotional
Wie emotional die Diskussi-
on über die anstehenden Be-
schlüsse im Rahmen des Ver-
kaufs des Imland-Klinikums 
an die Schön-Gruppe am 
Freitagabend waren, erfuhr 
man allerdings nicht, denn 
diese fand wieder einmal im 
Anschluss im nichtöffentli-
chen Teil der Sitzung statt. 
Im Hauptausschuss hatte es 
am Vorabend jedenfalls recht 
lange gedauert, bis die Be-
ratungen über Themen wie 
Tarifverträge und Kosten für 
Altlasten auf den Grundstü-
cken der Klinik abgeschlos-
sen waren.

Michael Schunck freut 
sich über Anerkennung
Im öffentlichen Teil gab es 
vor allem freundlich lächeln-
de Gesichter. Sabine Mues 

dankte ihrer Vorgängerin 
und freute sich sehr über das 
einstimmige Ergebnis bei ih-
rer eigenen Wahl: »Ich bin 
überwältigt!« Zur ersten Stell-
vertreterin wählte der Kreis-
tag Anke Goetsch von der 
SPD (fünf Gegenstimmen), 
zur zweiten Sabine Leiende-
cker von den Grünen (fünf 
Gegenstimmen, vier Ent-
haltungen) und als einziger 
Mann im Präsidium wurde 
Michael Schunck vom SSW 
verpflichtet. »Das Amt ist ei-
ne große Ehre für unsere Ar-
beit und den SSW im Kreis 
Rendsburg-Eckernförde«, sag-
te er nach der Wahl zu Flens-
borg Avis.

Die Fraktionen im 
neuen Kreistag
Schunck übernimmt zudem 
– ebenso wie Goetsch bei der 
SPD – den Fraktionsvorsitz 
seiner Partei. Für die WGK, 
die sich mit Basis-Mitglied 
Holger Thiessen zusammen-
getan hat, spricht Andreas 
Höpken. Bei Bündnis 90/Die 
Grünen teilen sich den Frak-
tionsvorsitz Lukas Strath-
mann und Dr. Christine von 
Milczewski. Die FDP-Fraktion 

führt Tina Schuster.

Nachwahl lässt Kreistag 
weiter wachsen
Zudem wurde ein Wahlprü-
fungsausschuss gewählt. Ihm 
obliegt die Aufgabe, das Er-
gebnis der Nachwahl, die im 
Wahlkreis 22 in Eckernförde-
Nord am gestrigen Sonntag 
stattfand, zu begutachten. 
Dabei sollte sich entschei-
den, wie viele weitere Mit-
glieder in den Kreistag ein-
ziehen. Denn je nachdem, 
welche Partei das Direktman-
dat erringt, könnten noch 
Überhangmandate fällig wer-
den. Das Wahlergebnis lag 
bei Redaktionsschluss Sonn-
tag noch nicht vor.

Abschied von  
Dr. Max Kruse
Apropos Personalfragen: Von 
dem Verwaltungsmitarbeiter 
Dr. Max Kruse musste sich 
der Kreistag am Freitag ver-
abschieden. Er wird am 15. 
Juni ins Landwirtschaftsmi-
nisterium in Brandenburg 
wechseln.

SSW bekommt Spitzenamt 
im Kreistag in Rendsburg

Rendsburg-Eckernförde: Tim Albrecht, Fraktionsvorsitzender 
der CDU (l.), schlägt Michael Schunck vom SSW als dritten 
stellvertretenden Kreispräsidenten vor. Er wird wenig später 
mit großer Mehrheit gewählt (sechs Gegenstimmen, eine Ent- 
haltung). Screenshot

Kreistagspräsidentin: Ein- 
stimmig sprach sich das 
Gremium in Rendsburg für 
die Wahl von Sabine Mues 
(CDU) aus. Screenshot

Kreistagspräsidentin Sabine 
Mues (CDU) verpflichtet Mi-
chael Schunck (SSW), der 
gerade als dritter Stellvertre-
ter gewählt worden ist. Er-
ste Stellvertreterin ist Anke 
Goetsch (SPD, vorn), zweite 
Stellvertreterin Sandra Lei-
endecker (Bündnis 90/Die 
Grünen). Screenshot

RESÜMEE
Det var ingen overraskelse, at Sabine Mues (CDU) blev 
valgt til formand for amtsrådet på det konstituerende mø-
de i Rendsborg-Egernførde Amt. Men det var en overra-
skelse, at CDU foreslog Michael Schunck fra SSW som sin 
suppleant. Op til valget havde Hans-Jörg Lüth (SPD) opfor-
dret amtsrådet til at holde sammen på tværs af partierne 
på trods af alle meningsforskelle. Den opfordring følger 
amtsrådet nu efter bedste evne, for ud over Schunck blev 
også Anke Goetsch (SPD) og Sabine Leiendecker (De Grøn-
ne) valgt som suppleanter.

Øvelsen »Air Defender 2023« nærmer sig: Fra på mandag vil kampflyene tordne over Nordtyskland i ti 
dage. På flere tidspunkter vil luftrummet være blokeret på grund af Nato-øvelsen.

ØVELSE
Maximilian Matthies, SHZ, 
mab
redaktion@fla.de

Jagel. Den største øvelse for 
luftvåben siden grundlæggel-
sen af Nato kan begynde. For-
beredelserne til »Air Defen-
der 2023« er afsluttet, oply-
ste luftvåbnets inspektør, ge-
neralløjtnant Ingo Gerhartz, 
fredag på basen for Tactical 
Air Wing 51 »Immelmann« i 
Jagel. 

 - Det betyder, at i alt 25 na-
tioner er klar til at starte den-
ne øvelse på mandag, lød det.

Stor Nato-øvelse varer 
ti dage
Den tyskledede øvelse i tre 
luftrum over dele af Nord-

tyskland og Nordsøen samt 
dele af det østlige og sydli-
ge Tyskland vil vare ti dage. 
Scenarierne omfatter angive-
ligt bekæmpelse af droner og 
krydsermissiler, beskyttelse 
af byer, lufthavne og havne 
og direkte støtte til landstyr-
ker. Ifølge Gerhartz skal på-
virkningen af den civile fly-
trafik være så minimal som 
mulig.

Kampfly ved Air 
Defender 2023
Ifølge flyvevåbnets inspektør 
er 250 fly involveret i øvel-
sen, hvoraf 190 er kampfly. 

- Denne indsættelse er unik 
i sit omfang og er blevet gen-
nemført på mindre end en 
uge. Med dette har vi, de for-
skellige luftstyrker, vist, at vi 
kan reagere og handle meget 

hurtigt, sagde han, og nævn-
te, at USA stiller med de fle-
ste fly til øvelsen.

Gerhartz fortæller, at han 
lancerede forslaget om »Air 
Defender 2023«, da han til-
trådte i USA i 2018. På det 
tidspunkt var Ruslands an-
nektering af Krim i Ukraine 
den udløsende faktor.

  - Det stod klart for os i 
Tyskland, også efter de man-
ge år i Afghanistan, at vi var 
nødt til at vende tilbage til 
evnen til nationalt forsvar og 
allianceforsvar.

Ifølge Gerhartz sender 
øvelsen »ikke noget signal 
mod nogen. Signalet er til os, 
til Nato-nationerne, om at vi 
er i stand til at reagere eks-
tremt hurtigt, især på luft-
våbensiden.« Oberstløjtnant 
Jürgen Schönhöfer sagde fre-

dag ved et lignende pressear-
rangement på luftbasen Le-
chfeld i Bayern: 

  - Vi ønsker at præsentere 
en troværdig afskrækkelse 
med et Article Five-scenarie, 
sagde han. 

Artikel fem refererer til Na-
tos beredskab, hvor allierede 
styrker hjælper et medlems-
land under militært angreb. 

 - Logisk set er dette også et 
klart signal til Rusland, sagde 
Schönhöfer.

Hvornår er det tyske 
luftrum lukket?
Med hensyn til mulige re-
striktioner for civil flytra-
fik under øvelsen sagde Ger-
hartz: 

  - Vi gør selvfølgelig alt, 
hvad vi kan under denne 
øvelse for at holde restriktio-

nerne for civil flytrafik på et 
absolut minimum. 

Han tilføjede, at øvelsen vil 
være afsluttet, inden den før-
ste tyske delstat går på som-
merferie.

Midlertidige lukninger af 
luftrummet over Tyskland 
er planlagt i forbindelse med 
Nato-øvelsen. Som et dia-
gram fra portalen »Statista«, 
der viser data fra Bunde-
swehr og German Air Traffic 
Control, viser, er det nordli-
ge øvelsesområde reserveret 
til militær brug på hverdage 
mellem klokken 16 og 20.

I øst er tidspunkterne mel-
lem klokken 10 og 14. I syd 
er øvelserne planlagt mellem 
klokken 13 og 17. Der må ikke 
foretages øvelsesflyvninger 
om natten og i weekenden.

Nato-øvelse spærrer nordtysk luftrum af

VHS LECK

Skyd med  
langbue
Læk. Lørdag den 01. juli kl. 
15.00 tilbyder vhs Leck en 
workshop for alle, der ger-
ne vil lære traditionel bue-
skydning med langbuer at 
kende. Kursusleder er Axel 
Preuschoff. Forudgående 
tilmelding til vhs Leck (tlf. 
04662 / 45 39) er påkrævet 
til arrangementet. Delta-
gelse er mulig fra en alder 
af 15 år. Det komplette ud-
styr vil blive stillet til rå-
dighed. Deltagerne bedes 
bære passende tøj og solide 
sko. Arrangementet finder 
sted i Karlum. ep

APOTEKER I SYD-
SLESVIG MANDAG

Flensborg:
Friedheim-Apotheke am 
Twedter Plack 
Marrensdamm 12 
24944 Flensburg 
Tel.: 0461-37480
Slesvig:
Dom Apotheke am ZOB 
Plessenstr. 13 
24837 Schleswig 
Tel.: 04621-25859
Husum:
Arlau-Apotheke 
Westerende 44 
25884 Viöl 
Tel.: 04843-1505
Rendsborg:
Stop-Apotheke 
Eckernförder Str. 48c 
24768 Rendsburg 
Tel. 04331-71204
Egernførde:
Linden-Apotheke 
Hauptstr. 20 
24357 Fleckeby 
Tel. 04354-8676
Nordfrisland:
Wolfs Apotheke 
Markt 28 
25821 Bredstedt 
Tel. 04671-91700

BEREDSKAB I SYD-
SLESVIG

Ärztl. Bereitschaftsdienst:
Tel. 116117
Zahnärztlicher Notdienst:
Flensburg  
Tel. 0461 1824747
Schleswig  
Tel. 04621 5499945
Notdienst-Praxis der 
Hausärzte: 
Diakonissen-Anstalt,
Knuthstraße 1
Tel. 0461 116117  
(19-22.30 Uhr)
Krisentelefon:
Tel. 04621 988404 (19-7 
Uhr)
Kinder- und Jugend- 
notdienst:
Tel. 0461 850
Frauenhaus:
Tel. 0461 46363
Frauennotruf:
Tel. 0461 90908200  
(10-12 Uhr)
Giftinformationszentrum: 
Tel. 0551 19240
Patientenombudsfrau: 
Regina Klingsporn, 
Tel. 0461 25963,
www.ombudsmann-sh.de
Verbraucherzentrale:
Schiffbrücke 65,
Tel. 0461 28604 (10-18 Uhr)
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For knap et år siden blev ni tilfældige ofre ramt af skud, da en bevæbnet, sindsfor-
styrret mand gik til angreb i storcenter. Tre døde, mange andre skræmt.

RETSSAG
Rune Øgendahl 
ritzau

København. I knæ. Upåklædt. 
Rivende sig i det hår, den ik-
ke har, og med et glat ansigt 
uden karaktertræk sidder fi-
guren Justitio bag den ophø-
jede dommerpult i Køben-
havns Byrets nævningerets-
sal på Nytorv.

Figuren er en moderne 
fortolkning af domsmagten. 
Men den er vel nærmest så 
langt fra den velkendte nav-
nesøster Justitia, retfærdighe-
dens gudinde, som vi kender 
med sværdet i den ene hånd, 
vægten i den anden og bind 
for øjnene, som man kan 
forestille sig.

En anmelder skrev i Infor-
mation for år tilbage: »Hau-
gen Sørensens Justitio virker 
dog hverken overbevist om 
det gode i mennesket eller 
synderligt stærk. Figuren vir-
ker snarere fortvivlet og tyn-
get, som var verden løbet tør 
for godhed.«

Og begivenhederne i den 
sag, som mandag indledes i 
retssalen, der udsmykkes af 
billedhugger Jørgen Haugen 
Sørensens »Justitio og Vid-
nerne«, in mente gør det nok 
også vanskeligt for mange at 
tro på ret meget godt i ver-
den.

Kaos, pludselig død, van-
vid, rædsel, fortvivlelse og 
ulykke er blot en lille del af 
det negative vokabularium, 
man nærmest tvinges til at 
tage i anvendelse, når sagen 
skal beskrives.

To mindreårige børn så på 
nærmeste hold deres far bli-
ve dræbt af to skud i området 
foran biografen i storcentret 
Field’s i København 3. juli 
sidste år. To teenagere på 17 
år blev også dræbt, en dreng 
foran biografen, en pige på 
en rulletrappe.

Seks andre blev ramt af 
skud, andre var i fare for at 
blive ramt og andre igen blev 
truet af den efter alt at døm-
me sindsforstyrrede riffelbe-
væbnede gerningsmand.

Hændelsesforløbet er be-
skrevet i det anklageskrift, 
som specialanklager Søren 
Harbo vil læse op, når retssa-
gen mod den 23-årige mand, 
som er tiltalt for drab, drabs-
forsøg, fareforvoldelse, trus-
ler og overtrædelse af våben-
loven, går i gang.

Her vil sagen og nogle af 
de hidtil ikke offentliggjorte 
oplysninger i de kommende 
uger blive rullet op.

Ud over den sammenkrøb-
ne Justitio bag dommerpane-
lets bord er retslokalets væg-
ge udsmykket med relieffer 
af uhyggelige skikkelser. Det 
er »vidnerne« i kunstværket.

Måden hvorpå de klumper 
sig sammen og gemmer sig 
bag hinanden leder i uhyg-
gelig grad tankerne hen på, 
hvordan man kan have fore-
stillet sig, at de forskræmte 
kunder i storcentret den juli-
dag klokken 17.33 forsøgte at 
gemme sig og flygte, da der 
uden varsel blev skudt mod 
tilfældige.

Sagens anklageskrift be-
skriver en episode på en rul-
letrappe fyld med folk. Trap-
pen kører i retning mod ger-
ningsmanden – folkene prø-
ver at komme væk.

Kunstværket hylder ikke 
storladne og svulstige fore-
stillinger om ret, retfærdig-
hed, myndighed og objektivi-
tet, og hvad man ellers måtte 
kunne finde på at begreber, 
som skulle beskrive det ide-
elle retssamfund.

Dets udtryk er præget af 
angst, fortvivlelse, håbløshed 
og tilfældighed, og nogle vil-
le sikkert mene, at det mere 
hørte hjemme på en psykia-
trisk afdeling end i en rets-
bygning.

Sindsyg gerningsmand
Og netop psykiatrien spil-
ler en helt central rolle i sa-
gen fra Field’s. Den 23-årige 
mand er nemlig syg. Meget 
syg. Sindssyg. Han har forud 
for angrebet i Field’s nær-
mest været kastebold i et psy-

kiatrisk system, som ikke har 
taget tilstrækkelig hånd om 
ham.

En undersøgelse foretaget 
af en specialgruppe i Regi-
on Hovedstaden har på bag-
grund af sagen udpeget en 
række punkter med »forbed-
ringspotentiale«, som var det 
ord, gruppens formand brug-
te.

Regionen kunne dog ikke 
på baggrund af sin undersø-
gelse fastslå, at skudangrebet 
ville være undgået, hvis ikke 
systemet havde haft de man-
ge mangler.

I Danmark straffes perso-
ner, som i gerningsøjeblikket 
var utilregnelige på grund af 
sindssyge, ikke. Men findes 
de skyldige, kan de idømmes 
andre retsfølger end straf.

Anklagemyndigheden vil 
i Field’s-sagen kræve den 
23-årige mand anbragt på 
den særligt sikrede afdeling 
kaldet »Sikringen« i Slagelse. 
Anbringelsen skal være på 
ubestemt tid.

Hvordan den 23-årige for-
holder sig til anklagerne, er 
en smule uklart. Hans advo-
kat, Luise Høj, har tidligere 
sagt, at der er en delvis er-
kendelse. Det er dog ikke 
specificeret nærmere.

Sagen begynder mandag og 
vil blive behandlet over seks 
dage. Der ventes dom 5. juli.

UNGDOMSPARTI

Danmarks- 
demokra-
terne
København.  Danmarks-
demokraterne har søndag 
præsenteret sit ungdoms-
parti, oplyser partiet på 
Twitter.

Ungdomspartiet har fået 
navnet DD-Ungdom, og i 
spidsen som landsformand 
er Patrick Culmsee Bryhl 
Madsen. Patrick Culmsee 
Bryhl Madsen er medlem 
af Sydslesvigudvalget i Fol-
ketinget, selv om han ikke 
er folkevalgt. /ritzau/

 
SAMARBEJDE

Fængsler i 
Kosovo
København. Dansk udvik-
lingsbistand på godt 200 
millioner kroner til Ko-
sovo er en betingelse for, 
at Danmark kan leje 300 
fængselspladser i landet 
til udvisningsdømte. Det 
oplyser Kosovos justitsmi-
nisterium i en mail til Ber-
lingske.

Dermed udfordrer Koso-
vo officiel dansk forklaring 
om fængselsaftale, skriver 
mediet.

Udenrigsministeriet op-
lyser i en mail til Berling-
ske, at »der er tale om to 
særskilte aftaler, men at 
det er klart, at de også ud-
gør et samlet øget politisk 
samarbejde med Kosovo«. 
Men det er tilsyneladende 
ikke det indtryk, man har i 
Kosovo.  Planen om at leje 
de 300 fængselspladser i 
Kosovo er en del af flerårs-
aftalen for Kriminalforsor-
gen 2022 til 2025. Aftalens 
hovedformål er at hånd-
tere, at de danske fængsler 
er overfyldte og mangler 
betjente. /ritzau/

 
FOLKEMØDE

Rødt kort 
til Paludan
Allinge. Bornholms Politi 
ønsker ikke, at Stram Kurs-
stifteren Rasmus Paludan 
deltager ved Folkemødet i 
denne uge. Det fremgår af 
et udkast til en afgørelse, 
som Rasmus Paludan lør-
dag har delt på Facebook.

Folkemødet begynder 
torsdag. 

Et påbud vil betyde, at 
han ikke må opholde sig 
blandt andet »i og omkring 
arrangementsområdet i og 
omkring Allinge« og kan 
i sidste ende blive fjernet 
af politiet, hvis han bryder 
påbuddet. Det fremgår af 
politiloven, at hvis mindre 
indgribende midler ikke er 
tilstrækkeligt, kan politiet 
om nødvendigt frihedsbe-
røve den eller dem, som 
udgør faren.

Han skriver dog i sit 
Facebook-opslag, at han vil 
deltage i Folkemødet alli-
gevel og kalder afgørelsen 
for »ulovlig«. /ritzau/

RESÜMEE
Diesen Montag beginnt 
der Prozess um eines der 
schrecklichsten Verbre-
chen der jüngeren däni-
schen Geschichte. Ange-
klagt ist ein 23-jähriger 
psychisch kranker Mann, 
der im Juli 2022 im Ein-
kaufszentrum Field’s in 
Kopenhagen wahllos auf 
Menschen schoss. Ein 
zweifacher Vater und 
zwei 17-Jährige starben, 
sechs Personen wurden 
schwer verletzt.

TØRKE
ritzau

København. Det er usædvan-
ligt tørt i store dele af lan-
det. Det kan man se hos Dan-
marks Meteorologiske Insti-
tut (DMI), hvor det landsdæk-
kende tørkeindeks i week-

enden er nået op på 10,0 og 
dermed det højeste niveau på 
skalaen.

Niveauet på tørkeskalaen 
er endda højere, end det var 
under den historisk varme 
sommer i 2018. Her nåede 
tørkeindekset på landsplan 
ikke op på det højeste ni-
veau, men toppede på 9,8 i 

juli. Det siger Lars Henriksen, 
der er vagthavende meteoro-
log hos DMI.

- 2018 var knashamrende 
tør. Om tørkeindekset ligger 
på 9,8 eller 10,0 har i virkelig-
heden ikke den store betyd-
ning. Både 2018 og denne her 
sommer er indtil videre knas-
tørre. Uanset om det (tørke-

indekset, red.) ligger på 8, 9 
eller 10, er man så højt oppe, 
at så skal man tage sine for-
holdsregler uanset hvad, si-
ger han.

Tørkeindekset har en skala 
fra 1 til 10, og det angiver ri-
sikoen for tørke i Danmark. 
Når niveauet rammer det ild-
røde 10-niveau, er det et ud-

tryk for, at der er »høj risiko 
for tørke«.

Også Beredskabsstyrelsens 
brandfareindeks stiger i dis-
se dage, og i løbet af mandag 
ventes risikoen at være »høj« 
eller mere i det meste af lan-
det. Fortsat varmt vejr gør, at 
det kan blive nødvendigt at 
indføre afbrændingsforbud.

Rædselsminutter i 
Field’s oprulles i retten

Beredskaber forbereder sig på knastør sommertid 

Talstærkt politi mødte op ved indkøbscentret Field’s i Ørestad søndag den 3. juli 2022. Nu begynder retssagen mod den 23-åri-
ge tiltalte. Arkivfoto:  Claus Bech, Ritzau Scanpix

FAKTA

Sindssyge  
gerningsmænd  
straffes ikke

Ifølge dansk lov kan 
man ikke straffe perso-
ner, der i gerningsøje-
blikket må anses for at 
have været utilregnelige. 
At de ikke straffes er dog 
langtfra ensbetydende 
med, at sagen ikke får 
konsekvenser.

Straffelovens paragraf 
16 lyder indledningsvist: 
»Personer, der på ger-
ningstiden var utilregne-
lige på grund af sinds-
sygdom eller tilstande, 
der må ligestilles her-
med, straffes ikke.«

Konsekvenserne er be-
skrevet i straffelovens 
paragraf 68: »Hvis en 
tiltalt frifindes for straf 
i medfør af paragraf 
16, kan retten træffe 
bestemmelse om an-
vendelse af andre for-
anstaltninger, der findes 
formålstjenlige for at 
forebygge yderligere lov-
overtrædelser. Såfremt 
mindre indgribende for-
anstaltninger som tilsyn, 
bestemmelser vedrø-
rende opholdssted eller 
arbejde, afvænnings-
behandling, psykiatrisk 
behandling med videre 
ikke findes tilstrækkeli-
ge, kan det bestemmes, 
at den pågældende skal 
anbringes på psykiatrisk 
afdeling, i institution for 
personer med vidtgå-
ende psykiske handicap 
eller under tilsyn med 
mulighed for admini-
strativ anbringelse eller i 
egnet hjem eller institu-
tion til særlig pleje eller 
forsorg.«

Kilde: Straffeloven.



12 Kultur mandag, 12. juni 2023

KONZERT

Musik auf 
Gongs 
in Tarp
Tarp. Am Sonntag, dem 
18. Juni, 18 Uhr, findet in 
der Evangelischen Ver-
söhnungskirche Tarp ein 
Gongkonzert statt. Gong-
spieler Peter Heeren wird 
sein Publikum in die Welt 
seiner avantgardistischen 
Klangkunst entführen. 
Dabei wird er auf sechs 
Gongs spielen, unter ande-
rem auf Gongs von Paiste, 
sowie auf dem weltgrößten 
Chao-Gong aus China.

Peter Heeren hat Kir-
chenmusik und Komposi-
tion in Lübeck und Ham-
burg studiert, Konzertreife 
erlangt und ist mehrfacher 
Preisträger für sein Orgel-
spiel und seine Komposi-
tionen. Seit 2000 beschäf-
tigt er sich mit Gongs und 
ihren Klangwirkungen.

Kürzlich wurde in Wup-
pertal seine kosmische 
Sinfonie für 10 Gongs im 
Rahmen des Beuys-Perfor-
mancefestivals »Ich trete 
aus der Kunst aus« urauf-
geführt. Er ist Kantor der 
Evangelisch-Luth. Kirchen-
gemeinde Marne und lebt 
in Itzehoe.

Der Eintritt ist frei, eine 
Kollekte ist willkommen. 
hcd

 
MUSIKFEST

Besucher- 
rekord in 
Hamburg
Hamburg. Das Internatio-
nale Musikfest Hamburg 
ist mit einem Besucher-
rekord zu Ende gegangen. 
Das fünfwöchige Festival 
zog rund 92.000 Zuschau-
er an, die große Orchester 
und Solisten, Weltmusik, 
Musiktheaterprojekte und 
einen Chanson-Schwer-
punkt erleben konnten, 
wie die Veranstalter mit-
teilten. Die Gesamtauslas-
tung lag bei 95 Prozent. Im 
Vorjahr hatten 75.000 Men-
schen das Festival besucht.

Seit dem 28. April waren 
unter dem Motto »Liebe« 
fünf Wochen lang interna-
tionale Top-Stars der Klas-
sik-Szene wie Cecilia Barto-
li, Barbara Hannigan, Lang 
Lang und Krystian Zimer-
man in Hamburg zu Gast. 
Das Musikfest fand in der 
Elbphilharmonie und der 
Laeiszhalle statt.

Am vergangenen Diens-
tag hatte der Vorverkaufs-
start für die neue Saison 
2023/2024 in der Elbphil-
harmonie zu einem gro-
ßen Ansturm geführt. 
»Wegen der immensen 
Nachfrage kam es im On-
line-Shop deshalb zu länge-
ren Wartezeiten«, sagte der 
Pressesprecher der Elbphil-
harmonie, Martin Andris. 
In der Zwischenzeit habe 
sich die Lage beruhigt, und 
es könnten immer noch 
Tickets für die 400 neuen 
Konzerte gekauft werden. 
dpa

Sønderjyllands Symfoniorkester fejrer sankthans – med eller uden bål. Foto: Hans Christian Davidsen

RESÜMEE

Wer den Mittsommer-
abend in Begleitung des 
Sønderjyllands Symfo-
niorkester verbringen 
möchte, kann dies im 
Konzertsaal Alsion in 
Sønderborg tun.

Die Veranstaltung be-
ginnt am Freitag, dem 
23. Juni, um 19.30 Uhr 
und endet bei einem Jo-
hannisfeuer mit Reden 
und Gesang direkt am 
Alsensund. Flensborg 
Avis konnte noch nicht 
endgültig in Erfahrung 
bringen, ob das Feuer 
wirklich entzündet wird, 
nachdem bereits meh-
rere Mittsommerfeuer 
aufgrund der derzeitigen 
Trockenheit und der zu-
nehmenden Brandgefahr 
in Dänemark abgesagt 
wurden.

Sønderjyllands Symfoniorkester sætter punktum for sæsonen med en sankthanskoncert. Bagefter er der 
det planlagt sankthansbål ved Alssund.

SANKTHANS-MUSIK
Hans Christian Davidsen
hcd@fla.de

Sønderborg. Har man lyst 
til at holde sankthansaften i 
selskab med Sønderjyllands 
Symfoniorkester, så er chan-
cen der i Koncertsalen Alsion 
i Sønderborg.

Det er fredag den 23. juni 
klokken 19.30, og bagefter er 
der planlagt bål, tale og fæl-
lessang ved Alsion lige ud til 
Alssund. Det oplyser kom-
munikationsmedarbejder Ga-
brijela Lozancic fra Sønder-
jyllands Symfoniorkester.

Flensborg Avis har forsøgt 
at få fat på Gabrijela Lozan-
cic for at høre, om bålet vit-
terligt bliver tændt i tørketi-
den, hvor flere sankthansbål 
rundt omkring i Danmark i 
mellemtiden bliver aflyst på 
grund af den stigende brand-
fare. Det er desværre ikke 
lykkedes. Ifølge Martin Nør-
bæk, der er direktør for Kon-
certsalen Alsion, er der dog 
endnu ikke taget skridt til en 
aflysning af bålet:

- Så længe myndighederne 
ikke forbyder afbrænding, 
regner vi også med, at sankt-
hansbålet bliver tændt, siger 
han.

Aftenens dirigent er orke-
strets chefdirigent Johannes 
Wildner, og programmet 
byder på Pjotr Tjajkovskijs 
»Sérénade Mélancolique«, 
Pablo de Sarasates »Car-
men Fantasi«, Elgars »Salut 

d’amour« og afslutningsvis 
Felix Mendelssohn-Barthol-
dys »En skærsommernats-
drøm«. 

Aftenens violinsolist, Tibor 
Kováč spiller solostykkerne 
i Sarasates Carmen Fantasi 

– et af violinverdenens mest 
krævende og virtuose vær-
ker. De to up-and-coming so-
praner, dansk-russiske Yana 
Kleyn og danske Clara Ceci-
lie Thomsen, spiller alferne i 
Mendelssohns musiske versi-
on af William Shakespeares 
»En skærsommernatsdrøm«. 
De to sangsolister understøt-
tes af de kvindelige kormed-
lemmer fra Filharmonisk 
Kor.  

Café Alsion står traditio-
nen tro for salg af ringrider-
pølser, øl, vin og vand efter 
koncerten. Koncerten mar-
kerer afslutningen på orke-
strets sæson.

Jada er tvunget til aflyse sin koncert i Sønderborg, men Kultur i Syd har sørget for, at festen stadig fort-
sætter med et udvidet program med hele to nye navne.

AFLYSNING
Claus Rantzau Møller 
JydskeVestkysten

Sønderborg. En af tidens hot-
teste musiknavne Jada kom-
mer alligevel ikke til Mølle-
parken lørdag den 17. juni.

Grunden til aflysningen er, 
at Jada er gravid og der op-
stået nogle komplikationer, 
der gør, at hun er blevet ind-
lagt på hospitalet.

- Jeg troede, jeg skulle dele 
nyheden nu for bagefter at 
stå på scenen hele somme-
ren og gøre det, jeg elsker, 
sammen med jer. Jeg kan 
ikke beskrive, hvor meget 
jeg havde glædet mig til at 
skulle rundt til jer alle sam-
men og synge med mit barn 
i maven, lyder meldingen fra 
hende på Kultur i Syds face-
book-side.

- Jordemødre og læger på 
Hvidovre og Riget har været 
fantastiske og har passet så 
godt på os og sørget for at alt 
stadig er okay med mig og 
vores lille efterårsbarn. Men 
de har også gjort det klart, at 

jeg, på grund af komplikatio-
nerne, ikke skal ud og synge 
lige foreløbig.

Alle koncert aflyst
Jada har aflyst alle sine kon-
certer i juni måned og også 

alle kommende internatio-
nale shows.

Medina vender tilbage
Rock i Mølleparken er nor-
malt kendt for koncertafte-
ner med to store navne, men 
lørdag den 17. juni giver Kul-
tur i Syd publikum hele tre 
koncerter på én billet.

- Vi har sørget for, at festen 
stadig fortsætter med et ud-
videt program. Derfor sky-
des aftenen i gang allerede 
kl. 19:15 med Zar Paolo, som 
giver den første koncert. Zar 
Paolo er et band, der har fået 
masser af opmærksomhed 
og ros for deres debut-album 
»Elendig Software«. Det er 
virkelig et band, du skal hol-
de øje med, lyder det fra ar-
rangøren Kultur i Syd.

For forudover allerede pro-
gramsatte Annika Aakjær og 
ovennævnte Zar Paolo kom-

mer nu også et andet stort 
navn – Medina. Hun går på 
scenen, efter at Annika Aak-
jær har overtaget efter Zar 
Paolo.

- Sidst, men bestemt ikke 
mindst, vender Medina til-
bage til Mølleparken og gi-
ver os en uforglemmelig af-
slutning på aftenen. Medina 
er en af de mest populære 
danske kvindelige popstjer-
ner, og hendes sange som 
»Kun For Mig«, »For Altid«, 
»Ensom« og »Kl 10« er blevet 
soundtracket til mange af vo-
res liv. Vi er glade for at have 
hende tilbage på scenen og 
dele hendes fantastiske sang-
skat med jer alle, skriver Kul-
tur Syd.

Denne triple-koncert er en 
del af partoutkortet til Rock 
i Mølleparken 2023, men du 
kan også få adgang ved at 
købe en endagsbillet.

Symfoniske toner til 
sankthans i Sønderborg

Gravid stjerne aflyser koncert i Sønderborg

Så længe myndighederne ikke forbyder 
afbrænding, regner vi også med, at 
sankthansbålet bliver tændt.

Martin Nørbæk, direktør for Alsion

Jada under en koncert på Kløften festival i Haderslev sidste 
år. Foto: Ludvig Dittmann, JydskeVestkysten
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Russerne elsker at læse. Men deres læsevaner har ændret sig markant, siden krigen brød ud. Flere ældre bøger om totalitære 
regimer og krig er blevet voldsomt populære – og de er ikke just smigrende for den russiske krigsførelse.

LITTERATUR
Nina Schaumann
Berlingske

Moskva. For at kunne forstå 
russisk historie og kultur 
skal du først forstå russisk 
litteratur.

At sige, at russisk littera-
tur har en dyb indvirkning 
på strukturen i det russiske 
samfund, vil være en under-
drivelse.

Russiske skolebørn intro-
duceres til deres lands lit-
terære kanon i 5. klasse. De 
læser bøgerne for deres »uni-
verselle visdom« samt deres 
bidrag til den »nuværende 
forståelse af Ruslands natio-
nale identitet«.

Ruslands største forfattere 
som Lev Tolstoj og Fjodor 
Dostojevskij skrev ikke med 
underholdning for øje. I ste-
det stak de til den menne-
skelige psykologi og forsøgte 
at finde svaret på, hvordan et 
samfund skal opbygges.

For at sige det på en anden 
måde – russerne tager ikke 
let på deres bogforbrug.

Og de elsker at læse.
Ifølge en undersøgelse fra 

det russiske, statsstøttede 
analyseinstitut VCIOM kan 
over 90 procent af befolk-
ningen lide at have snuden i 
en bog, mens 59 procent læ-
ser hver uge. Hvis ellers tal-
lene er retvisende, er det den 
næsthøjeste andel i verden 
efter Kina.

Dystopisk historie 
bliver virkelighed
Da Rusland 24. februar 2022 
indledte den krig, som be-
folkningen kun må kalde en 
»særlig militæroperation«, er-
kendte mange russere straks 
den nye virkelighed, som de 
lever i.

George Orwells dystopiske 
roman »1984« blev hurtigt 
den mest populære skønlitte-
rære bog ifølge det russiske 
statsmedie Tass. Pludselig 
kunne bogen af den britiske 
forfatter ses i hænderne på 
folk, der slentrede i Moskvas 
gader eller ved siden af ferie-
gæster, der solbadede på Ka-
liningrads strande. Året før 
var det primært russiske for-
fattere, der toppede listen.

Romanen foregår i en fik-
tiv fremtid, hvor totalitære 
herskere fratager borgerne 
deres rettigheder og hjerne-
vasker dem til at støtte lan-
dets krigsførelse. Bogen var 
bandlyst i Sovjetunionen ind-
til 1988.

George Orwell sagde selv 
om bogen, at han brugte Jo-
sef Stalin som den primære 
inspiration til historien, 
hvori »tankepolitiet« tvinger 
borgerne til at tro, at krig er 
fred, og frihed er slaveri.

Herved bliver der sat lig-
hedstegn til Vladimir Putins 
krigsførelse.

Men russiske myndigheder 
har sagt, at bogen skal ses 
som en anklage mod vest-
lig kultur, ikke den russiske 
stat.

- I mange år troede vi, at 
Orwell beskrev totalitaris-
mens rædsler. Dette er en af 

de største myter i verden. Or-
well skrev om afslutningen 
på liberalismen, sagde Rus-
lands udenrigsministeriums 
talsmand, Maria Zakharova, 
ved en offentlig begivenhed 
i maj i år.

- Det er dem i Vesten, der 
lever i en fantasiverden, hvor 
folk bliver overvåget, sagde 
hun.

Anders Engberg-Pedersen 
professor i litteraturviden-
skab ved Syddansk Universi-
tet, forsker i krigens kultu-
relle former.

- Det er et statsligt medie, 
som producerer den her li-
ste. Bøgerne på den kan tyde 
på, at det faktisk er sandt, 
fordi det ikke umiddelbart 
er noget, som staten har en 
interesse i at offentliggøre, 
siger han om opgørelsens va-
liditet.

Men han siger, at det kan 

vise et andet billede af rus-
sernes holdning til krigen:

- Det er jo svært at finde ud 
af, hvad befolkningen egent-
lig mener om krigen. Men 
bøger, som undersøger pro-
blemerne med autokratiske 
regimer, kan det næppe være 
i et autokratisk regimes in-
teresse at udbrede. At »1984« 
er på listen, kunne godt tyde 
på, at man begynder at blive 
mere skeptisk indstillet.

Drømmer sig væk
Bogen er ikke den eneste på 
russernes læseliste. Efterhån-
den som den økonomiske 
situation blev forværret, og 
nyhederne om Ruslands mi-
litære fiaskoer i Ukraine be-
gyndte at sive ind i landet, 
opgav folk at læse om økono-
mi og selvhjælp. I stedet er 
de i større grad gået over til 
fiktionsbøger.

Særligt er romantik, fan-
tasy, science fiction og detek-
tivbøger i høj kurs, når folk 
skal slippe væk fra virkelig-
heden.

Men måske det mest in-
teressante på den russiske 
læseliste er blandt de faglit-
terære, hvor bøger om Nazi-
tyskland er i høj kurs. Men 
ikke på den måde, de plejer.

Hvor de populære bøger 
om det emne ofte beskæfti-
ger sig med, hvor helteagtig 
Sovjetunionen var, handler 
de nu i stedet om, hvordan 
det lykkedes Adolf Hitler at 
komme til magten.

I starten af krigen var den 
russiske oversættelse af »Psy-
kologi og eksistens« den 
mest solgte. Bogen, der er fra 
1946, er skrevet af den østrig-
ske psykiater og Holocaust-
overlevende Viktor Frankl.

Frankl, som blev befriet 
fra Auschwitz, udforsker i 
sin bog måder at finde styr-
ke og modstandsdygtighed i 
modgang og undertrykkelse. 
Bogens genoplivning er ikke 
just smigrende for Putin.

Nicholas Stargardts bog 
»Den tyske krig: En nation 
under våben« er også ble-
vet en bestseller. Bogen ud-
forsker, hvordan den tyske 
befolkning hjalp Hitler til 
magten, og den beskriver 
massepsykose under krig, 
herunder den følelsesmæssi-
ge mobilisering for at støtte 
magthaverne. Bogens popu-
laritet er et andet bud på, at 
nutidens russere kan spejle 
sig i Nazityskland.

Skaber interesse
Ubevidst kan regeringen selv 
være med til at puste til il-
den. Sidste år blev det ind-
ført ved lov, at alle bøger, 
der er produceret med uden-
landsk finansiering, skal ha-
ve et særligt mærkat på for-

siden. Ligesom at forbuden 
frugt smager bedst, kan den 
etiket fungere som reklame 
for at tiltrække visse læsere.

Mens enhver form for pro-
test i offentligheden er ble-
vet forbudt i Rusland, er no-
get så simpelt som at læse 
blevet en form for modstand: 
Folk køber disse bøger og 
sætter spørgsmålstegn ved 
krigen, der bliver sammen-
lignet med de værste eksem-
pler på totalitarisme.

Ude af stand til at prote-
stere åbent udtrykker folk 

en anden form for modstand 
ved at læse litteratur, der er 
forbudt, frarådes eller kaster 
et ugunstigt lys på regimet.

Ved første øjekast virker 
denne form for modstand 
måske ikke vigtig, når nu et 
flertal af russerne siger, at de 
støtter krigen. Alligevel kan 
deres læsevaner ikke neglige-
res så let. Det har betydning 
for Rusland og krigens frem-
gang, hvilket verdenssyn be-
folkningen har.

Bøger som våben
Bøger har historisk set spillet 
en nøglerolle i krigstid.

Under Anden Verdenskrig, 
da Tyskland tilintetgjorde 

utallige bøger, der var en 
hindring for krigsførelsen, 
blev en række kampagner 
igangsat.

Forme bevidsthed
Dengang stod amerikanske 
bibliotekarer i spidsen for 
en national kampagne for 
at indsamle bøger til solda-
ter og dermed sende dem til 
krigszonerne bevæbnet med 
ideer. De tænkte, at den bed-
ste måde at kæmpe tilbage 
på, var at opmuntre amerika-
nerne til at læse mere.

I den forbindelse udtalte 
daværende præsident Frank-
lin D. Roosevelt, at »bøger er 
våben i idékrigen«, og sloga-
net blev gjort til allemands-
eje.

- Dengang var der jo knap 
så mange medier, som der 
er i dag. Så bøger har spillet 
en større rolle i forhold til at 
være med til at forme folks 
bevidsthed. Men de spiller 
stadig en central rolle i dag, 
siger Anders Engberg-Peder-
sen.

Men vil det være et klogt 
træk af Putin at bandlyse bø-
gerne? Det tvivler han på.

- Jeg har meget svært ved 
at forestille mig, at der skul-
le komme en eller anden 
form for revolution fra fol-
ket. Det er ikke sikkert, han 
får noget ud af at bandlyse 
nogle af de her bøger. Jeg 
tror ikke, det er det, der be-
kymrer ham allermest, siger 
han.

Måske er russernes læseva-
ner udtryk for noget større. 
Hvis ikke andet, så kan deres 
læsevaner være et tegn på, 
at de sætter spørgsmålstegn 
ved den nuværende situa-
tion.

Russere læser modstandsbøger

Da Rusland 24. februar 2022 indledte den krig, som befolkningen kun må kalde en »særlig militæroperation«, erkendte mange russere straks den nye virkelig-
hed, som de lever i. George Orwells dystopiske roman »1984« blev hurtigt den mest populære skønlitterære bog ifølge det russiske statsmedie Tass.  dpa

RESÜMEE

Ein literarischer Aufstand 
gegen Putin
Als Russland am 24. Februar 2022 einen Krieg begann, 
den die Bevölkerung nur als »besondere Militäropera-
tion« bezeichnen darf, erkannten viele Russen sofort die 
neue Realität, in der sie leben.

George Orwells dystopischer Roman »1984« wurde laut 
der russischen Nachrichtenagentur Tass schnell zum be-
liebtesten belletristischen Buch.

Letztes Jahr wurde per Gesetz vorgeschrieben, dass alle 
Bücher, die mit ausländischer Finanzierung hergestellt 
werden, ein spezielles Etikett auf dem Einband haben 
müssen.

So wie verbotene Früchte am besten schmecken, kann 
dieses Etikett als Werbung dienen, um bestimmte Leser 
anzulocken.Während jede Form des öffentlichen Protests 
in Russland verboten ist, ist etwas so Einfaches wie Lesen 
zu einer Form des Widerstands geworden: Die Menschen 
kaufen diese Bücher und stellen den Krieg in Frage, der 
mit den schlimmsten Beispielen des Totalitarismus ver-
glichen wird.

Sidste år blev 
det indført ved 
lov, at alle bøger, 
der er produceret 
med udenlandsk 
finansiering, skal 
have et særligt 
mærkat på forsiden.

x
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AFD-ERFOLG

CDU sieht 
eigene  
Mitschuld 
Berlin. Für das Erstarken 
der AfD sehen Unions-
politiker auch ihre Par-
tei in der Mitverantwor-
tung. CDU-Chef Friedrich 
Merz sagte am Samstag 
mit Blick auf die Entste-
hung der Alternative für 
Deutschland (AfD) – und 
offensichtlich auf Ex-Kanz-
lerin Angela Merkel (CDU) 
-, in der Demokratie sei 
nichts und niemand alter-
nativlos. »Der Name dieser 
Partei war eine unmittel-
bare Reaktion auf dieses 
Wort, und darum haben 
wir eine hohe Mitverant-
wortung dafür, dass es so 
etwas gab.« Merkel hatte 
das Wort »alternativlos« 
geprägt – die Gesellschaft 
für deutsche Sprache kür-
te es 2010 zum Unwort des 
Jahres.

In Thüringen und Sach-
sen stand die AfD in jüngs-
ten Umfragen auf Platz 
eins, in Brandenburg lag 
sie auf ähnlichem Niveau 
wie CDU und SPD. In die-
sen drei Ländern sind 2024 
Landtagswahlen. Auch im 
Bund erlebt die AfD derzeit 
einen Umfrage-Höhenflug 
mit Werten von 17 bis 20 
Prozent – die Union liegt 
bei 27 bis 30 Prozent.

Der Ostbeauftragte der 
Bundesregierung, Cars-
ten Schneider (SPD), sieht 
die Stärke der AfD »als 
größte Gefahr für die wirt-
schaftliche Entwicklung 
Ostdeutschlands und den 
gesellschaftlichen Zusam-
menhalt«. dpa

LINKSPARTEI

Streit um 
Wagen-
knecht
Berlin. – Der frühere Lin-
ke-Vorsitzende Klaus Ernst 
hat den Rücktritt des der-
zeitigen Parteivorstands 
gefordert. Grund ist die 
interne Auseinanderset-
zung um die Bundestags-
abgeordnete Sahra Wagen-
knecht. Der Vorstand hat-
te sich per Beschluss am 
Samstag von Wagenknecht 
losgesagt und sie zur Rück-
gabe ihres Mandates auf-
gefordert. Der Grund: Wa-
genknecht denkt seit län-
gerem über die Gründung 
einer eigenen Partei. Ernst 
schrieb nun in einer ge-
meinsamen Erklärung mit 
dem Abgeordneten Alex-
ander Ulrich: »Wir fordern 
den Vorstand auf, seinen 
geschlossenen Rücktritt zu 
erklären.« In dem Schrei-
ben heißt es: »Ausgerech-
net jene, die ihr Mandat 
Sahra Wagenknecht, Oskar 
Lafontaine und anderen 
verdanken, fordern nun, 
dass Wagenknecht ihr 
Mandat zurückgeben soll. 
Das ist absurd.« Ernst und 
Ulrich warfen dem jetzigen 
Parteivorstand vor, die Lin-
ke mit dem Beschluss vom 
Samstag zu spalten und in 
die Bedeutungslosigkeit zu 
führen. dpa

Bei einer Blockade der Gruppe Letzte Generation auf der Berliner Stadtautobahn unweit des Kurfürstendamms wird ein Ak-
tivist, der sich mit einem besonderen Gemisch auf die Straße festgeklebt hatte, mit schwerem Gerät von der Polizei von der 
Straße gelöst. Archivfoto: Paul Zinken, dpa

RESUME

Angreb med maling og 
vejblokader: Med deres 
opsigtsvækkende aktio-
ner ønsker gruppen Last 
Generation at sætte fo-
kus på klimabeskyttel-
sen. Men myndigheder-
ne mener, at gruppen 
har ansvaret for 580 lov-
overtrædelser, og 740 
personer er derved kom-
met i politiets søgelys, 
fortæller indenrigsmini-
ster Nancy Faeser (SPD) 
til avisen »Bild am Sonn-
tag«.

- Vi accepterer ikke, at 
aktivister krænker an-
dres rettigheder. Det gav-
ner overhovedet ikke kli-
mabeskyttelsen, tværti-
mod: Aktivisterne ska-
der derimod sagen, siger 
hun.

Farbattacken und Straßenblockaden: Mit ihren Klimaschutz-Aktionen will die Gruppe Letzte Generation 
bewusst auffallen. Die Behörden werfen ihnen mittlerweile einige hundert Straftaten vor.

PROTEST
dpa

Berlin. Die Sicherheitsbehör-
den ordnen den Klimaschutz-
Aktivisten der Gruppe Letzte 
Generation 580 Straftaten 
zu. »740 Personen sind poli-
zeilich in Erscheinung getre-
ten«, sagte Bundesinnenmini-
sterin Nancy Faeser (SPD) der 
»Bild am Sonntag«. Sie bezog 
sich auf den Zeitraum seit 
Anfang 2022 und berief sich 
auf das erste Lagebild des 
Bundeskriminalamts zu der 
Gruppe. »Es geht vor allem 
um Nötigungen und Sachbe-
schädigungen.«

Faeser kritisierte die Pro-
teste der Gruppe: »Wir akzep-
tieren nicht, dass Aktivisten 
die Rechte anderer verletzen. 
Dem Klimaschutz nutzt das 
überhaupt nichts, im Gegen-
teil: Die Aktivisten schaden 

der Akzeptanz massiv.« Sie 
verteidigte das Einschreiten 
der Polizei und Verurteilun-
gen von Aktivisten. »Das ist 
richtig.« Zugleich betonte sie: 
»Zwischen Straftätern und 
Extremisten gibt es aber Un-
terschiede.«

Die Gruppe hat vor allem 
mit Straßenblockaden mit-
tels angeklebter Aktivisten 
und mit Angriffen auf Kunst-
werke Aufmerksamkeit auf 
sich gelenkt und erklärt, im 
Namen des Klimaschutzes 
zu handeln. Die Aktivisten 
verlangen einen sogenann-
ten Gesellschaftsrat, der das 
Ende der Nutzung fossiler 
Brennstoffe in Deutschland 
bis 2030 planen soll. Außer-
dem fordern sie Tempo 100 
auf Autobahnen und ein 
9-Euro-Ticket.

Die Vorsitzende der Innen-
ministerkonferenz, die Ber-
liner Senatorin Iris Spranger 

(SPD), will die Straßenblo-
ckaden auf dem Mittwoch 
beginnenden Treffen der In-
nenressortchefs zum The-
ma machen. Berlin sei als 
Hauptstadt mit den Bundes-
ministerien besonders stark 
betroffen, erklärte Spranger. 
Das habe »zu erheblichen Be-
hinderungen im Straßenver-
kehr geführt, so dass auch 
verstärkt Einsatzfahrten von 
Rettungsfahrzeugen betrof-
fen« seien.

Zuletzt hatte die Letzte 
Generation gezielte Aktio-
nen gegen Reiche angekün-

digt, die sie »in erster Linie« 
für den Klimawandel ver-
antwortlich macht. Auf der 
Nordseeinsel Sylt besprühte 
sie einen Privatjet sowie Foy-
er und Bar eines Fünf-Sterne 
Hotels mit Farbe.

Am 24. Mai hatten rund 
170 Beamte bei einer Raz-
zia gegen die Letzte Gene-
ration Wohnungen und Ge-
schäftsräume in sieben Bun-
desländern durchsucht. Der 
Tatvorwurf gegen die Mit-
glieder lautet auf Bildung 
beziehungsweise Unterstüt-
zung einer kriminellen Ver-

einigung. Die Aktivisten be-
streiten, kriminell zu sein. 
Die Razzia wurde von eini-
gen als übertrieben kritisiert. 
Die Gruppe beklagte, ihre 
Mitglieder fühlten sich wie 
»Schwerverbrecher behan-
delt«.

Einige Mitglieder der Letz-
ten Generation standen be-
reits vor Gericht. So wurden 
am 1. Juni in München drei 
Aktivisten zu Geldstrafen 
verurteilt, nachdem sie bei 
einem Fußballspiel des FC 
Bayern gegen Borussia Mön-
chengladbach aufs Spielfeld 
gelaufen waren. Bereits im 
April wurde in Berlin eine 
Aktivistin zu vier Monaten 
Haft ohne Bewährung ver-
urteilt, weil sie sich am Holz-
rahmen eines Gemäldes von 
Lucas Cranach dem Älteren 
(1472-1553) festgeklebt hatte 
und an Straßenblockaden be-
teiligt war.

Tysklands forbundskansler vil over telefonen indtrængende opfordre Putin til en tilbagetrækning fra 
Ukraine.

KRIG I UKRAINE
Ritzau/Reuters

Nürnberg. Tysklands for-
bundskansler, Olaf Scholz 
(SPD), sagde i en tale lørdag, 
at det er hans hensigt snart 
at tale med den russiske præ-
sident, Vladimir Putin, over 
telefonen for indtrængende 
at opfordre ham til en russisk 
tilbagetrækning fra Ukraine.

I en tale ved et konvent i 
Nürnberg for den tyske pro-
testantiske kirke sagde Scho-
lz, at han tidligere har talt i 

telefon med Putin.
- Det er min plan at gøre 

det igen snart, tilføjede han.
Scholz sagde, at det er en 

forudsætning for en »retfær-
dig fred«, at Rusland trækker 
dets styrker tilbage.

- Det er nødvendigt at for-
stå dette, sagde han.

Fra nogle af tilhørerne 
kom der fra tid til anden til-
råb med opfordringer til at 
forhandle med russerne.

Scholz reagerede ved at rå-
be tilbage:

- At forhandle er okay. 
Spørgsmålet er: Hvem for-

handler med hvem og om 
hvad.

Den tyske regeringschef 
havde tidligere i sin tale skit-
seret principperne i Tysk-
lands syn på krigen og under-
streget, at det må forhindres, 
at konflikten eskalerer.

- Det var og er rigtigt, at vi 
handler på en koordineret 
måde i alt, hvad vi gør. At vi 
overvejer hvert skridt og ikke 
går frem alene. Dette har væ-
ret et bindende princip for os 
fra begyndelsen, sagde han.

Klimaaktivisten-Gruppe 
580 Straftaten zugeordnet

Scholz vil ringe til Putin

Die Aktivisten schaden der Akzeptanz 
massiv.

Bundesinnenministerin Nancy Faeser (SPD)

Tysklands forbundskansler, Olaf Scholz (SPD), siger, at det er 
en forudsætning for en »retfærdig fred«, at Rusland trækker 
dets styrker tilbage. Foto: Kay Nietfeld, dpa
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 Tidligere premierminister Boris Johnson føler, at han er blevet 
tvunget til at forlade sin post i parlamentet.

    POLITIK
    ritzau

    London. Den tidligere briti-
ske premierminister Boris 
Johnson trækker sig som par-
lamentsmedlem med øjeblik-
kelig virkning.

    Det skriver nyhedsbureau-
et Reuters.

    Johnson har kæmpet for 
sin politiske fremtid i forbin-
delse med en sag, hvor han 
mistænkes for at have vild-
ledt parlamentet under coro-
nakrisen.

    Han siger selv, at han føler 
sig tvunget ud.

    - Det er virkelig trist at 
skulle forlade parlamentet – 
i hvert fald for nu. Jeg bliver 
tvunget ud af en meget lille 
håndfuld personer, der ikke 
har nogen beviser, der bak-
ker deres anklager op, siger 
Johnson ifølge Reuters.

    Boris Johnson var premier-
minister fra juli 2019 til sep-
tember 2022.

    Han forlod posten sidste år 
på grund af vrede i Det Kon-
servative Parti og i den briti-
ske befolkning, over at han 
under coronapandemien 
holdt fester, der brød corona-
restriktionerne, i embedsbo-
ligen på Downing Street.

    Johnson har selv afvist at 
have løjet om festerne. Han 
har også hele tiden stået fast 

på, at han ikke selv begik re-
gelbrud.

    Det udvalg, der undersøgte 
Johnsons handlinger, var iføl-
ge den tidligere premiermi-
nister farvet fra begyndelsen 
og gav ham ikke en chance.

    - De fl este medlemmer af 
udvalget – særligt forman-
den – havde allerede udtrykt 
yderst fordomsfulde ting om 
min skyld, endda før de hav-
de set beviserne, siger John-
son fredag i en længere ud-
talelse.

    - Set i bakspejlet så var det 
naivt og for tillidsfuldt af mig 

at tro, at det på nogen måde 
ville foregå på en brugbar el-
ler fair måde, lyder det.

    Johnson sendte fredag også 
en kritik afsted mod den nu-
værende konservative premi-
erminister, Rishi Sunak.

    - Da jeg forlod kontoret sid-
ste år, var regeringen kun 
nogle få procentpoint bagud 
i meningsmålingerne. Den er 
nu meget længere bagud, ly-
der det.

    Johnsons afl øser i parla-
mentet skal fi ndes via et sup-
pleringsvalg   

 Tidligere premierminister Boris Johnson føler sig skubbet ud 
af det britiske parlament. Foto:  Kin Cheung, AP, dpa   

 Boris Johnson trækker 
sig fra parlamentet   

 Det Hvide Hus frygter, at Rusland kan være i færd med at pro-
ducere iranske droner inden for landets grænser.

    KRIG
    ritzau, Reuters

    Washington. Det Hvide Hus 
oplyste fredag, at Rusland la-
der til at være i gang med at 
øge dets forsvarssamarbejde 
med Iran, og at landet har 
modtaget hundredvis af dro-
ner, som bruges til at angribe 
Ukraine.

    På baggrund af informa-
tion, der for nylig er blevet 
frigivet til o� entliggørelse, 
siger Det Hvide Hus, at dro-
nerne er bygget i Iran, fragtet 
over Det Kaspiske Hav og si-
den brugt af russiske styrker 
mod Ukraine.

    - Rusland har brugt iranske 
UAVer i de seneste uger for 
at angribe Kyiv og terrorise-
re den ukrainske befolkning, 
og partnerskabet mellem det 
russiske og iranske partner-
skab lader til at være blevet 
dybere, siger John Kirby, der 
er talsmand for Det Hvide 
Hus.

    Dronerne omtales ofte som 
UAV – Uncrewed Aerial Ve-
hicles. Det betyder ubeman-
dede luftfartøjer på dansk.

    - Vi er også bekymrede for, 
om Rusland arbejder sam-

men med Iran for at produ-
cere iranske UAVer i Rusland.

    Kirby siger, at USA har in-
formationer om, at Rusland 
modtager materialer fra Iran, 
der skal bruges for at lave en 
fabrik til at fremstille droner-
ne. Den fabrik kan ifølge USA 
være klar til brug tidligt næ-
ste år.

    - Vi udgiver satellitbilleder 
af den planlagte lokation for 
denne dronefabrik i Ruslands 
særlige økonomiske zone 
Alabuga, siger han.

    USA har tidligere indført 
sanktioner mod iranske che-
fer fra en våbenfabrikant, 
fordi de forsynede Rusland 
med droner.

    Iran har anerkendt, at det 
sender droner til Rusland, 
men har tidligere sagt, at dro-
nerne blev sendt, inden Rus-
land invaderede Ukraine i fe-
bruar sidste år.

    Ruslands regering har af-
vist, at landets styrker bruger 
iranske droner i Ukraine.

    En embedsmand fra Det 
Hvide Hus siger, at Iran har 
sendt fl ere hundrede droner 
til Rusland siden august.

    Forholdet mellem Rusland 
og Iran går begge veje, siger 
John Kirby. Iran har eksem-

pelvis brugt milliarder af dol-
lar på militærudstyr fra Rus-
land.

    - Dette er et militært sam-
arbejde i fuld skala, som er 
skadeligt for Ukraine, Irans 
naboer og det internationale 
samfund. Vi fortsætter med 
at bruge alle de værktøjer, vi 
har til rådighed for at blot-
lægge og afbryde disse aktivi-
teter blandt andet ved at dele 
dette med o� entligheden. Og 
vi er klar til at gøre mere, si-
ger John Kirby.   

 Flensburg:  Antje Fahnert , geb. Christi-
ansen, 80 Jahre. Die Trauerfeier mit 
anschließender Beisetzung der Urne 
fi ndet am Donnerstag, 15. Juni, um 
14 Uhr von der Kirche zu Adelby aus 
statt.   Christa Funke , geb. Klawuhn, 
100 Jahre. Abschied hat im engsten 
Familienkreis stattgefunden.

  Wees:   Britta Parschau , geb. Meier, 82 
Jahre. Die Urnentrauerfeier fi ndet 
am Donnerstag, 15. Juni, um 13.30 
Uhr in der St. Laurentius-Kirche zu 
Munkbrarup statt.

    Langballig:  Anni Ritter , 92 Jahre. Die 
Beerdigung fi ndet am Donnerstag, 
dem 15. Juni, um 13.30 Uhr von der St. 
Marien-Kirche in Sörup aus statt.

    Sörupholz:  Dorothea Pilkuhn , 70 Jahre. 
Die Trauerfeier mit anschließendder 
Urnenbeisetzung fi ndet am Freitag, 23. 
Juni, um 13.30 Uhr in der St. Marien-
kirche zu Sörup statt.

    Oeversee:  Christine Andresen , geb. 
Stange, 66 Jahre. Die Urnentrauer-
feier fi ndet am Donnerstag, 29. Juni, 
um 11 Uhr in der St. Georg Kirche zu 
Oeversee statt.

    Groß Rheide:  Artur Prehn , 86 Jahre. Die 
Urnentrauerfeier mit anschließender 
Beisetzung fi ndet am Donnerstag, 15. 

Juni, um 13 Uhr von der Kapelle in 
Groß Rheide aus statt.

    Bollingstedt:  Christian Schlegl , 60 Jahre. 
Die Beisetzung fi ndet im engsten 
Famiienkreis statt.

    Holzdorf:  Christel Gerda Möller,  geb. 
Eisenmenger, 83 Jahre. Die Trauerfeier 
mit anschließender Beisetzung der 
Urne fi ndet am Montag, 12. Juni, um 14 
Uhr in der Kirche in Sieseby statt.

  Bombüll:  Carla Zorn , 96 Jahre. Die 
Seebestattung fi ndet in aller Stille 
statt.

    Garding:  Christian Brodersen , 92 Jahre. 
Abschied am Freitag, den 16. Juni, 
um 13 Uhr in der St. Anna-Kirche zu 
Tetenbüll. Anschließende Überfüh-
rung zur Beisetzung auf dem Neuen 
Friedhof in Garding.

    Karlum:  Andreas Lorenzen , 91 Jahre. Die 
Urnentrauerfeier fi ndet am Freitag, 16. 
Juni, um 13.30 Uhr in der St. Lauren-
tius-Kirche zu Karlum statt.

    Vamdrup:  Jørgen Jørgensen , 86 år. 
Bisættelsen fi nder sted fra Vamdrup 
Kirke fredag den 16. juni kl. 13.00.   

 USA: Rusland har modtaget 
hundredvis af iranske droner   

DØDSFALD

 Et satellitbillede fra 4. april 
viser den særlige økonomisk 
zone Alabuga i Rusland. Det 
Hvide Hus mener, at Rusland 
modtager materiale fra Iran 
til at bygge en dronefabrik, 
der kan være klar til brug tid-
ligt næste år. Foto:  Ritzau 
Scanpix   

Oliver Klenz – Der Immobilienprofi .
Fördestraße 35a  ·  24944 Flensburg
Telefon 0461 / 40 30 61 - 00

VI OPNÅR DEN BEDSTE PRIS 
MED DEN RIGTIGE STRATEGI. 
Oliver Klenz  Dipl. Immobilienwirt (DIA), Inhaber

  DIN EJENDOMSMÆGLER FOR FLENSBORG OG OMEGN.    www.oliver-klenz.de

SEHR GUT
100% Empfehlungen

Husumer Str. 73 . 24941 Flensburg

Hjertelig tak for den venlige deltagelse ved vores kære mors bortgang. 

Elke Geipel
Tak for blomster, trøstende ord og donationer til: Kinder- und Jugendhospiz.
En særlig tak til Merethe Neldebjerg Jørgensen.

På familiens vegne
Susan, Bjarne og Inken

Kobbermølle, i juni 2023

Vi tager afsked med vores elskede mor, svigermor, farmor, 
mormor og olde

Elke Geipel
* 28. 9. 1933    † 21. 5. 2023

Tak for alt
Susan og Allan
Tina og Bjarne
Inken og Jostein
Tom og Maja med Johan og Elias
Rikke og André med Henry og Isabella
Anders, Katrine og Sofi e
Pernille, Morten og Line

Kobbermølle
Bisættelse, lørdag den 27. maj 2023, kl. 11.00 i Harreslev 
Danske Kirke. Efterfølgende samvær i „Hotel Wassersle-
ben“. I stedet for blomster beder vi om et bidrag til „Kin-
der- und Jugendhospiz“, til den særlige konto Friedrich 
Berg Bestattungen, IBAN: DE10 2175 0000 0017 0427 47, 
BIC: NOLADE21NOS, med angivelse af „mindehøjtide-
lighed for „Elke Geipel“.

Tak for alt
Susan og Allan
Tina og Bjarne
Inken og Jostein
Tom og Maja med Johan og Elias
Rikke og André med Henry og Isabella
Anders, Katrine og Sofi e
Pernille, Morten og Line

Boligmarked

Stillinger

Jetzt schützen: wwf.de/protector

Helfen Sie jetzt als „Global 
Protector“, die Artenvielfalt 
unserer Erde zu bewahren.  

GLOBAL WIRKEN
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Slange tog 
en dukkert 
i poolen
Phoenix. Når det er bagen-
de varmt, er det en behage-
lig luksus at kunne tage en 
dukkert i sin egen swim-
mingpool. Andre kan imid-
lertid også blive fristet af 
en tur i poolen. Som nu i 
poolen i en have i Scottsda-
le, der er en forstad til den 
amerikanske delstat Arizo-
nas hovedstad, Phoenix.

Slangefangeren Marissa 
Maki fortæller ifølge ny-
hedsbureauet UPI, at hun 
tilbage i maj blev kaldt til 
Scottsdale, fordi der var en 
klapperslange i swimming-
poolen. Hun kom til stedet 
– og ganske rigtigt. Det var 
en vestlig diamondback 
klapperslange. Det er en 
giftslange, der kan blive op 
til halvanden meter. Der er 
ikke oplysninger om, hvor 
stor denne her slange var.

Men Marissa fortæller, at 
slangen fik sig en tår vand, 
da hun ankom. Så begynd-
te den at svømme rundt, 
og hun lod den svømme 
sig træt.

Hun fangede den med 
to tænger og kørte den ud 
af byen, hvor den blev sat 
fri. /ritzau/

Diktator 
indfører 
totalt ryge-
forbud
Asjkhabad. Turkmenistans 
autoritære leder, præsident 
Serdar Berdymukhamedov, 
har besluttet, at landet 
med 6,3 millioner indbyg-
gere skal være helt røgfrit 
inden 2025.

Statslige medier i den 
tidligere sovjetrepublik 
rapporterer, at der nu bli-
ver slået kompromisløst 
ned på illegal import af 
tobaksprodukter, herun-
der elektroniske cigaret-
ter, skriver AFP. I forvejen 
kan man kun købe tobak 
i statslige butikker, og der 
er forbud mod at ryge of-
fentligt. Tobaksreklamer 
er forbudt. Og nu vil præsi-
denten, der fik magten fra 
sin far i fjor, så stoppe al 
rygning inden to år.

Berdymukhamedov-fa-
milien er vant til at få sin 
vilje. Præsidentens far, der 
nu er pensionist, har fort-
sat en dominerende rolle 
i landet. Han og hans søn 
– præsidenten – beriger 
jævnligt nationen med de-
res sang. Den pensionerede 
præsident har desuden en 
by, en tv-station, en avis og 
et fodboldhold opkaldt ef-
ter sig. /ritzau/

32 procent af forældre angiver, at deres hjemmeboende børn under 18 år blev sol-
skoldet i sommerferien 2022.

SÆSON
ritzau

København. Hvert tredje 
barn bliver solskoldet i som-
merferien, og solskoldninger 
er særligt farlige i barndom-
men.

Det skriver Kræftens Be-
kæmpelse i en pressemedde-
lelse.

Organisationens nye rap-
port viser, at 32 procent af 
forældre med hjemmeboen-
de børn under 18 år angiver, 
at deres barn blev solskoldet 
under sommerferien sidste 
år.

Det bekymrer Peter Da-
lum, der er projektchef for 
Kræftens Bekæmpelses sol-
kampagne.

- Tallene viser tydeligt, at 
vi som forældre skal gøre 
mere for at solbeskytte vores 
børn. Både når vi holder ferie 
i Danmark og især når rejsen 
går sydpå.

- Derfor skal vi huske at 
pakke solhat og solcreme i fe-
riekufferten, og så gøre som 
de lokale og holde en lang 
siesta i skyggen midt på da-
gen, siger han.

Solskoldninger øger risiko-
en for hud- og modermærke-
kræft.

Ifølge meddelelsen er cel-
ledelingen i overhudens pig-
mentceller størst tidligt i li-
vet, og derfor har solens uv-
stråling lettere ved at påvirke 
cellernes arvemateriale.

- Jo tidligere børn udsæt-
tes for skadelige uv-doser 
fra solen, jo længere tid har 
skaderne også til at udvikle 

sig til hud- og modermærke-
kræft senere i livet, skriver 
Kræftens Bekæmpelse.

Undersøgelsen viser også, 
at de små børn bliver bedre 
solbeskyttet end ældre.

20 procent af forældre til 
børn i alderen 0-5 år angi-
ver, at deres børn blev skol-
det i ferien, mens det gælder 
37 procent af børn i alderen 

11-15 år og 42 procent af de 
16-17-årige.

- Et godt råd til forældre 
med større børn er at være 
gode rollemodeller i solen.

- Hvis vi selv husker solcre-
men og solhatten og holder 
os i skyggen midt på dagen 
på sommerferien, er der god 
chance for, at vores børn gør 
det samme, siger Peter Da-

lum.
Næsten 5000 borgere i Dan-

mark i alderen 15-70 år har 
deltaget i organisationens 
spørgeskemaundersøgelse 
om deres viden og holdnin-
ger, når det kommer til sol-
beskyttelse og adfærd i solen. 

Bjergbestigeren Kristin Harila vil klare de 14 højeste tinder – alle over 8000 meter – 
på kun tre måneder.

BJERGBESTIGNING
ritzau, Reuters

Samagaun. En 37-årig norsk 
kvinde besteg lørdag bjerget 
Mount Manaslu i Nepal.

Det er hendes niende bjerg-
bestigning på 45 dage i et for-
søg på at blive den hurtigste 
til at bestige verdens 14 høje-
ste tinder på kun tre måne-
der.

Kristin Harila nåede i det 
vestlige Nepal toppen på Mt. 
Manaslu, som er verdens ot-
tende højeste bjerg på 8163 
meter. Hun nåede toppen før 
daggry sammen med en sher-
pa og fem andre guider.

Hun besteg Shishapangma 
i Tibet den 26. april og har 
siden klaret Dhaulagiri, Kan-
chenjunga, Everest, Lhot-
se, Makalu, Cho Oyu og An-
napurna.

Hun tager nu til Pakistan 
for at bestige Nanga Parbat, 
Gasherbrum I, Gasherbrum 

II, K2, og The Broad Peak, si-
ger lokale sponsorer.

- Hun er på vej ned fra 
bjergtinden og tager med 
sherpaen Tenjen, som hun 
har været sammen med på ni 
bjergbestigninger, videre til 
Pakistan, siger Tashi Lakpa 
Sherpa fra trekkerselskabet 
The Seven Summit Treks.

Harila håber at have gen-
nemført sit forehavende om 
at bestige alle 14 tinder på 
over 8000 meter på et tids-
punkt i juli. Hvis det lykkes, 
vil hun være hurtigere end 
Nirmal Purja fra Nepal, som 
besteg alle disse bjerge i 2019 
– på seks måneder og en uge 
– eller 189 dage.

- Jeg tror, at jeg kan klare 
det, sagde Harila til Reuters i 
sidste måned om hendes for-
søg på at klare verdens 14 hø-
jeste bjerge på rekordtiden 
tre måneder.

Nirmal Purja, der har væ-
ret elitesoldat i det britiske 
militær, indskrev sig i bjerg-

bestigningens historie med 
flere rekorder i at nå hurtigst 
til tops.

Blandt andet har han nået 

toppene af Everest, Lhotse og 
Mount Makalu i rekordtiden 
48 timer. 

Undersøgelse: Hvert tredje 
barn bliver solskoldet i ferien

Kristin Harila – en 37-årig norsk kvinde besteg lørdag bjerget 
Mount Manaslu i Nepal. Det var hendes niende bjergbestig-
ning på 45 dage i et forsøg på at blive den hurtigste til at be-
stige verdens 14 højeste tinder på kun tre måneder. Arkivfoto:  
Bikash Karki, Ritzau Scanpix

I Texas er slangerne ofte en 
plage. Arkivfoto:  Paul Rat-
je, Ritzau Scanpix

VERDEN 
RUNDT

Norsk kvinde vil slå rekord på 
de 14 højeste bjergtoppe

Hvis forældre husker solcremen, så er der god chance for, at ens børn gør det samme, siger 
projektchef for Kræftens Bekæmpelse. Arkivfoto:  Henning Bagger, Ritzau Scanpix
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